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سرمقاله

مسعود فاتح
بخش خصوصی باید میدان دار اقتصاد کشور باشد

از آنجا که سیاس��ت دولت یازدهم تقوی�ت بخش خصوص�ی در 
حوزه های مختلف بوده است و از ابتدای استقرار دولت هم اقدامات 
مقتضی در دستور کار هیات دولت قرار گرفت، لذا در بخش ها و 
حوزه های مختلف اجرایی شاه�د برنام��ه های وزارتخانه ها و سایر 

نهادهای مسوول برای تقویت بخش خصوصی بوده ایم. 
در همین حال و طی این س��ه سال و اندی، با تدوین سیاست 
های صحیح و کارشناس��انه، بهترین فرص��ت برای عرضه اندام 

بخش خصوصی فراهم شده است.
از س��وی دیگ��ر از آنجا که ورود و حضور هرچه بیش��تر بخش 
خصوص��ی در اقتصاد، ارتب��اط نزدیک و مس��تقیمی با تحقق 
سیاس��ت های اقتص����اد مقاومتی دارد و تس��ری��ع در تحقق 
سیاس��ت های اقتصاد مقاومتی یک��ی از مطالبات جدی رهبر 
معظم انقلاب نیز هست، لذا در ماه های اخیر برنامه های اجرایی 
برای حضور بخش خصوصی در عرصه اقتصاد، بیش از پیش و با 

جدیت بیشتری در دستور کار قرار گرفته است.
 دول��ت به صورت جدی ب��اور دارد که بخ��ش خصوصی باید از 
فرصت های لازم برای توسعه برخوردار باشد و در اقتصاد مقاومت��ی 

نی���ز یکی از پنج رویکرد اصلی، مردمی کردن اقتص���اد است.
در همین حال و در راستای تحقق اقتصاد مقاومتی باید با آسیب 
شناسی قوانین موجود، چرایی عدم اجرای برخی قوانین، وجود 
قوانین معارض و خلاء قوانین مطلوب مورد بررسی قرار گیرد. از 
سوی دیگر نباید از این مهم غافل بود که یکی از اهداف نسخه 
اقتصاد مقاومتی، کاهش آسیب پذیری اقتصاد است که این امر 
با تقویت بخش خصوصی قابل انجام است. با این عمل، وابستگی 
به کالاهای خارجی در برخی بخش ها کاهش می یابد و صادرات 

کالاهای ایرانی نیز رونق می گیرد.
می توان مشاهده کرد که سیاست خصوصی سازی با هدف ارتقاء 
کارایی فعالیت ها، تخصیص مناب��ع و گسترش مش��ارکت های 
مردمی در بخش های مختلف تولیدی و تجاری به مرحله اجرا 
درآمده اس��ت. بررسی روند خصوصی سازی در کشور نیز بیانگر 
آن اس��ت که س��هم بخش خصوصی در اقتصاد ایران در حال 

افزایش است.
در اکثر کشورها خصوصی سازی به عنوان روشی جهت منطقی 
کردن س��اختار اقتصادی، کاهش فش��ارهای مال��ی واحدهای 
دولتی، بالابردن کارایی منابع، گسترش مالکیت، تجهیز منابع 
مالی، حداکثر استفاده از تخصص های موجود، تقویت انگیزه های 
کاری، کاهش بوروکراسی، مقابله با کسری در تراز پرداخت ها، 
کسب درآمد و کاهش بار سنگین خدمات دولت پذیرفته شده 

است.
در کشورهای مختلف که دارای سیستم های اقتصادی و شرایط 
اجتماعی می باشند، اهداف خصوصی سازی نیز متفاوت است. 
البته این اهداف دارای فصل های مش��ترك نیز می باش��ند که 
مهمتری��ن آن بهبود کارآیی واحدهای اقتصادی اس��ت، اما آن 
دس��ته از اهدافی که تقریبا مورد نظر اکثر کش��ورهایی اس��ت 

که اقدام به خصوصی س��ازی کرده اند عبارت است از کاهش 
حوزه فعالیت بخش دولت، انتقال مالکیت و کنترل اقتصادی، 
افزایش کارایی واحدهای اقتصادی، کاهش کسری بودج���ه و 
بده���ی های ملی، تعدیل یارانه ها و اختلال قیمت ها، تعدیل 
مقررات، افزایش رقابت، ایجاد علاقه در ش��اغلان ش��رکت ها، 
گسترش بازار س��رمایه، تأمین منابع مصرف کنندگان، توزیع 
مناس��ب درآمدها و دس��تیابی به س��رمایه تکنولوژی و منابع 

خارجی.
به عبارت دیگر اهداف خصوصی س��ازی در هر کشور با توجه 
به سیاس��ت ها، برنامه های اقتصادی و راهبردهای کلی جامعه 
اتخاذ می ش��ود. از آنجائی که راهبردها و برنامه های اقتصادی 
در کشورها متفاوت است در نتیجه خصوصی سازی نیز در هر 

کشور به دنبال اهداف ملی و بومی خاص است.
اجرای سیاست خصوصی سازی از سیاست های کلیدی برای 
رفع مسایل و مشکلات اقتصادی است و هم اکنون خصوصی 
س��ازی به عنوان سیاستی موثر برای افزایش کارآمدی اقتصاد 

ملی در سطح دنیا مطرح است.
از س��وی دیگر خصوصی س��ازی و ایجاد فضای رقابت پذیری 
در عرصه اقتص��اد لازم و ملزوم یکدیگرند. هنگامی که تغییر 
مالکیت یا اصلاحات نهادی با حذف رفع موانع و خروج از بازار، 
اصلاح قوانین و مقررات اداره شرکت ها، تشدید محدودیت های 
بودجه ای و توس��عه بازارهای س��رمایه همراه شود پیشرفتی 

گسترده و چشمگیر به وقوع خواهد پی��وست.
در همین حال اجرای روند صحیح خصوصی س��ازی می تواند 
دس��تاوردهای مطلوبی برای کش��ور به همراه داش��ته باشد، 
مش��روط به اینک��ه در چارچوب تعریف ش��ده ای هدایت و از 

ابزارها و امکانات موجود به نحو درست استفاده شود.
از آنجا که ایران توانایی و ظرفیت ایجاد س��الانه یک میلیون 
فرصت ش��غلی را دارد، لذا حضور موث��ر بخش خصوصی در 
عرصه اقتصاد کشور بیش از پیش مورد تاکید است تا با رفع 
موانع، بزرگ شدن و رشد اقتصاد، اشتغالزایی، افزایش تولید و 

رشد سرمایه گذاری محقق شود.
در همی��ن حال بای��د بخش خصوصی نیز ب��ه معنای واقعی 
به صحنه بیاید و با س��رمایه گ��ذاری در حوزه های مختلف 
اقتصادی و صنعتی زمینه اش��تغالزایی بیشتر برای جوانان را 

فراهم کند.
در این ش��رایط دولت هم باید وظایف خود را به خوبی انجام 
دهد و فضا و بستر مناسبی فراهم کند تا با ثبات اقتص���ادی 
کشور، فعالیت های قابل واگذاری بدون تبعیض به مردم واگذار 
شده و زمینه سرمایه گذاری بیشت���ر بخش خصوصی فراهم 
ش��ود. دولت باید تلاش کند تا با فراهم سازی زیر ساخت ها 
و رفع موانع، بخش خصوصی را به فعالیت بیشتر ترغیب کند 
تا در نهایت همزمان با افزایش رش��د اقتصادی شاهد افزایش 

سهم بخش خصوصی از اقتص��اد کشور باشیم.
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توسعه صنعت فاوا با توانمندسازی بخش خصوصی میسر است
مونا ارشادی فر

با گذری به توس��عه فناوری های مختلف در دهه ها و س��ال های 
اخیر درخواهیم یافت که هیچ کدام از فناوری های جدید به اندازه 
و سرعت فناوری اطلاعات و ارتباطات توسعه نیافته اند. این فناوری 
به دلیل عمومی بودن آن با سایر فناوری ها تفاوت اساسی دارد، به 
این معنی که تنها در حوزه فعالیت خود تاثیرگذار نیست، بلکه در 
کل فعالیت های اقتصادی و غیراقتصادی تاثیر بسزائی داشته و در 

تسهیل انجام امور و بالا بردن بهره وری، کارائی دارد. 
طی دهه گذشته، توسعه فاوا در گستره جهانی شتاب قابل توجهی 
داشته اس��ت و البته توس��عه فزاینده اقتصاد جهانی نیز به این امر 
دامن زده است. پیش��رفت های فناوری، رقابت بیشت�ر و کم کردن 
محدودی����ت های تجاری باعث کاهش قیم��ت کالاها و خدمات 
فن��اوری اطلاعات و ارتباطات شده اس��ت که این ام��ر به نوبه خود 
انگیزه ای قوی برای جایگزینی س��ایر اشکال سرمایه و نیروی کار با 
تجهیزات فناوری اطلاعات و ارتباطات به وجود آورده  است. بنابراین، 
س��رمایه گذاری در این فناوری در کشورهای توسعه یافته و در حال 
توسعه اساساً افزایش یافته است و افزایش تولید و استفاده از فناوری 
اطلاعات و ارتباطات به طور قابل ملاحظه ای به رشد اقتصادی کمک 

کرده است. 
می توان گفت که رشد اقتصادی در سطح جهانی و منطقه ای به طور 
واضح از فناوری اطلاعات و ارتباطات تاثیر پذیرفته است، این تاثیر از 
دهه ۹۰ میلادی نمایان شد و در ۱۰ سال اخیر کاملاً مشهود است و 
به اذعان کارشناسان، حوزه فاوا جزوسود آورترین بخش ها در اقتصاد 
دنیا به شمار مي رود و با وجود بحران جهاني، از معدود حوزه هایی 

است که همچنان سودآوري خود را حفظ کرده است.
دولت یازدهم نیز با درك نقش و اهمیت فاوا در اقتصاد، همواره تاکید 
داشته است که در صدد است تا فناوری اطلاعات را به عنوان پیشران 
توسعه، توانمندساز حوزه های دیگر و تسهیل کننده زندگی و کسب و 
کار در جامعه گسترش دهد. به عبارت دیگر دولت به نقش خود در 
توسعه فناوری اطلاعات و ارتباطات در حوزه حمایتي و سیاست گذاري 

واقف است و در این بخش ها نیز به درستی حرکت کرده است.
از سوی دیگر، از آنجا که تیم وزارت ارتباطات دولت یازدهم همواره 
بر این نکته تاکید داشته است که توسعه صنعت فاوا با توانمندسازی 
بخش خصوصی میس��ر است و به اعتقاد ش��خص وزیر ارتباطات، 
اقتصاد باید در دست بخش خصوصی باشد و دولت باید تنها نقش 
سیاس��ت گذاری، حمایت، نظارت و رفع مشکلات را داشته باشد و 
نباید در زمینه تصدی گری وارد شده و رقیب بخش خصوصی باشد، 
لذا سپردن اقتصاد به بخش خصوصی از سیاست های جدی وزارت 
ارتباطات دولت یازدهم بوده اس��ت و در راستای تحقق این امر هم 

زمینه سازی های اصولی شده است.
اعطای مجوزهایی در قالب FCP و MVNO که طی یک سال اخیر 
توسط سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی صادر شده است 
نیز در راستای تقویت بخش خصوصی و زمینه سازی برای استفاده 
از ظرفیت موجود در بازار ارتباطات کشور صورت گرفته است؛ اگرچه 
انتقادهایی به نح�وه واگذاری مجوزه��ا و تعدد ش��رکت های دارای 

پروانه مطرح است، ولی با درك فرآیند واگذاری امور به بخش خصوصی 
می توان این دوره را دوره گذار نامید که رفته رفته و با گذشت زمان، 
نهایتا در فضای رقابتی شکل و شمایل حضور شرکت های مقتدر بخش 
خصوصی در بازار ارتباطات کش��ور مشخص شده و البته سایر فعالان 
بخش خصوصی نیز س��هم خود از ب��ازار را دریافت خواهند کرد و در 
فضایی عادلانه همه آنان به رشد اقتصادی و تحقق اهداف فعال سازی 

بخش خصوصی کمک خواهند کرد.
در همین راستا در این شماره از ماهنامه نسل چهارم به موضوع اعطای 
مجوزهایی همچون FCP و MVNO به بخش خصوصی پرداختیم 
و از میان ش��رکت های دارای پروان����ه س���راغ فن���اپ تلکام که از 
ش��رکت های توانمند حوزه فاواست رفتیم و با مدیرعامل این شرکت 
به گفت و گو نشستیم. صابر فیضی ضمن تاکید بر برنامه مدون شرکت 
تحت مدیریتش برای حضور در بازار ارتباطات، تحول در سرویس دهی 
حوزه ارتباطات ثابت طی سال های آتی را نوید می دهد و تاکید دارد که 
به دنبال تکمیل فرایند خصوصی سازی بخش مخابرات کشور است. او 
یکی از موفقیت های دولت یازدهم را ایجاد ذهنیت برای رقابتی کردن بازار 
ارتباطات می داند و این ذهنیت را در مجموعه وزارت ارتباطات هم جاری 
دانسته و البته شناخت دقیق مجموعه سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 

رادیویی از بازار ارتباطات را دلیل موفقیت این مجموعه می داند.
فیضی در خصوص مجوزهای صادر شده هم معتقد است که اگر این 
سیاس��ت حداقل سه سال دیگر هم در همه حوزه های ارتباطات ادامه 
یابد، هم بازار رقابتی خواهد شد و هم درآمد دولت در حوزه ارتباطات 
بالا خواهد رفت و هم سرویس های ارائه شده به مشتریان ارزان تر خواهد 
شد. او به مجوزهای صادر شده امیدوار است؛ هرچند که تعداد مجوزها 
را زیاد می داند، ولی معتقد اس��ت که در بازار رقابتی این  شرکت ها با 

هم ادغام می  شوند.
در همین حال مع��اون فناوری و ن��وآوری وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات نیز به  بررسی چالش های موجود در حوزه فعالیت شرکت های 
دارای مجوز MVNO و FCP پرداخته و در عین حال  پیشنهادات و 
توصیه هایی به بخش حاکمیتی و شرکت های دارای این مجوزها برای 

برطرف شدن مشکلاتشان ارائه داده است. 
درعین حال که رئیس کمیته ارتباطات مجلس شورای اسلامی تاکید دارد 
که با آغاز فعالیت شرکت های دارای مجوز در حوزه ارتباطات ثابت، مردم  
و کاربران نیز قدرت انتخاب بیشتری برای دریافت سرویس از اپراتوری که 
خدمات بهتری را ارایه می کنند، خواهند داشت، رئیس دفتر فناوری های 
نوین مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی،  تعدد  بالای بازیگران  
عرصه MVNO و FCP را چالش اساس��ی این حوزه ها دانسته و در 

عین حال بر ضرورت ایجاد کنسرسیومی در حوزه FCP تاکید دارد.
گفت و گو های ماهنامه نسل چهارم با سایر مدیران و دست اندرکاران 
مجموعه فناپ، معاونان وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، نمایندگان 
مجلس ش��ورای اسلامی و س��ایر کارشناس��ان و تحلیل گران حوزه 
ارتباطات کش��ور را به همراه سایر مطالب خواندنی از بازار حوزه فاوا و 
آنچه در آنسوی مرزها می گذرد را با نگاهی به سرخط اخبار داخلی در 

ماهی که گذشت در این شماره دنبال کنید. 
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   تهیه آیین نامه حمایت قضایی و حقوقی
 از شبکه های اجتماعی بومی 

امضای قرارداد رسمی رومینگ ملی همراه اول با رایتل و ایرانسل

  استفاده در چارچوب شبکه های مجازی 
حق مشروع مردم است

ماهی که
گذشت

رییس جمهوری کشورمان با بیان اینکه فضای مجازی می تواند 
به امر اش��تغال کمک زیادی کند، گفت: سخت گیری ها برای 
ش��بکه های اجتماعی باید کاهش پی��دا کند زیرا زندگی مردم 
وابسته به شبکه های اجتماعی شده است و اشتغال های زیادی 

در این زمینه وجود دارد.
دکتر حس��ن روحانی رییس جمهوری کش��ورمان در گفتگوی 
تلویزیونی با بیان اینکه تنها پنج کشور بوده اند که در طول دهه 
گذشته توانس��تند به طور متوسط بالای ۶۰۰ هزار شغل ایجاد 
کنند، گفت: آمار ۷۰۰ هزار ش��غل که در دو س��ال اخیر ایجاد 
ش��ده است رقم بسیار بالایی است اما در این میان حدود سالی 
یک میلیون نفر نیز به جمعیت نیازمند به شغل اضافه می شود، 
بنابراین اگر ما س��الی ۷۰۰ هزار شغل ایجاد کنیم بازهم ۳۰۰ 

هزار نفر به بیکاران اضافه می شود.
وی ادامه داد: در این دو س��ال وضعیت اش��تغال خوب بوده اما 
نس��بت به تقاضا نرخ آن هنوز بای��د افزایش پیدا کند بطوریکه 

حداقل یک میلیون شغل در سال ایجاد شود.
 روحانی با تاکید بر اینکه ما برای رسیدن به آمار خوب اشتغال 
فاصل��ه داریم، اظهار ک��رد: اگر می خواهیم اش��تغال را افزایش 
دهیم همه قوا باید دست به دست هم دهند و علت اصلی اینکه 
می گوییم سرمایه گذاری خارجی باید انجام شود، این است که 
بحث اشتغال مطرح است و برای ایجاد اشتغال نیازمند سرمایه 

هستیم.
رییس کابینه دولت تدبیر و امید با اشاره به اینکه فضای مجازی 
می تواند کمک زیادی به این امر کند، خاطر نش��ان کرد: برای 
این کار ما باید فضای مجازی مناس��بی داشته باشیم. بنابراین 
سخت گیری ها برای شبکه های اجتماعی باید کاهش پیدا کند 
زیرا زندگی مردم وابس��ته به شبکه های اجتماعی شده است و 

اشتغال های زیادی در این زمینه وجود دارد.
 وی افزود: کسی که در جذب سرمایه اخلال بوجود بیاورد 

در واقع به اشتغال کشور صدمه زده شده است.
رییس قوه مجریه با تاکید بر حق حضور و استفاده مردم 
از فضای مجازی، تصریح کرد: اس��تفاده در چهارچوب 
فضای مجازی و ش��بکه های مجازی حق مشروع مردم 
اس��ت و اینطور نیست که فردا کسی بگوید که مردم از 

این فضا استفاده کنند یا نکنند.
رییس ش��ورای عالی امنیت ملی مساله شفافیت را نیز حق 

مردم دانس��ت و اظهار کرد: م��ردم باید بدانند این پول ها کجا 
خرج می ش��ود و دولت الکترونیک یکی از مسایلی است که در 

حقوق شهروندی آماده و نسبت به آن تصریح شده است.

وزی�ر ارتباط�ات و فناوری اطلاع�ات از تهیه آیین نامه حمای�ت قضایی و حقوقی 
دادستانی کل کشور از شبکه های اجتماعی بومی خبر داد و در مورد بودجه 

سال آینده وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: برخلاف آن چیزی 
که منتش�ر شده اس�ت، بودجه بخش ICT نه تنها کم نشده بلکه 

حدود 15 درصد نیز افزوده شده است.
دکتر واعظی در ارتباط با وضعیت بودجه ICT برای سال آینده، 
گفت: در تدوین لایحه بودجه س�ال 96 سعی کردیم تا تصدی 
گری خودمان را کمتر کنیم و به بخش خصوصی توجه بیشتری 
شود؛ چرا که فکر می کنیم این حوزه حتما باید جولانگاه بخش 

خصوصی کشور باشد بنابراین بودجه سال آینده و حتی برنام�ه 
پنج ساله شش�م توسعه را با این رویکرد نوش�تیم تا نقش وزارت 

ارتباط�ات و فناوری اطلاعات بیش�تر نقش سیاس�تگذاری، نظارت، 
هدایت و حمایت باشد و بازیگر اصلی بخش خصوصی، دانشگاه ها و شرکت 

های دانش بنیان باشند.
وی با بیان اینکه فکر می کنیم این بخش رشد بسیار خوبی را در آینده خواهد گذاشت، افزود: در ابتدای این 
دولت بازار بخش ICT حدود 18.8 هزار میلیارد بود که امروز به 40 هزار میلیارد تومان رسیده است و هدف 

گذاری کردیم این بازار تا پایان برنامه ششم توسعه به 120 هزار میلیارد تومان افزایش پیدا کند.
 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به اینکه بازار ICT نیازمند این است که به همه بخش خصوصی 
میدان بدهیم و از آنها حمایت کنیم، اظهار کرد: از سوی دیگر GDP در ابتدای دولت تدبیر و امید 1.9 بوده 

که امروز به 2.7 رسیده است و برنامه ریزی کردیم تا پایان برنامه ششم توسعه GDP کشور به 4 برسد.
 عضو دولت تدبیر و امید در مورد میزان بودجه وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات برای سال آینده توضیح 
داد: بودجه کشور بخش های مختلفی دارد و بودجه بخش های عمومی، متفرقه، بخش روستایی و شبکه ملی 
اطلاعات همه در یک جا تعریف نشده است و یکی از مراکز بودجه بخش عمومی را محاسبه و اعلام کرده اند 
که بودجه وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات کم شده است که البته مربوط به بودجه عمومی است که در 

مجموع بودجه این وزارتخانه نسبت به سال آینده بیشتر شده است.
وزی�ر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه هم اکنون خیلی از خدمات ارزش افزوده که ش�بکه های 
اجتماعی در کشورهای مختلف دارند را نمی توانیم در کشور ارایه دهیم، اظهار کرد: اما با به بازار آمدن شبکه 
های اجتماعی داخلی و بومی در آینده نزدیک، از نظر فنی مورد حمایت وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
قرار می گیرند و از س�وی دیگر از نظر حقوقی و قضایی نیز دادس�تان کل کشور آیین نامه ای را نوشتند و 
دیروز اعلام کردند که از شبکه های اجتماعی داخلی حمایت های قضایی و حقوقی می کنند تا اگر یک نفر 

در شبکه های اجتماعی داخلی تخلف کرد، همه شبکه بسته نشود.
 وی افزود: ضمن اینکه برای رونق کسب و کار شبکه های اجتماعی داخلی به آنها اجازه تبلیغات می دهیم و 

با هماهنگی با بانک مرکزی اجازه می دهیم پرداخت از طریق این شبکه ها انجام شود.

قرارداد رسمی رومینگ ملی همراه اول با اپراتورهای دوم و سوم تلفن همراه 
به امضاء طرفین رسید.

طی مراس��می در برج همراه و با حضور رئیس س��ازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی و مدیران عامل اپراتورهای تلفن 
همراه کش��ور، قرارداد رس��می رومینگ ملی بین شرکت 
ارتباطات س��یار ایران )همراه اول( با شرکت های خدمات 

ارتباطی ایرانسل و خدمات ارتباطی رایتل امضاء شد.
بر اساس این قرارداد، مشترکین هر کدام از اپراتورهای تلفن 
همراه می توانند در صورت نبود امکان ارتباط توسط اپراتور 

مبداء، از شبکه اپراتور دیگر استفاده کنند.
پیش از این، در خرداد ماه سال ۹۳، طی مراسمی با حضور وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، از این پروژه ملی رونمایی شده بود؛ ولی 
هزینه و روابط بین اپراتوری استفاده از خدمات رومینگ ملی شفاف نبود، 

لذا برخی از اپراتورها امکان ورود مشترکین سایر اپراتورها به شبکه شان را نمی دادند.
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  دولت الکترونیک و دولت همراه می تواند جلوی فساد و 
جعل را بگیرد

پوشش کامل LTE رایتل در تهران تا پایان سال جاری

  بودجه 300 میلیارد تومانی دولت 
الکترونیک در سال آتی

ماهی که
گذشت
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وزی�ر ارتباطات و فناوری اطلاعات، گفت: از برنامه هایی که 
دکت�ر روحانی در دولت تدبیر و امی�د روی آن تاکید دارند 
اجرای دولت الکترونیک و دولت هم���راه است که باعث 
می شود صرفه جویی هایی انجام شود و جلوی فساد و جعل 

گرفته شده و سرعت کارها بالاتر رود.
دکت�ر محمود واعظی، در جلس�ه بررس�ی اتصال خوش�ه 
کشاورزی، محیط زیست و آب به شبکه دولت الکترونیک، 
افزود: این خوشه از دولت الکترونیک دارای دامنه فعالیت به 
عرض جغرافیای کشور است و نیاز است با مخاطبان ارتباط 
منظمی داشته باشند و یا آموزش بخواهند بدهند که به نظر 
می رس�د راهی به جز هوش�مند کردن فعالیت ها و دولت 

الکترونیک نداشته باشیم.
 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با تاکید بر  اینکه مساله 
آب فقط مختص ایران نیست و معضل آینده کشورها موضوع 
آب خواهد بود، اظهار کرد: امروزه هوشمندسازی مدیریت 

مصرف آب  به عنوان یک برنامه اساسی مطرح است.
عضو کابینه دولت تدبیر و امید با اش�اره به اهمیت خوشه 
کشاورزی، محیط زیست و آب در دولت الکترونیک تصریح 
کرد: دول��ت الکترونیک بدون این خوش��ه از فعالی��ت 
ها نمی تواند راه اندازی ش�ود و وقتی این خوش�ه در دولت 
الکترونیک کارش را آغاز کند بیش�تر اهمیتش مش�خص 
می ش�ود.وی با بیان اینکه همواره در دولت مطرح است که 
روس�تاها نباید خالی از سکنه باشند و بر آبادی آنها تاکید 
اس�ت و در ادامه افزود: راه آبادانی روس�تاها آوردن اقتصاد 
به روستاها و رونق کسب و کارها روستایی است که با بردن 
اینترنت و خدمات الکترونیکی به روس�تاها فکر می کنیم 
وزارت جهاد کش�اورزی از قدرت مانور بالایی برخوردار می 

شود.
 دکتر واعظی با اعلام اینکه اگر وزارت کشاورزی 1200 مرکز 
کش�اورزی خود در روستاها را اعلام کند، آنها را در اولویت  
برای اتصال به اینترنت قرار می دهیم، خاطرنشان کرد: پیش 
از این نیز طی همکاری با وزارت بهداشت  بیش از پنج هزار 
دفاتر سلامت روس�تایی به ما اعلام شد که تا پیش از دهه 

فجر هم�ه آنها را برای برقراری س�لامت الکترونیک به 
اینترنت منتقل می کنیم.

 وی با اش�اره به اتصال بیش از 20هزار روستا به اینترنت 
تاکنون گفت: قرار است تا پایان کار دولت همه روستاهای 
بالای 20خانوار در کشور به شبکه اینترنت متصل شوند 

که اقدام خوبی برای خدمات رسانی به روستاهاست.
 عضو کابینه دولت تدبیر و امید با بیان اینکه در دو سه 
سال گذشته همه زیر س�اخت های ارتباطات و فناوری 
اطلاعات برقرار ش�ده است، اظهار کرد: باید بتوانیم فاز 
نخست دولت الکترونیک که در دهه فجر از آن رونمایی 
می شود، خوشه کشاورزی، محیط زیست و آب، پررنگ 
ظاهر شود بنابراین باید برنامه ریزی کنیم تا نیمه بهمن 
بتوانی�م هماهنگی میان وزارتخانه ها و س�ازمان ایجاد 

کنیم.

رییس س��ازمان فن��اوری اطلاع��ات، از بودجه ۳۰۰ 
میلی��ارد تومان��ی در لایحه بودجه س��ال آینده برای 
بخش دولت الکترونیک خبر داد و نسبت به اختصاص 

آن ابراز امیدواری کرد.
نصراله جهانگرد، به مصوبه سازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی اشاره کرد و گفت: در هفته گذشته 
س��ازمان رگولاتوری تصمیم گرف��ت تا ترافیک های 
محل��ی و ملی از تعرفه کمتری برای کابران برخوردار 

باشد تا هزینه مردم کاهش پیدا کند.
وی همچنین با اشاره به مصوبه مهم دیگری در مورد 
کاهش س��هم دولت از درآمده��ای اپراتورها، افزود: 
دولت پذیرفت تا از سهم خود از درآمدزایی اپراتورها 
صرفنظر کند تا ش��بکه موبایل برای تولیدکنندگان 
محتوا درآمدزا باش��د که امیدواریم این تصمیم مهم 

باعث رشد تولید محتوای بومی در کشور باشد.
مع��اون وزیر ارتباط��ات و فناوری اطلاع��ات افتتاح 
مرحله دوم شبکه ملی اطلاعات و فاز نخست از دولت 
الکترونیک را در دهه فجر اعلام کرد و گفت: در خلال 
شروع به کار فاز نخست شبکه ملی اطلاعات و افتتاح 
فاز دوم این شبکه، ظرفیت های دسترسی به پهنای 
باند افزایش پیدا می کند و دسترس��ی به اینترنت از 
طریق وای فای )ش��بکه بی س��یم( گسترش یافته و 

شاهد بهبود کیفیت سرویس دهی خواهیم بود.
وی همچنین به مصوبه مهم دیگر کمیسیون تنظیم 
مقررات ارتباطات اش��اره کرد و افزود: در کمیسیون 
تنظیم مقررات ارتباطات مصوبه مهمی داشتیم 
مبنی بر اینکه تا کنون دولت کل درآمد زنجیره 
تولیدکنندگان محتوا تا ارایه در پلتفرم های 
مختلف را محاس��به و س��هم خ��ود را از آن 
دریاف��ت می کرد که اپراتوره��ا همواره گله 
داشتند از این موضوع که براساس این مصوبه 
دولت پذیرفت سهم خود را از این درآمدها کم 

کند.
 معاون وزی��ر ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین 
در مورد جزئیات فاز دوم شبکه ملی اطلاعات توضیح 
داد: ه��م اکنون خدمات عموم��ا در اختیار مردم قرار 
گرفته اند اما ما مساله یکپارچگی و ایجاد پرتال واحد 
و همچنین موضوع حفظ حقوق مردم در استفاده از 

این خدمات را داریم.

مدیرعامل رایتل با تاکید بر توسعه شبانه روزی رایتل، از پوشش کامل LTE در تهران تا 
پایان سال جاری خبر داد و گفت: تا پایان امسال ۷۶ درصد جمعیت کشور را تحت 

پوشش قرار می دهیم که این درصد در سال ۹۲ به میزان 55 درصد، در سال ۹۳ به 
میزان ۶4 درصد و در سال ۹4 به میزان ۷۱ درصد افزایش یافت و هم اکنون به ۷۶ 
درصد رسیده است.وی با اشاره به ویژگی ای که رایتل را از دیگر اپراتورها متمایز 
می کند، توضیح داد: از ابتدا بیشتر مشترکان ما در زمینه دیتا بوده اند و ۲۰ درصد 
از مشترکان ما فقط از سرویس VOICE استفاده می کنند و امیدواریم با توجه به 

رویکرد دو اپراتور دیگر در حوزه دیتا بتوانیم این نسبت را حفظ کنیم.وی با بیان اینکه 
مصرف اینترنت روزانه رایتل بیش از ۲5۰ ترابایت است، افزود: این میزان در شهریور ماه 

سال ۹۲ حدود ۱۰ ترا بود که می توان گفت به رشد قابل قبولی رسیده است.وی ادامه داد: 
هم اکنون بیش از ۲5 فروشگاه در استان های مختلف داریم. همچنین وضعیت پوشش شبکه ما در 

دولت تدبیر و امید و با حمایت های این دولت و وزیر محترم ارتباطات و فناوری اطلاعات افزایش یافته و در حال حاضر به 
غیر از رومینگ ملی در 5۶۰ شهر امکان سرویس دهی به مشترکان رایتل را داریم.مدیرعامل رایتل همچنین در پاسخ به 
 LTE در دیگر شهرهای کشور نیز توضیح داد: در ۱5 شهر ما LTE سوال خبرنگار ماهنامه نسل چهارم در رابطه با توسعه

را توسعه دادیم ولی با توجه به اینکه 5۰ درصد دیتای کشور در تهران است تمرکز اصلی ما بر روی این شهر است.
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   شرط ادامه فعالیت شبکه های اجتماعی خارجی در ایران

اعلام شرایط استفاده از نسل 4.5 شبکه همراه اول

  ارتقاء پهنای باند ایران از 4 به 100 ترابیت 
در برنامه  ششم توسعه

ماهی که
گذشت

رئیس س�ازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، با اش�اره به پیش بینی س�ه دس�ته 
شبکه های اجتماعی در سندی که برای تصویب به شورای عالی فضای مجازی ارسال 

شده گفت: دسته سوم شبکه های خارجی مثل تلگرام هستند در صورت رعایت 
قوانین ایران اجازه فعالیت و عضوگیری خواهند داشت.علی اصغر عمیدیان از 
پیش بینی گردش مالی هزار میلیارد تومانی برای شبکه های اجتماعی بومی 
در ایران خبر داد و اظهار داشت: در سند شبکه های اجتماعی که برای تصویب 
به شورای عالی فضای مجازی ارسال شده 3 دسته شبکه اجتماعی پیش بینی 

ش�ده که امیدواریم با تصویب در ش�ورا، قانونی و عملیاتی ش�وند.معاون وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات توضیح داد: دسته اول شبکه های اجتماعی صد درصد 

بومی هستند که تمامی سخت افزار، دیتاسنتر داخلی و اپلیکیشن های آن بومی است و 
قوانین نظارتی بر این شبکه ها حاکم خواهد بود.وی ادامه داد: دسته دوم، شبکه های مشترک 

بین خارج و داخل هستند که دیتاسنترهای آنها باید داخل کشور باشند و دسته سوم نیز شبکه های خارجی 
هستند مثل تلگرام فعلی که آنها نیز در صورتی که قوانین ایران را رعایت کنند اجازه فعالیت و عضوگیری 
خواهند داشت.عمیدیان تصریح کرد: براساس طرح تجاری تهیه شده برای شبکه های اجتماعی در ایران، 3 
سطح برای شبکه ها و یک سری خدمات از جمله call out ، call in، اینترکانکشن بین اپراتورها و پرداخت 
مالی درون شبکه ای در نظر گرفته شده است و مقرر شده در سال نخست این شبکه ها به سطح 3 تا 5 میلیون 
به مشترک برسند و اگر از سطح اولیه عبور کردند برخی خدمات از جمله پرداخت مالی درون شبکه ای به آنها 
تعلق می گیرد.رئیس رگولاتوری گفت: محاسبه کرده ایم که اگر در مدت سه سال 3 شبکه اجتماعی بومی به 

سطح 30 میلیون کاربر برسند گردش مالی هزار میلیارد تومانی ایجاد خواهد شد.
عمیدیان گفت: طرح تجاری بر اساس تعداد کاربر، خدمات، پهنای باندی که در اختیار شبکه قرار می گیرد 
و تعرفه پهنای باند ارائه شده تهیه شده و در این طرح مبلغ سرمایه گذاری موردنیاز برای راه اندازی اولیه نیز 

محاسبه شده است.

معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، از ارتقاء پهنای باند کشور 
از 4 به ۱۰۰ ترابیت بر ثانیه در برنامه ی ششم توسعه اطلاع داد.

برات قنبری در مورد ارزش بازار فناوری اطلاعات و ارتباطات کشور 
اعلام کرد: ۳4 هزار میلیارد تومان سهم بازار فناوری اطلاعات کشور 
است. از این میان سهم ارتباطات بیش از ۷۰ درصد و سهم فناوری 
اطلاعات کمتر از ۲5 درصد اس��ت. البته بر اساس استانداردهای 
جهانی و فضایی که در کش��ور موجود اس��ت می توانیم تا ۳ برابر، 

افزایش سهم بازار فناوری اطلاعات و ارتباطات داشته باشیم.
وی در مورد س��هم فناوری اطلاعات و س��هم ارتباطات از فناوری 
اطلاعات و ارتباطات در دنیا توضیح داد: سهم  فناوری اطلاعات  در 
دنیا 4۰ درصد از بازار فناوری اطلاعات و ارتباطات و سهم ارتباطات 
دنیا ۶۰ درصد است که در کشور ما سهم فناوری اطلاعات تاکنون 

کمتر از ۲5 درصد بوده است و این میزان باید افزایش یابد.
معاون وزیر ارتباطات و فن��اوری اطلاعات گفت: نهضت و دنیای 
دیجیتال��ی یکی از اهداف اصلی ما هس��ت. قب��لاً در دنیا به فکر 
ارتباطات افراد به هم بودیم ولی هم اکنون ارتباطات همه چیز مطرح 

است که بر این اساس اینترنت اشیاء شکل گرفت.
او در مورد استفاده از موبایل و تلفن همراه افزود:  استفاده از  ابزار 
همراه در دنیا اهمیت بسیار دارد و استفاده از نسل پنجم ارتباطات 
 open cloud  نیز در این میان آغاز شده است. دوره ی بعدی دوره
اس��ت و این مبحث تنها در فن��اوری اطلاعات و دیجیتال مطرح 

نیست و استفاده از Cloud در ادبیات توسعه مطرح است.
 )GDP(قنبری در مورد سهم فناوری اطلاعات از تولید ناخالص ملی
اعلام کرد: سهم فناوری اطلاعات و ارتباطات در تولید ناخالص ملی 

۲.۷ بود که به 4 درصد در برنامه ی ششم توسعه خواهد رسید.
معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در مورد برنامه ها و اهداف 
مشخص ش��ده در برنامه ی ششم توس��عه ی کشور گفت: افزایش 
ظرفیت پهن باند شبکه ملی اطلاعات از 4 به ۱۰۰ ترابیت، افزایش 
محتوای بومی، ارتقای دانش فنی در زمینه فناوری های پیشرفته، 
افزایش ارائه خدمات نوین، توسعه ی خدمات فناوری در روستاها و 

بومی سازی دانش فنی در برنامه ی ششم توسعه دیده شده است.
به گفته ی او، پهنای باند ش��بکه  ملی ارتباطات در برنامه ی هفتم 

توسعه  کشور به ۱۰۰۰ ترابیت بر ثانیه خواهد رسید.
در مورد سرمایه های مورد نیاز برای سرمایه گذاری در بخش فناوری 
اطلاعات و ارتباطات کشور بیان کرد: پیش بینی سرمایه گذاری ۶۰ 
هزار میلیارد تومان برای حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات توسط 
وزارت ارتباطات دیده ش��ده است؛ از این میزان ۲۰ هزار میلیارد 
تومان توس��ط دول��ت و 4۰ هزار میلیارد توم��ان از طریق بخش 

خصوصی تأمین خواهد شد.

معاون اپراتور اول با بیان اینکه ۱۸5 شهر تحت پوشش اینترنت نسل 4 و 4.5 قرار گرفته، گفت: مشترکانی 
که گوشی آنها از نسل 4 پشتیبانی می کند می توانند با تعویض سیم کارت از نسل 4 و 4.5 استفاده کنند و 
فناوری نسل 4.5 بستگی به گوشی و مودم دارد.مرتضی طاهری بخش در پاسخ به وضعیت پیشرفت پوشش 
نسل 4 و 4.5 همراه اول، گفت: توسعه شبکه موبایل باند پهن از اردیبهشت ۹۳ شروع شد و با راه اندازی ۱۰ 
هزار و 5۰۰ سایت نسل ۳ و 4 هزار سایت نسل 4 و 4.5 توسعه ادامه دارد.معاون فنی و توسعه همراه اول با 
بیان اینکه برنامه اپراتور اول تا پایان سال، رسیدن به ۱۸ هزار سایت نسل ۳ و ۱۱ هزار سایت نسل 4.5 است، 
اعلام کرد: هم اکنون سرویس های نسل 4 و 4.5 همراه اول در ۱۸5 شهر قابل دریافت است و به زودی اکثر 
شهرها تحت پوشش این تکنولوژی قرار می گیرند.وی تصریح کرد: فناوری مورد استفاده، آخرین تکنولوژی 
موبایل باند پهن در بازار است که پیش از همراه اول تنها در یک کشور اروپایی استفاده شده و همزمان با 
کشور سنگاپور در ایران نیز در حال ارائه است.وی با بیان اینکه توسعه شبکه نسل 4.5 از اسفند ۹4 در آبادان 
و خرمشهر شروع شد که برای نخستین بار بود که این تکنولوژی در اختیار مردم قرار می گرفت، افزود: برنامه 
توسعه تا پایان اسفند ۹5 با نصب و راه اندازی ۱۱ هزار سایت نسل 4.5 ادامه خواهد داشت.طاهری بخش اوج 
کار در این برنامه توسعه را از شهریور تا بهمن ۹5 عنوان کرد و از صبوری مشترکین همراه اول به دلیل برخی 

قطعی ها و مشکلات احتمالی در راستای عملیات ارتقاء، توسعه و نوسازی شبکه قدردانی کرد.



خود را نصب و مشغول ارایه سرویس به کاربران است.بر 
اساس اظهارات احمدرضا نخجوانی در حال حاضر شاتل 
با داش�تن بیش از یک میلیون س�رویس واگذار ش�ده، 
به چند میلیون کاربر خدمات اینترنت پرس�رعت ارایه 
می کند و از س�وی دیگر شاتل بیشترین استفاده کننده 
پهنای باند در کشور است.نخجوانی در ادامه به وضعیت 
شاتل در حوزه اپراتور مجازی )MVNO( اشاره  و اعلام 
کرد در حال حاضر قرارداد این ش�رکت  با اپراتور سوم 
همراه کش�ور نهایی ش�ده و تا چند م�اه دیگر خدمات 

اپراتور مجازی شاتل رونمایی خواهد شد. 
مدیرعامل ش�اتل همچنین ب�ا اعلام این ک�ه به زودی 
فرکان��س  دارن�دگان  کنسرس�یوم  ارای�ه س�رویس 
TDD-LTE ش�روع خواهد ش�د افزود: در مزایده ای 
که رگولاتوری برگزار کرد، یک  کنسرسیوم متشکل از 
ش�رکت شاتل، های وب، پیشگامان و آسیا تک موفق به 
خرید ف�رکانس2600 مگاهرتز ش�د تا بتواند بر بست�ر 
TDD-LTE ب�ه مش�تریان خ�ود س�رویس اینترنت 
پرسرعت ارایه کند. در همین زمینه هم  این کنسرسیوم 
با امضای تفاهم نامه با ش�رکت فنلاندی نوکیا به  امکان 
نصب تجهیزات در شبکه خود سرعت بخشیده  و ارایه 
س�رویس برمبنای ای�ن تکنولوژی در ماه ه�ای آینده و 

شهرهای  اصلی کشور آغاز خواهد شد.
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  قرارداد اپراتور مجازی شاتل با رایتل نهایی شده است

اهتمام شرکت خدمات اول در حوزه مسوولیت اجتماعی

پاسخگویی روزانه مدیران آسیاتک به بازدیدکنندگان الکامپ 

ماهی که
گذشت

  آغاز پیش ثبت نام و رزرو غرفه برای 
نمایشگاه ITU 2017 بوسان کره جنوبی

مدیرعامل شاتل در نشستی خبری به مناسبت سیزدهمین 
س�الگرد تاسیس این شرکت، گفت: ش�اتل هم اکنون در 
400 ش�هر کش�ور حضور دارد و تعداد نمایندگان رسمی 
ش�رکت نیز از مرز 300 نماینده گذشته است که انحصارا 
خدمات ش�اتل را به مش�تریان عرضه می کنند. از سوی 
دیگر شاتل در بیش از 1500 مرکز مخابراتی نیز تجهیزات 

شرکت خدمات اول مخابرات به عنوان یکی از شرکت های 
شاخص و فعال در حوزه مسوولیت اجتماعی کشور، برنامه 
های متنوع خود را در این حوزه با جدیت و اهتمام کامل 
ادامه خواهد داد.روابط عمومی شرکت خدمات اول مخابرات 
ضمن بیان این موضوع، اعلام کرد: پس از منتخب شدن این 
شرکت در اولین همایش ملی مسوولیت اجتماعی و کسب 
نشان ملی چهار ستاره در این رویداد بزرگ و تدوین نظام 
نامه مسوولیت اجتماعی ، این شرکت نسبت به ادامه فعالیت 
های منسجم و هدفمند خود گام برخواهد داشت.گفتنی 
است؛ شرکت خدمات اول مخابرات در اولین همایش ملی 
مس��وولیت اجتماعی کشور در جمع برترین شرکت های 

فعال موفق به کسب نش��ان عالی چهار ستاره در این 
رویداد شده بود.لازم به ذکر است؛ این شرکت  به عنوان 
مجری انحصاری ارائه خدمات مخابراتی در شعب سراسر 
کشور، به مشترکین خدمت رسانی کرده و مجری ایجاد 
و به��ره برداری از بزرگت���رین م��رکز تم��اس بخش 
 )Data Center( خصوص��ی کشور و مرک���ز داده
و فروش��گاه های زنجیره ای ش��رکت مخاب��رات ایران 
است.ش��رکت خدمات اول مخابرات با شعار »سبکی 
تازه، خدماتی نوین« و به منظور ارتقای کیفی و کمی 
در ارائه س��رویس های جدید مخابراتی در شعب، گام 
های موثری برداشته اس��ت و بر اساس اصل مشتری 
مداری و به منظور دستیابی به رضایت همه ذی نفعان 
با رعایت اصل س��رعت عمل در ارائه خدمات و حذف 
موان��ع غیر ضروری س��ازمانی، امور اجرایی و عملیاتی 
ش��رکت مخابرات ایران را بر عهده گرفته، تا هم راستا 
با سیاست های توسعه ای فرادستی در صنعت مخابرات 

کشور، تحولی موثر و بالنده را موجب شود.

 ITU TELECOM  WORLD نظر به برگزاری نمایشگاه
2017 از س��وم تا شش��م مهرماه ۱۳۹۶ در بوسان کره 
جنوب��ی، متقاضیان دریافت غرفه در این نمایش��گاه، در 
صورت پیش ثبت نام تا ۱5 فوریه ۲۰۱۷ مشمول 5 درصد 

تخفیف در هزینه ثبت نام نهایی نمایشگاه خواهند شد.
نمایش��گاه ITU Telecom World کره جنوبی به 
عنوان معتبرترین و مهمترین رخداد نمایشگاهی سالیانه 
ITU از ۲5 تا ۲۸ سپتامبر ۲۰۱۷ )سوم تا ششم مهرماه 

۹۶( در بوسان کره جنوبی برگزار خواهد شد.
شرکت های ایرانی متقاضی حضور و دریافت غرفه در این 
نمایش��گاه در صورت پیش ثبت نام تا ۱5 فوریه ۲۰۱۷ 
)۲۷ بهمن ماه ۱۳۹5( مشمول 5 درصد تخفیف در هزینه 

نهایی ثبت نام نمایشگاه خواهند شد.
قابل ذکر اس��ت؛ برای پیش ثبت نام در این نمایشگاه تا 
تاریخ فوق الذکر نیاز به پرداخت هزینه نیس��ت و صرفا 
ش��رکت های متقاضی با پیش ثبت نام و بدون پرداخت 
هزینه در این مرحله، علاوه بر دریافت تخفیف برای مرحله 
ثبت نام نهایی، از امکان رزرو غرفه بر اساس اولویت ثبت 

نام بهره مند خواهند شد.
 ITU Telecom World گفتنی است؛ در نمایشگاه
بانکوك، بالغ بر ۳5۰ شرکت معتبر حوزه ارتباطات و فناوری 
اطلاع��ات از پنج قاره دنیا در قالب پاویون و یا به صورت 
انفرادی حضور یافته و به ارائه توانمندی هایشان پرداختند. 
در همین حال، تعدادی از ش��رکت های خصوصی حوزه 
ICT از ایران، به همراه ش��رکت ارتباطات زیرساخت در 
پاویون ۱5۰ متر مربعی کشورمان در نمایشگاه گرد آمدند 
تا علاوه بر ارائه توانمندی ها، نسبت به مذاکره با شرکت 

های بین المللی حاضر در نمایشگاه اقدام کنند.
 ITU شرکت ها و افراد علاقه مند به حضور در نمایشگاه
در بوس��ان کره جنوبی می توانند جهت کسب اطلاعات 
تکمیلی و رزرو غرفه و فضای نمایشگاهی با سیتنا به عنوان 

نماینده نمایشگاه های ITU در ایران در ارتباط باشند:
شماره تلفن: ۰۲۱-44۲۸۸۲۹۸/44۲۸۸۶5۸

شماره همراه: ۰۹۱۲۸۲۱۶۶5۸
پست الکترونیک:

ITUexpo@citna.ir & ershadifar@citna.ir

شرکت انتقال داده های آسیاتک حضوری همه  جانبه، قوی و پر رنگ در 
بیست و دومین نمایشگاه بین المللی الکامپ داشت. آسیاتک با حضور در 
نمایش��گاه الکامپ ۹5 و اختصاص فضای نمایشگاهی داخلی و خارجی 
نزدیک به 5۰۰ متر مربع، تجهیز و راه اندازی بخش VIP برای مشتریان 
به همراه رونمایی از خدمات و محصولات جدید را در دستور کار قرار داد.
مدیران این شرکت به صورت روزانه در ارتباط مستقیم با بازدیدکنندگان 
نمایشگاه، پاسخگوی سوال های آنها در خصوص ارائه سرویس ها و خدمات 

این شرکت بودند.
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بانکداری 
الکترونیک

احتیاط رگولاتوری بانکی مانع رشد بانکداری الکترونیک در ایران

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، گفت: در گذش��ته دوستانی با زحمت توانستند 
چارچ��وب بانکداری الکترونیکی را ایجاد کنند که نس��بت به منطقه جلوتر بود اما 
اتفاقات دنیا در عرصه الکترونیکی کردن و همچنین احتیاط رگولاتوری بانکی باعث 

ایجاد تاخیر شده است.
دکتر محمود واعظی در شش��مین همایش س��الانه بانک��داری الکترونیک و نظام 
پرداخت، افزود: دولت یازدهم یک دولت توس��عه ای است و در سه سال گذشته با 
همه محدودیت ها و بعد از برداشته شدن تحریم ها همه شاخص های اقتصادی رو 

به رشد و مثبت شد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه در دولت علاوه بر توس��عه اقتصادی 
باید بدنبال توسعه اجتماعی، فرهنگی و دیگر بخش ها باشیم، تصریح کرد: امروز  در 
دنیا تعداد کاربران اینترنت از ۳ میلیارد نفر عبور کرده و ضریب نفوذ باند پهن سیار، 
حدود 5۰ درصد است و تعداد مشترکان تلفن همراه  ۷ میلیارد نفر است و ف��کر 

می کنیم تحولات بسیار سریعی در حال وقوع است.
عضو کابینه دولت تدبیر و امید  تصریح کرد: در گذش��ته در حوزه ICT هر ش��ش 
ماه یکبار شاهد تحول  از نظر سخت افزار بودیم  و اما بعد این تحول در حوزه نرم 
افزار تحولات رخ داد و هم اینک حوزه خدمات در فضای جهانی تحول ایجاد کرده 

است.
وی با اشاره به اینکه در سال ۲۰۱5 درآمد پرداخت موبایل45۰ میلیارد دلار بوده، 
افزود: پیش بینی می ش��ود در س��ال ۲۰۱۹ این رقم به بیش از هزار میلیارد دلار 

برسد.
دکت��ر واعظی با بیان اینکه در دنیا و کش��ورهای صنعتی پدیده هایی رخ می دهد 
که باید به اس��تقبال آنها برویم،  اظهار ک��رد: در غیر اینصورت این پدیده ها به  ما 

تحمیل می شوند.
وزی��ر ارتباطات و فناوری اطلاعات درآمد جهان��ی ICT را 44۰۰ میلیارد یورو در 
سال ۲۰۱۹ پیش بینی کرد و گفت: پدیده های جدیدی در راه است که در کار ما 

تاثیرگذار است.
وی با اشاره به نسل سوم و چهارم تلفن همراه خاطرنشان کرد: در چند سال آینده 

با نسل پنجم مواجه ایم که ۱۰ برابر نسل چهارم سرعت دارد.
وی با بیان اینکه تا سال ۲۰۲5 در حوزه اینترنت اشیا 5۰ تا ۱۰۰ میلیارد انسان و 
ش��ی به اینترنت متصل می شوند افزود: لازم است بازنگری در این خصوص در کار 

خود داشته باشیم و تلاشمان این بوده که از دنیا عقب نیفتیم.
عضو کابینه دولت یازدهم در مورد هزینه کرد در زیر س��اخت گفت: در س��ه سال 
گذشته ۱۲هزارمیلیارد تومان هزینه کردیم که 4هزار میلیارد توسط بخش دولتی 
و ۸هزار میلیارد توس��ط بخش خصوصی بوده است و در برنامه ششم توسعه داریم 
که ۶۰هزار میلیارد تومان دیگر هزینه ش��ود که ۲۰هزار میلیارد آن توس��ط بخش 

دولتی و 4۰هزار میلیارد تومان توسط بخش خصوصی هزینه 
می شود.

دکت��ر واعظی با تاکید ب��ر اینکه علاوه بر ای��ن ارقام 5۰هزار 
 ICT میلیارد تومان دیگر نیز توس��ط صنایع مرتبط با حوزه
سرمایه گذاری می شود، گفت: سرمایه گذاری صورت گرفته 
برای فراهم کردن زمینه هاس��ت تا کار مستمری بتوانیم در 

حوزه های مختلف مثل بانکداری الکترونیکی بوجود آوریم.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه هم اکنون ۷۰۰ 
ش��هر به نسل س��وم تلفن همراه و ۳5۰ شهر به نسل چهارم 
تلفن همراه تجهیز ش��ده اند، اظهار کرد: با برنامه ریزی های 
صورت گرفته پهنای باند پهن داخل کشور که در ابتدای دولت 
۶۲4 گیگابیت بوده اس��ت امروز به  4هزار گیگابیت افزایش 
پیدا کرده که با سرمایه گذاری های صورت گرفته این میزان 
تا پایان امسال به ۱۰هزار گیگابیت برسد تا چیزی حدود ۲.5 

برابر افزایش پیدا کند.
عضو کابینه دولت تدبیر و امید بستر را برای ورود به تحولات عصر جدید فناوری 
اطلاعات فراهم دانست و تصریح کرد: این بستری که در شبکه باندپهن و شبکه ملی 
اطلاعات فراهم می کنیم می تواند زیرس��اخت های الکترونیکی کردن را دگرگون 
کند تا توس��عه اقتصاد دانش بنیان، افزایش کارآفرینی و اش��تغال را در پی داشته 

باشد.
وی خطاب به مسوولان بانکی و مالی کشور افزود: اگر بتوانیم بیشتر با هم همکاری 
داش��ته باشیم، رفع گلوگاه ها، ایجاد یکپارچگی، افزایش بهره وری، افزایش امنیت 
تراکنش ها و افزایش دسترسی مردم برای استفاده از خدمات، حذف مقررات زائد و 

کاهش نظام بانکی را شاهد خواهیم بود.
دکتر واعظی با اش��اره به اینکه امروز با بانکداری مواجه ایم که از نظر الکترونیکی 
نس��بت به جهان و حتی منطقه کهنه است، گفت: در گذشته دوستانی با زحمت 
توانستند چارچوب بانکداری الکترونیکی را ایجاد کنند که نسبت به منطقه جلوتر 
ب��ود اما اتفاقات دنیا در عرصه الکترونیکی ک��ردن و همچنین احتیاط رگولاتوری 

بانکی باعث ایجاد تاخیر شده است.
وزی��ر ارتباطات و فناوری اطلاعات از ارتباط خوب با بانک مرکزی برای پیش��برد 
همکاری ها خبر داد و خاطرنشان کرد: امروز عملا با توجه به تحولات ایجاد شده 
همچون عرصه نسل سوم و چهارم تلفن همراه شاهدیم که نزدیک به 4۰ میلیون 
تلفن هوش��مند در دستان مردم است که هر تلفن هوشمندی می تواند نقش یک 
کارت بانکی و دستگاه کارت خوان را داشته باشد بنابراین فکر می کنیم رگولاتوری 
ICT و رگولاتوری بانکی باید ارتباط نزدیکتری داش��ته باشند تا بتوانیم در عرصه 

تحولات الکترونیکی گام مثبتی را برداریم.
وی با بیان اینکه هم اکنون وزارتخانه ها، دس��تگاه ها و نهادهای مختلفی در حال 
اس��تفاده از شبکه باند پهن کشور و شبکه ملی اطلاعات هستند، گفت: در پی راه 
اندازی باند پهن کشور و شبکه ملی اطلاعات امسال بیش از ۱۰۰هزار شغل در این 

حوزه ایجاد شده و علاوه بر آن ۱۰۰هزار اپلیکیشن نیز نوشته شده است.
وی ب��ا تاکید بر اینکه ب��رای افتتاح دولت الکترونیک در دهه فجر لازم اس��ت که 
ب��انک ها س��رعت عمل بیشتری از خود نش��ان دهند، افزود: این آمادگی را داریم 
تا همه امکانات زیرس��اختی را برای این منظور فراهم کنیم تا بتوانیم خود را برای 

تحول آماده کنیم.
عضو کابینه دولت تدبیر و امید با ارایه آماری تصریح کرد: شبکه انتقال داده کشور 
از ابتدای احداث آن طی س��ه و نیم س��ال گذش��ته 5 برابر شده است و شبکه باند 
پهن کشور ۷ برابر رشد داشته است. ضمن اینکه کسانی که از اینترنت استفاده می 
کنن��د از ابتدای دولت یازدهم که ۳.5 میلیون نفر بوده اند تا کنون به بیش از 4۰ 

میلیون نفر رسیده اند.
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بانکداری الکترونیک زیر ذره بین رفت
رییس کل بانک مرکزی با اشاره به روند فزاینده سهم ابزارهای پرداخت الکترونیک 
در مبادلات کشور گفت: در مهرماه سال جاری به ازای هر فرد بالای ۲۰ سال، ۱۷/۶ 
عدد تراکنش الکترونیکی صورت گرفته که بیشترین سرانه تعداد تراکنش متعلق به 
کارتخوان فروشگاهی است همچنین تعداد تراکنش های شبکه بانکی کشور نسبت 

به ده سال گذشته بیش از ۱۱ برابر شده است.
ولی الله سیف در مراسم افتتاحیه ششمین همایش سالانه بانکداری الکترونیک و 
نظام های پرداخت با بیان اینکه تسهیل گردش پول یکی از ارکان اصلی بانکداری 
مرکزی نوین اس��ت که از طری��ق نقش آفرینی بانک مرک��زی در افزایش کارایی 
نظام های پرداخت و تسویه میسر می شود افزود: نظام های پرداخت باید بتوانند پول 
را متناس��ب با نوع نیاز در تمام بخش های اقتصادی به گردش درآورند و همچنین 
کارا باشند به این معنا که بتوانند جریان پول را با حداقل هزینه و حداکثر سرعت 
در بخش های اقتصادی برقرار کنند. نظام های پرداخت کارا با افزایش سرعت گردش 
پول، به طور بالقوه می توانند بدون افزایش در پایه پولی، نیاز اقتصاد به نقدینگی را 

مرتفع سازند.
س��یف، بانکداری الکترونیکی برای پ��ردازش و ارایه خدمات بانکی را منجر به بروز 
تحول و افزایش چش��م گیر کارایی نظام ه��ای پرداخت در دنیا خواند و گفت: نظام 
بانکی کش��ور نیز از این تحولات بی بهره نمانده اس��ت. بر اساس آخرین برآوردها، 
سهم ارزش پرداخت الکترونیک شاپرکی به تولید ناخالص داخلی در کشور بالغ بر 
۹۶ درصد است. همچنین با تقویت زیرساخت ها، در حال حاضر سهم تراکنش های 

موفق به بیش از ۹۹ درصد رسیده است.
وی اف��زود: همگان واقفند که بانک مرکزی وظیفه ی خطیر »پایش گریِ نظام های 
پرداخ��ت« را ب��ر عهده دارد. بانک مرکزی در این حوزه به دقت س��اختار کنونی و 
روند های آتیِ نظام های پرداخت را بررس��ی و تحلیل می کند و بر اس��اس وظایف 
محوله، سیاس��ت ها، دس��تورالعمل ها و نیز بازطراحی های مقتض��ی در نظام های 
پرداخ��ت را تدوین و به بازیگران این صنعت ابلاغ می کند. بانک مرکزی در تمامی  
ای��ن اقدامات حفظ ثبات نظام های پرداخت، رعایت حقوق مش��تریان و نیز ترویج 
رقابت در این صنعت را به عنوان یک هدف مهم دنبال می کند چرا که عمیقاً باور 
داریم که تغییر روش ها و مدل های کسب و کار که برآمده از رقابت هستند به شرط 
عدم آسیب رسانی به ثبات نظام های پرداخت و رعایت حقوق مشتریان آثار مثبتی 

را به همراه دارند.
س��یف بانک مرکزی را به عنوان پایش��گر نظام های پرداخت توصیف کرد و گفت: 
ای��ن بانک اصول��ی را در انجام مس��ئولیت های خود مدنظر دارد که خط مش��ی و 
برنامه ریزی های بلندمدت را تحت تاثیر قرار می دهد. برخی از مهمترین این اصول 
عبارتن��د از: »حفظ ثبات نظام های پرداخت«، »تامی��ن امنیت روش ها و ابزارهای 
پرداخ��ت«، »جبران عدم موفقیت در هماهنگی و افزایش س��طح رقابت بانک ها«، 
»ارزیاب��ی انطباق با اس��تانداردها در کس��ب وکارهای نوی��ن«، »حمایت از حقوق 
مشتریان«، »ارتقای شمول مالی«، »یکپارچه سازی و استانداردسازی زیرساخت های 

بانکداری الکترونیک«.
سیف افزود: امنیت مبادلات و ابزارهای پرداخت از مهم ترین چالش هایی است که 
نظام ه��ای پرداخت در ابتدایی ترین ش��کل خود نیز با آن روب��رو بوده اند. امروزه با 
پیشرفت های فن آوری و تغییرات صنعت پرداخت اقدامات پیشگیرانه ای ‐همچون 
طراحی اس��کناس های تا حد ممکن غیرقابل جعل و تامین امنیت نقل و انتقالات 
پول��ی -جای خود را به تامین اس��تانداردها و الزامات خ��اص در حوزه ی ابزارهای 
ارتباطی، نرم افزارها و زیرساخت ها داده است. از آنجا که امنیت مبادلات، محوری 
اساسی برای نظام پرداخت به شمار می رود دومین اصلی که بانک مرکزی در ایفای 

وظایف خود در نظر دارد تامین امنیت کافی در ابزارها و روش های پرداخت است.
رییس ش��ورای پول و اعتبار با اشاره به اینکه علی رغم این که بانک مرکزی معتقد 
است در بس��یاری موارد شبکه ی بانکی دارای انگیزه  و توان کافی برای بهره گیری 
از روش های نوین در راس��تای ارتقای نظام های پرداخت اس��ت تاکید کرد: اما در 
مواردی ورود بانک مرکزی برای حل کاستی های موجود در زیرساخت ها و جبران 

عدم موفقیت در هماهنگی ضروری است. در این راستا بانک مرکزی خود را موظف 
به بازطراحی زیرس��اخت ها و راه اندازی سامانه های جدیدی می داند که بانک ها به 

خودی خود توان ایجاد هماهنگی برای راه اندازی آن ها را ندارند.
وی اف��زود: از جمل��ه مهمترین اقدامات و دس��تاوردهای بانک مرکزی در زمینه 
فناوری اطلاعات می توان به مواردی همچون توسعه شبکه پرداخت الکترونیکی 
کشور )شاپرك(، طراحی و پیاده س��ازی سامانه های صدور یکپارچه الکترونیکی 
دس��ته چک )صیاد(، نظ��ام مدیریت امنی��ت داده )نماد(، نظام هویت س��نجی 
الکترونیک بانکی )نهاب( و توس��عه سامانه مرکز کنترل و نظارت اعتباری )مکنا( 

اشاره کرد.
سیف یکی از پیش نیازهای عملکرد مناسب طرح چکاوك را ارتقای عوامل امنیتی و 
استانداردسازی طراحی و چاپ دسته چک برشمرد و گفت: در حال حاضر به دلیل 
مکانیزه نبودن فرآیند پذیرش چک در سامانه چکاوك، هزینه های زیادی به جهت 
اش��تباهات عملیات تصدی گری به نظام بانکی کشور وارد می شود. بانک مرکزی 
با هدف رفع این مش��کلات، در حال طراحی و پیاده سازی سامانه صدور یکپارچه 

الکترونیکی دسته چک »صیاد« است.
رییس شورای پول و اعتبار استانداردسازی و افزایش ضرایب امنیتی دسته چک با 
بهره گیری از اس��تانداردهای روز دنیا را از مهمترین اهداف این طرح خواند که در 
نتیجه اجرای آن مدت زمان عملیات تصدی گری به طور محسوسی کاهش می یابد 
و در حین حال ورود اطلاعات در فرم های واگذاری چک در سامانه چکاوك با دقت 

بیشتر و میزان خطای کمتری همراه خواهد بود.
وی در ادامه سخنان خود تصریح کرد: بهره مندی از دانش و فن آوری روز در جهت 
افزایشِ س��رعت، دقت، کارایی و امنیت، در ارائه خدمات بانکی همواره مورد توجه 
ذی نفعان صنعت بانکداری الکترونیک در کش��ور بوده است. امضای دیجیتال یکی 
از زیرساخت هایی است که علاوه بر تسهیل مبادلات مالی، به ارتقای سطح امنیت 
تبادلات کمک شایانی می کند. بانک مرکزی با درك این مهم مبادرت به راه  اندازی 
نظام مدیریت امنیت داده )نماد( به عنوان بستری برای گواهی امضای دیجیتال در 

نظام بانکی کرده است.
رییس کل بانک مرکزی با بیان اینکه »خط مش��ی مرکز گواهی« و »دستورالعمل 
اجرایی مرکز گواهی« به عنوان دو سند راهبردی که توسط بانک مرکزی به بانک ها 
ابلاغ شده است افزود: در حال حاضر دفاتر پیشخوان خدمات نماد، مستقر در شعب 
منتخب بانک های سراسر کش��ور، به مشتریان خود این خدمات را ارائه می دهند. 
اس��تقرار این س��امانه که با همت و تلاش متخصصان کشور به ثمر نشسته است 
می تواند در راس��تای تامین یک زیرس��اخت متمرکز و در عین حال امن در شبکه 

بانکی نقش بسزایی داشته باشد.



کارتخوان های فروشگاهی؛ از قصه کارمزدها تا واردات از آمریکا

دو مزیت بانکداری الکترونیک برای سیستم بانکی کشور
مدیرعامل بانک ملت گفت: رواج بانکداری الکترونیک دو مزیت مهم برای سیستم بانکی 
کشور دارد در درجه نخست این امر عاملی برای سهولت در ارائه خدمات و نقل و انتقال 
وجوه است ودیگر آنکه فضای جدیدی برای ارائه خدمات توسط بانک ها ایجاد می کند.

هادی اخلاقی درباره اس��تفاده از بانکداری الکترونیک در کشور، افزود: از حدود ۱۰ سال 
پیش متولیان سیستم بانکی تصمیم گرفتند تا بانکداری سنتی را با استفاده از فناوری روز 
دنیا به بانکداری الکترونیک تغییر دهند که این روند با استفاده از دستگاه های کارتخوان 
آغاز و با اس��تفاده از دس��تگاه های خودپرداز و کش لس ها )خودپرداز غیرنقدی(، موبایل 
بانک ها و هر ابزاری که امکان ارائه خدمات حضوری را فراهم کند، ادامه یافت.اخلاقی با 
بیان اینکه گسترش اینگونه خدمات دارای مزایایی برای سیستم بانکی کشور است، گفت: 
سهولت در دریافت، نقل و انتقال وجوه و دسترسی به خدمات از جمله مزایای این سیستم 
است زیرا در گذشته مشتریان بانکی مجبور بودند برای انجام خدمات بانکی، چندین بار به 
شعب مراجعه کنند اما هم اکنون حتی نیاز به یک بار مراجعه به بانک نیست. علاوه براین 
استفاده از خدمات بانکی به صورت الکترونیک در کاهش هزینه ها هم تاثیرگذار بود که این 
موضوع تاثیر چشمگیری بر اقتصاد کشور خواهد داشت.مدیرعامل بانک ملت درباره دیگر 
مزیت های استفاده از این سیستم، اظهار داشت:همچنین انتقال برخی خدمات بانکی به 

فضای مجازی و خروج برخی خدمات بانکی به فضایی غیر از شعب این امکان را فراهم 
کرد که بانک ها فضای جدیدی را برای ارائه خدمات جدید داشته باشند ضمن اینکه کمک 
خوبی به تخصصی تر شدن بانک ها خواهد کرد.وی درباره جایگاه بانکداری الکترونیک در 
نظام بانکی کشور، گفت: استفاده از بانکداری الکترونیک جایگاه ویژه ای در نظام بانکی 
دارد زیرا با کاهش قیمت ارائه خدمات تمامی بانک ها جذب این سیستم خواهند شد و به 
همین دلیل عاملی برای رقابت میان بانک های ارائه دهنده خدمات بانکداری الکترونیک 

خواهد بود.
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اکن��ون در مغازه ه��ای کوچ��ک و ب��زرگ،در چارس��وق های ب��ازار و حتی کوچه 
و پس کوچه ه��ای محله ه��ای قدیمی هم هر کس��ی بخواهد حتی یک ماس��ت 
بخرد،کارتخوان در اختیارش است؛اگرچه کارمزد و تولیدش روایتی شنیدنی دارد.

کارتخوان های فروشگاهی هم در ایران، سرنوشتی خواندنی دارند. از روزی که اولین 
دستگاه وارد مغازه ها شد تا امروز که در هر کوچه و پس کوچه و خیابان و قطار مترو 
هم به س��هولت، دستگاههای کارتخوان برای خریدهای غیرنقد مردم در دسترس 

است، این دستگاهها در ایران فراز و نشیب داشته اند.  
آنگونه که آمار رسمی بانکی می گوید، در مهرماه سال جاری بالغ بر پنج میلیون و 
555 هزار دستگاه کارتخوان فروشگاهی در کشور فعال بوده اند که البته نسبت به 
شهریورماه گذشته، رش��دی ۶ درصدی داشته اند؛ این را می توان تحولی در حوزه 
نق��ل و انتق��الات پولی خرد در میان مردم جامعه دانس��ت؛ اما به هرحال نباید از 

مشکلات آن هم غافل بود.
البته کارشناس��ان بانکی و دس��ت اندرکاران تولید می گویند که نیاز سالانه کشور 
سالانه ۸۰۰ هزار تا یک میلیون دستگاه کارتخوان است که البته نباید عمر مفید 
هر دستگاه و تعمیرات احتمالی آن را هم  از نظر دور داشت؛ اما نکته حائز اهمیت 
آن است که برای همین تعداد دستگاه نیز، سالانه بالغ بر ۱۳۰ میلیون دلار ارز از 

کشور خارج می شود.
تمام اینها در ش��رایطی است که هنوز تکلیف اخذ مبلغ کارمزدهای دستگاههای 
کارتخوان فروشگاهی از مردم مشخص نیست و این بانکها هستند که دریافت این 
کارمزدها را به عهده گرفته اند؛ اما باز هم توزیع این دس��تگاهها از س��وی بانکها به 

دلیل تراکنش های بالایی که دارند، جذاب است و هر یک از بانکها تلاش دارند تا 
بتوانند مغازه داران را تشویق کنند که از کارتخوان ها و پایانه های فروشگاهی آنها 

بهره بگیرند.
تمام اینها در شرایطی است که آمارهای رسمی می گوید که هر تراکنش بین ۳۰۰ 
تا 5۰۰ تومان برای بانک هزینه دارد که به هر حال، هر بانک برای ورود هر دستگاه 
باید حدود ۱۰۰ تا ۱۳۰ دلار هم هزینه بپردازد که همین امر ممکن اس��ت ارایه 

خدمات در قالب این طرح را با ضرر و زیان برای بانکها همراه کند.
اما تولید این دس��تگاهها در کشور هم داستان خاص خود را دارد. تولیدکنندگان 
می گویند که س��الانه توان تولید ۲۰۰ هزار دس��تگاه در داخل کشور را دارند؛ در 
حالیکه اش��تغالزایی آن را نیز نمی ت��وان نادیده گرفت؛ یعنی همان ۱۳۰ میلیون 
دلاری که هر س��ال به جیب کارگران چینی، فرانسوی، تایوانی و حتی آمریکایی 

می رود، می تواند با رونق تولید، در اختیار اشتغالزایی برای کشور قرار گیرد.
آمار رسمی گمرك حکایت از آن دارد که اکنون دستگاههای کارتخوان فروشگاهی 
با تعرفه 5 درصدی وارد کشور می شود که سالانه ۸۰۰ هزار تا یک میلیون دستگاه 
از کشورهای فرانسه، چین، تایوان و حتی آمریکا وارد ایران می شوند. این در حالی 
اس��ت که حمایت از تولید داخلی می تواند زمینه س��از انتقال تکنولوژی به داخل 

کشور هم بشود.
آنگونه که اطلاعاتی دریافتی از وضعیت قیمت دس��تگاههای کارتخوان در اختیار 
است، واردات هر دستگاه کارتخوان فروشگاهی بین ۱۰۰ تا ۱۳۰ دلار هزینه دارد 
که اگر بتوان بخشی از این تولید را در داخل کشور انجام داد، می توان صرفه جویی 

ارزی مناسبی را در این زمینه حاصل کرد.
موضوع مهم تر، انتقال دانش فنی است که اکنون برای تولید دستگاههای کارتخوان 
فروش��گاهی به داخل کش��ور انجام شده است و اگرچه در گذشته این دستگاهها 
به صورت بلک باکس وارد کش��ور می ش��د و هیچ اطلاعاتی از شیوه تولید آن در 
دس��ترس نبود، اما اکنون تولید در داخل کش��ور صورت می گیرد و ارزش افزوده 

خوبی هم ایجاد کرده است که صرفه جویی ارزی را هم در پی خواهد داشت.
بر این اس��اس، آنگونه که تولیدکنندگان می گویند، امس��ال که کش��ور به جمع 
تولیدکنندگان دستگاههای کارتخوان فروشگاهی در دنیا پیوسته است، دو میلیون 
دلار صرفه جوی��ی ارزی صورت گرفته که در صورت تکمیل ظرفیت های تولید و 
س��هل تر شدن شرایط برای واحدهای تولیدی، به نظر می رسد بتوان صرفه جویی 
لازم را صورت داد، به خصوص اینکه اکنون صحبت از وجود 5 میلیون دس��تگاه 

کارتخوان فروشگاهی در مغازه های کوچک و بزرگ کشور می شود.



فن آوری بلوک چین زمینه ساز تسهیل روابط کارگزاری بین المللی

افزایش امنیت عملیات USSD با سامانه ملی پیوند
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پرداخت از طریق سیستم USSD هزینه ای برای کاربر ندارد، اما سیستمی بسیار 
ناامن است چون قابل شنود بوده و امکان ثبت اطلاعات حساب و ذخیره سازی آن 

توسط افراد مختلف وجود دارد.
مهران افسری در کارگاهی آموزشی با بیان اینکه سیستم پرداخت با موبایل سهم 
روزافزونی در پرداخت های ایران پیدا کرده اس��ت اعلام کرد که سیستم پرداخت 
USSD )پرداخ��ت از طریق نرم افزارهای بانکی قابل نصب روی موبایل( در ایران 
به سرعت در حال رشد است. هرچند پرداخت از طریق سیستم USSD هزینه ای 
 USSD برای کاربر ندارد اما سیستمی بسیار نا امن است. انتقال از طریق سیستم
قابل ش��نود بوده و امکان ثبت اطلاعات حس��اب و ذخیره س��ازی آن توسط افراد 
مختلف است چون شبکه بانکی تسلطی بر سیستم مورد اشاره ندارد. نکته جالب 
 USSD این اس��ت که به دلیل ناامنی، در کشورهای آمریکایی و اروپایی سرویس

هیچ کاربردی در سرویس های بانکی ندارد.
ناامنی در سیس��تم USSD بانک مرکزی را بر آن داشت تا چاره ای در این زمینه 
بیندیش��د. شرکت خدمات انفورماتیک با سفارش بانک مرکزی »سامانه پیوند« را 
طراحی کرد تا امنیت سیس��تم USSD و سایر شبکه های ناامن را افزایش دهد. 
این س��امانه از مهرماه ۱۳۹5 در حال بهره برداری است. این سامانه به جای ارسال 
شماره کارت بانکی فرد، شماره موبایل فرد را ارسال می کند که امنیت سیستم را 
افزایش می دهد. سامانه پیوند با توان بالای پردازش تراکنش، امکان ارائه سرویس 
به کاربران به صورت همزمان، در حجم زیاد اطلاعات و با قابلیت اطمینان بالا را دارا 
است. همچنین این سامانه با به روزترین استانداردها و راه کارهای امنیتی طراحی و 
پیاده سازی شده است. سامانه پیوند شبکه ملی پرداخت کشور را به استانداردهای 

جهانی مانند PCI DSS و EMV نزدیکتر می کند.
میلاد خلیلیان بیان کرد فرآیند تراکنش در س��امانه پیوند اینگونه است که کاربر 
سیستم USSD هیچ شماره کارت بانکی را رد و بدل نمی کند بلکه شماره موبایل 
رد و بدل می ش��ود. س��پس سامانه پیوند از طریق ش��ماره موبایل، شماره کارت 
 USSD مش��تری را دریافت می کند تا فرآیند ناامن انتقال شماره کارت از طریق
از فرآیند USSD حذف گردد. وی افزود سامانه پیوند با تمامی بانک ها از یکسو و 
با ش��رکت های ارائه دهنده خدمات پرداخت از سوی دیگر در ارتباط است. در این 

س��امانه، امکان ثبت و ویرایش نگاشت کارت توسط مشتری از طریق درگاه های 
بانکی امکان پذیر اس��ت. همچنین امکان اس��تعلام لیس��ت نام ه��ای اختصاری 
کارت های متصل به شماره موبایل وجود دارد. به گفته خلیلیان، برخی از مهمترین 
ویژگی های س��امانه پیوند عبارتند از: جلوگیری از انتقال داده های حساس کارت 
در ش��بکه بسیار نا امن GSM، پشتیبانی از انواع روش های مبتنی بر توکن، ارائه 
سرویس به هر کاربر با کلید اختصاصی و احراز هویت امن، زمان پاسخ بسیار کم و 

امنیت بسیار بالا در انتقال و ذخیره اطلاعات.
خلیلیان سپس به آمار تراکنش سامانه پیوند تا ۱۱ دی ۱۳۹5 اشاره کرد. به گفته 
وی،  تاکنون ۶.4۸5 میلیون و 4۸5 هزار موبایل به س��امانه پیوند متصل شده اند. 
همچنین ۶ میلیون و ۸5۰ هزارکارت بانکی در این سیستم ثبت شده است. تعداد 
تراکنش های بانکی از طریق سامانه پیوند نیز به  ۱۰ میلیون و ۹4۰ هزار تراکنش 
رسیده است. خلیلیان افزود کارت های بانک ملت بیشترین اتصال به سامانه پیوند 
را داش��ته است. مهران افسری سپس به کاربردهای آتی سامانه پیوند اشاره کرد. 
یکی از این کاربردها این است که انتقال وجه به جای شماره کارت به شماره موبایل 
فرد انجام شود. افسری برنامه های آتی سامانه پیوند را ایجاد بستر اولیه برای توسعه 
خدمات مبتنی بر توکن توسط سامانه پیوند و امکان استفاده از شناسه های دیگر 

مانند ایمیل و کد ملی به جای شماره موبایل برشمرد.

اندازه س��رمایه گذاری بر روی بلوك چین از س��ال ۲۰۱۲ معادل یک میلیارد دلار بوده و 
براساس پیش بینی شرکت مورگان-استنلی یک میلیارد دلار سرمایه گذاری جدید نیز در 
این فن آوری انجام خواهد پذیرفت.جرج بنت، مش��اور در حوزه مدیریت ریسک تطبیق، 
گفت: خدمات مش��اوره در حوزه ریسک تطبیق و ظرفیت س��ازی برای پیش برد اهداف 
سیستم مالی در ایران قابل ارائه است. در همین راستا، اقداماتی مانند مشاوره استراتژیک، 
حسابرسی و ممیزی ثالث و برگزاری دوره های بین المللی منطبق با مدارك ICA زمینه 

بهبود و توسعه راهبردهای ریسک تطبیق را در درون سازمان ها فراهم می کند.

جرج بنت افزود: تبادل دارایی های دیجیتال با مبادلات دارایی های فیزیکی مشابهت نداشته 
و هیچ واسطه ای به مفهوم سنتی در آن فرآیند مبادلاتی وجود ندارد. چهار محور اساسی 
در رابطه با بکارگیری فن آوری های  نوین ثبت عملیات مالی وجود داشته که شامل امضای 
دیجیتال، پول دیجیتال، مکانیزم پذیرش و اجماع و نیز بلوك چین است. در هر بلوك چین 
گره های متعدد به ترتیب در قالب یک زنجیره به یکدیگر متصل شده که هر یک از این 
گره ها حاوی اطلاعات مربوط به طرفین یک مبادله مالی یا تجاری است. سیستم بلوك چین 
زمینه شناسایی طرفین مبادله یا تراکنش را فراهم ساخته و از بروز تقلب جلوگیری می کند.
این مشاور در حوزه مدیریت ریسک تصریح کرد: در فرآیند شکل گیری بلوك چین پنج 
مؤلفه مؤثر بوده که شامل مدیریت هزینه مبادله، شناسایی طرف های مبادله، سرعت بالای 
مبادلات، اعتماد متقابل و نهایتاً عدم امکان سانسور اطلاعات مربوط به تراکنش های مختلف 
اس��ت.وی در این سخنرانی اظهار داشت: اندازه سرمایه گذاری بر روی بلوك چین از سال 
۲۰۱۲ معادل یک میلیارد دلار بوده و براساس پیش بینی شرکت مورگان-استنلی یک 
میلیارد دلار سرمایه گذاری جدید نیز در این فن آوری انجام خواهد پذیرفت. در همین راستا، 
میزان متوسط تراکنش های ثبت شده در این سیستم معادل هفت هزار تراکنش در هر ده 
دقیقه است.او در پایان خاطرنشان کرد: فن آوری بلوك چین علاوه بر صرفه جویی در هزینه 
و زمان، زمینه تسهیل روابط کارگزاری بین المللی جهت افتتاح اعتبارات اسنادی، حوالجات 
و ضمانت نامه ها را فراهم ساخته به طوری که میزان تراکنش های فن آوری مذکور سیصد 

تریلیون دلار گزارش شده است.
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از راه اندازی اولیه مراکز داده تا ایجاد مراکز داده سیار

MVNO و FCP نقد و بررسی فرصت ها و چالش های ارائه مجوزهای

در زیر ذره بین مدیران و مسوولان اجرایی و قانون گذاری حوزه ارتباطات کشور

دکتر محمود واعظی، وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات در س�خنرانی های خود همواره با 
اش�اره به سیاس�ت هاي دولت یازدهم مبني بر حمایت از بخش خصوصي، تاکید دارد که 
اکنون بیش از هر زمان دیگر زمینه براي حضور بخش خصوصي در بخش ارتباطات و فناوري 
اطلاعات فراهم شده است. او با تاکید براینکه بسترهاي لازم براي حضور بخش خصوصي 
باید هرچه بیشتر فراهم شود، یادآوری می کند که اکنون مجوزهاي لازم برای فعال سازي 
بخ�ش خصوصی به آنان واگذار و این بخش مي توان�د بدون دغدغه در زمینه ارتباطات و 
فناوري اطلاعات بیش از گذشته فعالیت کند تا در نهایت بتوانیم با همکاری بیشتر بخش 
خصوصي رونق اقتصادي را در این حوزه گسترش دهیم. دکتر واعظي اشاره دارد که در این 
حوزه مي توان از پتانسیل بخش خصوصي و ایده هاي این بخش استفاده کرد، زیرا ایده ها و 

فعالیت هاي بخش خصوصي از الزامات توسعه بازار در بخش های مختلف است.
با تاکید تیم دولت یازدهم در وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات مبنی بر توسعه فعالیت 
های بخش خصوصی، مجوزهایی در این حوزه به شرکت های مستعد ارائه شد که مجوزهای 
FCP و MVNO از آن جمله اند. در زیر ذره بین این ش�ماره از ماهنامه نسل چهارم طی 
گفت و گو با تنی چند از مس�وولان و مدیران حوزه اجرایی، قانونگذاری و پژوهشی حوزه 

ارتباطات کش�ور، فرصت ها و چالش های صدور این مجوزها را در بوته نقد و بررسی قرار 
دادیم که در ادامه می خوانید؛

به گفته رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی تا کنون ۱۷ مجوز فعالیت برای 
شرکت های ارائه دهنده خدمات ارتباطات ثابت مبتنی بر پروانه FCP ، صادر شده است. در 
رابطه با اختصاص سرشماره به اپراتورهای جدید ارتباطی برای ارائه خدمات وای فای و تلفن 
ثابت نیز چند سرشماره برای خدمات ارتباطات ثابت در نظر گرفته شده است، اما سرشماره 
ای که به هر اپراتور تعلق می گیرد متفاوت خواهد بود و برای هر یک از اپراتورها ، متناسب 

با نیازشان بلوك های ۱۰۰ هزار شماره ای اختصاص داده  می شود.
دکتر عل��ی اصغر عمیدیان، معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات و رئیس س��ازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در خصوص وضعیت دارندگان مجوز FCP و تعداد 
ش��رکت های دارای این مجوز در گفت و گو با خبرنگار ماهنامه نسل چهارم، گفت:  در 
نهایت ۱۷ شرکت مجوز FCP دریافت کردند که اپراتورهای FCP، جایگزین سرویس 
دهندگان فعلی اینترنت در کشور می شوند و می توانند علاوه بر سرویس اینترنت، تمامی 
خدمات ارتباطات ثابت را ارائه کنند و براساس پروانه فعالیت صادر شده برای این اپراتورها، 
تمامی خدمات اینترنت، تلفن ثابت، تلفن اینترنتی و وای فای و نیز سایر سرویس ها بدون 

محدودیت تکنولوژی، قابل ارائه خواهد بود.
دکتر عمیدیان در پاسخ به این سوال که »ارزیابی شما از پیشبرد اهداف مورد تاکید در 
مجوز FCP توس��ط دارندگان این مجوز چیست و چه زمانی می توانیم شاهد شکست 
انحصار ارائه سرویس بر بستر خاص مخابراتی باشیم؟« اظهار کرد: هم اکنون برای ارزیابی 
خیلی زود است؛ چرا که از زمان دریافت مجوز خیلی از FCPها یک سال هم نگذشته و 
باید منتظر اقدامات توسعه ای این شرکت ها ماند، اما در مجموع پیش بینی ما بد نیست و 
امیدواریم با ارائه سرویس در بازار، روند خوبی داشته باشند و باعث تحول در بازار ارتباطات 

کشور شوند.

استفاده مشترک FCPها از امکانات ایجاد شده، اقدام مناسبی است

امیدواریم FCPها باعث تحول در بازار ارتباطات کشور شوند
رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی:

رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در پاسخ به این سوال که »ظاهرا برخی 
شرکت ها برای ایجاد بستر مخابراتی اقدام کرده اند و تاکید دارند که طی برنامه مشخص 
تا چند س��ال آینده می توانند سرویس ها را بر بستر مخابراتی ارائه دهند، آیا در صورت 
تحقق این وعده، سایر دارندگان مجوز FCP هم می توانند از بستر مخابراتی ارائه شده 
استفاده کنند؟« نیز گفت: این موضوع بستگی به توافق طرفین دارد و طبیعتا چنانچه 
توجیه اقتصادی داشته باشد و به توافق برسند، استفاده مشترك از امکانات ایجاد شده، 

اقدام مناسبی است و ما مشکلی در این خصوص نمی بینیم.

زهرا طاهری
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هر چه MVNOها بزرگ تر و متشکل تر باشند قدرت چانه زنی آنها افزایش می یابد

MVNO و FCP ضرورت مذاکره تجمیعی دارندگان مجوز در حوزه های
معاون فناوری و نوآوری وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات :

معاون فناوری و نوآوری وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات به  بررسی چالش های 
موجود در حوزه فعالیت شرکت های دارای مجوز MVNO و FCP پرداخت و در 
عین حال  پیشنهادات و توصیه هایی به بخش حاکمیتی و شرکت های دارای این 

مجوزها برای برطرف شدن مشکلاتشان داد.
دکتر امیرحسین دوایی درگفت و گو با خبرنگار ماهنامه نسل چهارم با بیان اینکه 
کلی��ت وج��ود MVNOها و FCP ها یک ضرورت اس��ت، گفت:  برای توس��عه 
محت��وا و خدمات جدید، برخوردار بودن از زیرس��اخت های ارتباطی پرس��رعت و 
پیشرفته امری ضروری است، اگر موضوع برقراری ارتباطات را به صورت تخصصی 
به اپراتورهای همراه یا ثابت واگذار کنیم و بخش محتوا را به تولیدکنندگان خدمت 
و محتوا بسپاریم و در واقع اجازه دهیم هر کسی کار تخصصی خود را انجام دهد در 

یک تعامل مثبت اقتصادی و هم افزایانه، ارتباط مناسبی برقرار می شود.
وی اف��زود: در ای��ن الگو، دارندگان س��رویس و توزیع کنن��دگان محتوا عملا کار 
تخصصی خود را انجام می دهند و فراهم کنندگان زیرساخت های ارتباطی هم به 
فعالیت تخصصی خود می پردازند  که با همکاری این ها یک محصول جدید مقرون 

به صرفه و پیشرفته به جامعه ارائه  می شود.
وی گفت: عملا MVNOها با استفاده از زیرساخت های ارتباطی و شبکه ای که 
موجود است می توانند  سرویس ها و خدمات جدیدی  ارائه دهند و طبیعتا همه 
این ها یک فضای بازی برای کسانی که می خواهند سرویس ها و خدمات جدیدی 
ارائه دهند ایجاد می کند و آن س��دی که به عنوان هزینه و س��رمایه گذاری برای 
زیرساخت ها وجود دارد از جلوی پایشان برداشته می شود و می توانند با تکیه بر 
زیرساخت های دیگران به فعالیت  تخصصی خود بپردازند و طبیعتا توسعه کسب 

و کار و اشتغال زایی نیزبه همراه خواهد داشت.
ای��ن معاون وزیرارتباط��ات و فناوری اطلاعات، ادام��ه داد: از طرف دیگر دارندگان 
شبکه های زیرساخت به جای اینکه خودشان در موضوع سرویس و خدمات تمرکز 
کنند که ممکن اس��ت نتیجه مناس��بی نیز به همراه نداش��ته باش��د این کار را به 
دیگران واگذار کنند و در مقابل از زیرس��اخت خودش��ان به صورت اقتصادی تری 

استفاده کنند.
وی افزود: دارندگان شبکه های زیرساختی در واقع با در اختیار قراردادن زیرساخت 
به دیگران از محل آن کس��ب درآمد  کرده  و در مجموع ش��اهد توس��عه کسب و 

کارها نیز خواهیم  بود.
دکت��ر دوای��ی در ادامه درباره چالش هایی که بر س��ر راه MVNOها و FCPها 
وجود دارد، توضیح داد: به طور کلی زمانی که دو دستگاه یا دو سازمان می خواهند 

با یکدیگر تعامل داش��ته باشند خیلی مهم اس��ت که ببینند کالا یا خدمتی که با 
هم معامله می کنند چیست و این موضوع برای دو طرف به صورت کاملا شفاف و 

حتی المقدور به صورت کمی قابل محاسبه باشد.
وی ادامه داد: در دنیا در موضوع تعامل بین اپراتورها از یک س��و و ارایه دهندگان 
خدمات و محتوا از سوی دیگر، آن چیزی را که با هم معامله می کنند پهنای باند 
و کیفیت س��رویس یا به اصطلاح Quality of Service( QoS(  تضمین شده 
است؛ به عبارت دیگر اپراتورهای مخابراتی در ازای دریافت هزینه مشخص، علاوه بر 
تامین پهنای باند مشخص برای MVNOها، پارامترهایی مانند تاخیر در رهیابی 
 )jitter( و میزان تغییرات این تاخیرات )delay( تاخیر در انتقال داده )latency(
و همچنی��ن درصد بس��ته های اطلاعاتی هدر رفت��ه )packet loss( را به صورت 
تضمینی برای آنها تامین می کنند. البته اصل بی طرفی اپراتورها حکم می کند که 
آنها کیفیت سرویس مناسبی را برای همه مصرف کنندگان فراهم کنند ولی اجازه 
دارن��د که کیفیت ه��ای ترجیحی را هم برای طرف های ق��رارداد خاص خود ایجاد 
کنند. به عبارت دیگر، اپراتورها و شرکت های MVNO  باید بر اساس توافق دو 

طرفه سطح مشخصی از کیفیت سرویس را به صورت تضمین شده معامله کنند.
وی تاکید کرد: اگر  فضای رقابت به این صورت ش��فاف شود تعاملات و رقابت های 
س��ازنده به خوبی ش��کل می گیرد. در غیر این صورت شاهد  چانه زنی هایی می 
ش��ویم که همه به دلیل غیرش��فاف بودن کالای مورد معامله اتفاق می افتد و در 
نهایت موجب می شود که شرکت های اپراتوری برای حفظ منافع خود ناچار شوند 
محدودیت های غیر منتظره ای را برای س��رویس گیرندگان ایجاد کنند و این باعث 

می شود زمینه منطقی تعاملات اقتصادی دچار خدشه شود.
معاون فن��اوری و نوآوری وزارت ارتباطات و فن��اوری اطلاعات  درباره راهکارهای 
برط��رف کردن این چالش ها و توصیه هایش به بخش حاکمیتی، این گونه گفت: 
زمان��ی که فضای حرفه ای ش��کل گیرد به طور طبیعی نهاده��ای حرفه ای تری 
نیز ش��کل می گیرند. طبیعتا اگر مجوزها در یک بخش��ی به فرض بیشتر از میزان 
نیاز باش��د قدرت چانه زنی MVNOها کاهش می یاب��د. به اعتقاد من هر چقدر 
MVNO ها بزرگ تر و متش��کل تر باشند قدرت چانه زنی آنها نیز افزایش یافته 
و می توانند در این عرصه موفق تر شوند و البته رفتار حرفه ای تری را هم در قبال 

اپراتورها در پیش بگیرند که متضمن منافع طرفین و صد البته منافع مردم باشد.
وی همچنین درباره  فعالیت کنسرسیومی شرکت های دارای مجوز در این عرصه 
نی��ز گفت: صرف نظر از این که چه تعداد مجوزی در این زمینه ها صادر ش��ده به 
اعتقاد من به طور طبیعی بهتر اس��ت ش��رکت ها به صورت تجمیعی برای مذاکره 

اقدام کنند.
وی ادامه داد: در کشور ما اصولا فرایند مذاکره و چانه زنی بر مبنای ارتباط سرویس 
دهنده و  فراهم کنندگان زیرساخت های ارتباطی هنوز در آغاز راه است، اما تصور 
می کنم در بازه زمانی یک س��اله  این ش��رکت ها به نوعی متش��کل تر ش��ده و 
با ایجاد کنسرس��یوم و با اش��تراك مجوزها و فعالیت هایشان می توانند مذاکرات 
بهتر و موثرتری با فراهم کنندگان س��رویس داش��ته باش��ند. البته رقابت طبیعی 
بی��ن خود MVNOها هم وجود دارد و باید هم وجود داش��ته باش��د. به عبارت 
علمی تر باید بگویم که این فرایندهای همکاری و رقابت در چهارچوب های معروف 
ب��ه نظریه بازی ها )Game Theory( باید صورت بگیرد و این کار ممکن نیس��ت 
مگر آنکه عوامل کمی مثل پهنای باند و کیفیت س��رویس در محاس��بات طرفین 

لحاظ شود.
دکتر دوایی تاکید کرد: در این موضوع  شکی نیست که شرکت ها به احتمال زیاد 
رفتار کنسرس��یومی پیش خواهند گرفت که در آن می توانند س��رویس و خدمات 

بهتری را دریافت و متقابلا به مردم ارائه دهند.
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زیر 
ذره بین

هر چه تعداد شرکت های FCP بیشتر شود دایره انحصار نیز کوچکتر می شود

زمینه ارائه پهنای باند رایگان به FCPها و خریداری ترافیک از آنها فراهم شود

 FCP شکستن دیوار انحصار در بازار با آغاز فعالیت دارندگان پروانه

تعدد مجوزهای MVNO و FCP، عرصه را برای بازیگران این حوزه تنگ کرده است 

رئیس کمیته ارتباطات مجلس شورای اسلامی: 

رئیس دفتر فناوری های نوین مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی:

یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی، تاکید 
کرد: بدون شک هر چه تعداد شرکت های دارای پروانه ارتباطات 
ثابت )FCP( بیشتر شود دایره انحصار نیز کوچکتر شده و دیوار 
آن  شکسته خواهد شد.رمضان علی سبحانی فر در گفت و گو با 
خبرنگار ماهنامه نسل چهارم در پاسخ به این سوال که صدور مجوز 
برای  شرکت های دارای پروانه ارتباطات ثابت )FCP( تا چه حدی 
می تواند در شکستن انحصار در بازار و ارائه سرویس های با کیفیت 
 FCP به کاربران موثر باشد، گفت: با توجه به اینکه دارندگان پروانه
می توانند بدون محدودیت تکنولوژی، هرگونه سرویس مرتبط با 
اینترنت را در کشور ارائه کنند طبیعی است که کاربران نیز قدرت 

انتخاب و اختیار بیشتری دارند، مبنی بر اینکه اپراتوری را که خدمات 
بیشتر و بهتری می دهد را انتخاب کرده و از خدمات آن منتفع شوند.

رئیس کمیته ارتباطات مجلس شورای اسلامی افزود:  با توجه به اینکه 
فقط شرکت مخابرات ایران در بحث ارتباطات ثابت فعالیت دارد، ولی با 
آمدن FCPها ، شرکت های دارای پروانه این نوع فعالیت نیز می توانند 
بحث تلفن ثابت و توسعه آن را داشته باشند و یا موضوع توسعه سایر 
ارتباطات و یا اینترنت نیز از دیگر فعالیت های این شرکت ها محسوب 
می شود.سبحانی فر ادامه داد: با آغاز فعالیت شرکت های FCP، مردم  
و کاربران نیز قدرت انتخاب بیشتری برای دریافت سرویس از اپراتوری 

که خدمات بهتری را ارایه می کنند، دارند.

رئیس دفتر فناوری های نوین مرکز پژوهش های مجلس ش��ورای اسلامی،  تعدد  بالای 
بازیگران  عرصه MVNO و FCP را چالش اساسی این حوزه ها دانسته و در عین حال بر 
ضرورت ایجاد کنسرسیومی در حوزه FCP تاکید کرد و گفت: این کار را وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات باید انجام می داد و در واقع مجوزها را به چند کنسرسیوم قوی که متشکل 
از چندین شرکت هستند ارائه می داد.دکتر مهدی فقیهی در گفت و گو با خبرنگار ماهنامه 
نسل چهارم با بیان اینکه مهمترین چالش در حوزه فعالیت FCPها بحث تعدد بازیگران در 
این عرصه است، گفت: متاسفانه تعداد زیاد دارندگان مجوز و بازیگران این حوزه باعث شده 
که بازار برای هر کدام  کوچکتر شده و باعث شود هر شرکتی استراتژی خاص خود را در 

پیش گیرد و این در حالی است که استراتژی همه آن ها باید اقیانوس آبی باشد.
وی در این باره توضیح داد: در دنیای امروز شرکت ها باید به دنبال ارائه خدمات و محصولات 
جدیدی باش��ند که ویژگی نوآورانه داشته باشد، چون شرکتی که محصول یا خدماتش 
متفاوت از دیگران بوده و به روز باشد موفق خواهد بود .وی اظهار کرد: کسانی که توانستند 
مجوز FCP را از سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی دریافت کنند باید به سراغ 
ارائه سرویس ها و خدمات ارزش افزوده بروند و در واقع خدمات دولت الکترونیکی را در 
بستر FCP ارایه دهند. به عنوان مثال سرویس IPTV و یا  سرویس ها و خدمات دیگری 
ارائه دهند، نه اینکه فقط متکی به ارائه خدمات اینترنت و یا تلفن ثابت باشند چون با این 
روال بدون شک آینده خوبی را نمی توان برای آن ها متصور بود.فقیهی با تاکید بر اینکه 
تعدد دارندگان مجوز در این حوزه،  عرصه را برای هر کدام از ش��رکت ها  تنگ تر کرده 
که این موضوع جای تاس��ف دارد، به بازار فعالیت  MVNOها نیز اشاره کرده و گفت: 
مشابه بازار FCP  را در این عرصه نیز شاهدیم، البته در این بخش اگر کسانی که دارای 
مجوز هستند فقط به سراغ سرویس VOICE و یا ارایه سیم کارت بروند در آینده اوضاع 
خوبی نخواهند داشت و چشم انداز خوبی را نمی توان برای آن ها پیش بینی کرد.رئیس 
دفتر فناوری های نوین مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی بر ضرورت توجه و تمرکز  
شرکت ها بر ارائه خدمات ویژه و خاص به مردم بر بستر تلفن همراه تاکید کرد.این استاد 
دانشگاه، داشتن زیرساخت مستقل توسط FCPها را منوط به نوع بیزنس مدل آن ها 
دانست و افزود: نحوه و میزان همکاری بخش حاکمیت و شرکت مخابرات با این شرکت ها 
از موضوعات مورد توجه محسوب می شود چون درگیری هایی  بین شرکت های دارای 
مجوز و مخابرات وجود دارد  که این درگیری نشان می دهد شرکت مخابرات در این بازار 
چندان کوتاه نیامده و اجازه نمی دهد FCP ها به عنوان رقیب، انحصارش را بشکنند و  این 
یک چالش اساسی است و بهتر است مخابرات در این زمینه  همکاری لازم را انجام دهد. 

فقیهی ادامه داد: دارندگان پروانه FCP می توانند بدون محدودیت تکنولوژی و با رعایت 
انحصار شبکه زیرساخت و شبکه های ماهواره ای هرگونه سرویس مرتبط با اینترنت را در 
کشور ارائه کنند و از طرفی امکان ارائه خدمات بر اساس پروانه شرکت مخابرات ایران را نیز 
دارند  و در این راستا همکاری شرکت مخابرات امری مهم و ضروری محسوب می شود.

رئیس دفتر فناوری های نوین مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی همچنین با تاکید 
بر الزام مخابرات مبنی بر تعاملات موثرتر با  FCP ها در زمینه توسعه زیرساخت ها، تصریح 
کرد: زمان آن است که وزارت ارتباطات و رگولاتوری به پشتیبانی شرکت ها آمده و از آن 
ها حمایت کنند چون در آن صورت FCPها می توانند در بخش هایی از تلفن ثابت و 
اینترنت که مخابرات کوتاهی کرده و مشکلاتی وجود دارد وارد شده و به توسعه زیرساخت 
ها بپردازند.فقیهی  در بخشی از سخنان خود دیگر بار به  حمایت بخش حاکمیتی از این 
شرکت ها تاکید کرد و پیشنهاد داد که با توجه به بالا بودن هزینه پهنای باند و با عنایت 
به اینکه بیشترین هزینه شرکت ها مربوط به خرید پهنای باند است، رگولاتوری می تواند 
زمینه ارائه پهنای باند رایگان به آن ها را فراهم کند و در مقابل زمینه خریداری ترافیک از 
این شرکت ها نیز مهیا شود.وی در این باره توضیح داد: در دنیا سیاست فروش پهنای باند 
به سیاست خرید ترافیک تغییر جهت داده است، یعنی به ازای ترافیکی که این شرکت ها 
در شبکه ایجاد کردند به آن ها پول نیز داده می شود که اگر این اتفاق بیفتد و FCP ها 
بتوانند سرویس های ارزش افزوده ایجاد کنند به تبع آن، بخش حاکمیت می تواند از آن 
ها ترافیک خریداری کند  که همه این ها موجب می شود هزینه اصلی این شرکت ها که 

همان تهیه پهنای باند است کاهش محسوسی پیدا کند.
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به دنبال تکمیل فرایند خصوصی سازی بخش مخابرات کشوریم

یکی از موفقیت های دولت یازدهم ایجاد ذهنیت برای رقابتی کردن بازار ارتباطات است

مدیرعامل شرکت فناپ تلکام در گفت و گوی ویژه با نسل چهارم:

امکان سرمایه گذاری یک میلیارد دلاری را برای دو سال نخست ایجاد کردیم

ثاب�ت رتباط�ات  ا در   س�رویس ده�ی ح�وزه  تح�ول  

صابر فیضی متولد 1339 در یکی از روستاهای شهرستان اهر است. وی دیپلم خود 
را در س�ال 59 اخذ  و به دلیل تعطیلی دانش�گاه در آن زمان تا س�ال 65 از ادامه 
تحصیل دور ماند، ولی در آن سال تصمیم به ادامه تحصیل گرفت و علی رغم قبولی 
در رشته فیزیک دانشگاه تبریز ترجیح داد در رشته الکترونیک دانشگاه آزاد ادامه 

تحصیل دهد.
وی آبان ماه 66 وارد شرکت مخابرات شد و حدود دو سال و اندی به عنوان حسابدار 
مشغول به کار بود، ولی علاقه وی به کامپیوتر و نوآوری هایش در این حوزه سبب 
شد تا سال 69 به عنوان رئیس بخش کامپیوتر شرکت مخابرات آذربایجان شرقی 
انتخاب شود. سال 70 شبکه WAN را به کمک همکارانش در استان راه انداخت که 

به ادعای وی راه اندازی این شبکه تا آن سال در ایران بی سابقه بود.
سفر خردادماه سال 70 مهندس غرضی وزیر وقت پست، تلگراف و تلفن به آذربایجان 
شرقی به مناسبت سالروز رحلت امام )ره( سبب شد تا بخشی از توانمندی های وی 

در حوزه  مکانیزاسیون اداری در حضور وزیر وقت به نمایش درآید.
فیضی در س�ال 75 عهده دار پست معاونت مالی و اداری شرکت مخابرات استان 
آذربایجان ش�رقی شد و پس از آن در سال 76 به عنوان معاونت نگهداری و بهره 
برداری آن شرکت، سال 77 به عنوان معاونت مدیریت ارتباطات راه دور و سال 80 
به عنوان عضو اصلی هیات مدیره و قائم مقام ش�رکت مخابرات استان آذربایجان 
شرقی عهده دار مسوولیت شد. وی در سال 82 به ریاست هیات مدیره و مدیرعاملی 
شرکت مخابرات استان آذربایجان شرقی منصوب شد تا این مسوولیت زمینه ساز 

ورود وی در پست های کلان مدیریتی در سطح مخابرات کشور گردد.
فیضی اندک زمانی پس از آغاز بکار دولت محمود احمدی نژاد یعنی مهرماه سال 
84 به عنوان عضو هیات مدیره و مدیرعامل شرکت مخابرات ایران منصوب شد و 
در سال های مدیریت عاملی شرکت مخابرات ایران خصوصی سازی شرکت را به 

ثمر نشاند.
فیضی پس از بازنشستگی از شرکت مخابرات ایران در اردیبهشت ماه سال 1391 
به عنوان مدیرعامل شرکت اعتماد مبین که سهامدار اصلی شرکت مخابرات ایران 
پس از خصوصی س�ازی است عهده دار مسوولیت شد. وی همچنین در بهمن ماه 

سال 1391 به عنوان عضو هیات مدیره  تالیا نیز منصوب شد.
فیضی بعد از دو س�ال و نیم مدیریت در ش�رکت توسعه اعتماد مبین، سرانجام از 
این شرکت خداحافظی کرد و ترجیح داد مدت زمانی از حوزه ارتباطات کشور دور 

باشد، لذا درحوزه های دیگر صاحب مسوولیت شد .
او نهایتا در شهریور ماه سال جاری عهده دار مسوولیت مدیرعاملی شرکت فناپ 
تلکام ش�د تا ب�ه اذعان خودش با تحق�ق برنامه های کلان این ش�رکت در حوزه 

ارتباطات، بتواند برنامه خصوصی سازی مخابرات کشور را تکمیل کند.
فن�اپ تلکام با اخذ مج�وز ایجاد و بهره برداری از ش�بکه ارتباطات ثابت FCP از 
تجمیع بزرگترین و قدیمی ترین شرکت های حوزه اینترنت در ایران شکل گرفت. 
 VPN ایجاد و بهره برداری شبکه اینترنت پرسرعت باند پهن ثابت، اینترانت و یا
بانک ها و سازمانها، امداد، سرویس و خدمات و ارائه خدمات مخابرات ثابت در حوزه 

فعالیت این شرکت است.
این ش�رکت، کنسرس�یومی حاصل مشارکت 9 ش�رکت معتبر در زمینه خدمات 
اینترنت به رهبری هولدینگ فناپ است. شرکت هایی که از ابتدای ورود اینترنت به 
ایران در این حوزه حضور داشتند و وسیله های ارتباطی فراگیر و گسترده ای را در 
سراسر ایران راه اندازی کرده اند و تمامیِ آن ها تجربیات ثابت شده و مسلمی در 

ایجاد شبکه های ارتباطی بر بسترهای متفاوت و نوآوارانه را در کارنامه دارند. 
در ادامه گفت و گوی ویژه ماهنامه نسل چهارم با مهندس صابر فیضی، مدیرعامل 

شرکت فناپ تلکام را بخوانید:

گفت وگوی
ویـژه

مونا ارشادی فر

  به عنوان سـوال نخسـت بفرمایید فنـاپ تلکام با 
چه هدفی شکل گرفته، تا کنون چه اقداماتی در حوزه 
ارتباطـات انجـام داده و برای تحقـق اهدافش با کدام 

بخش ها تعامل داشته و وارد مذاکره شده است؟
مدیران این مجموعه یک سری کارها را قبلا در حوزه های IT  بانکی 
و س��ایر موارد مثل دوربین های شهری و حوزه های مکانیزه انجام داده 
بودند. در همین راس��تا س��ال گذش��ته تصمیم می گیرند که در حوزه 
ICT ه��م وارد ش��وند و مج��وز FCP و موافقت اولی��ه MVNO را 
دریافت می کنند. بنده هم از اوایل امسال در جریان کاری  شرکت قرار 
گرفتم و نهایتا قرار شد که در بحث FCP و MVNO در خدمتشان 
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گفت وگوی
ویـژه

باشم تا بتوانم در کنارشان اقدامات موثری در این حوزه ها انجام 
دهی��م. باید بگویم که اه��داف خیلی کلانی دارن��د و در همین 
راستا برنامه ریزی های خیلی خوبی را هم انجام داده اند و از نظر 

بحث های مالی هم پیش بینی های خوبی شده است. 
اولوی��ت هایی که هم اکنون در ذهن بنده اس��ت این اس��ت که 
در ح��وزه ارتباطات خلاءهایی در کش��ور وج��ود دارد که باعث 
بروز وضعیت نامطلوبی در این بخش ش��ده است و ما می توانیم 
در ای��ن بخش ها اقدامات موث��ری انجام دهیم. بنده معتقدم اگر 
اهدافی را ک��ه برنامه ریزی کرده ایم خوب پی��ش برود می توانیم 
یک رقابت ج��دی را در حوزه ارتباطات ثابت ش��کل دهیم. این 
حوزه منحصر به تلفن ثابت نیس��ت و شامل دیتا و ویدئو هم می 
شود و می توان سرویس های خاصی که مردم بتوانند راحت تر به 
ارتباطات دسترسی داشته باشند را ارائه کرد. بنده معتقدم با یک 
برنامه دو - سه س��اله می توانیم خیال مردم را از نظر دسترسی 
ب��ه ارتباطات ثاب��ت راحت کنیم، منتها هدفمان این نیس��ت که 
همه امکانات و س��رویس ها را خودمان فراهم کرده و ارائه دهیم. 
ه��م اکنون با همه دارندگان امکانات در حال مذاکره هس��تیم تا 
خودمان دوباره کاری نکنیم و از بخش هایی که سایرین سرمایه 
گذاری کرده و ظرفیت فراهم کرده اند اس��تفاده کنیم. در همین 
راس��تا با FCPها تعامل می کنیم، با کسانی که از قبل دیتاسنتر 
داش��تند مذاکره می کنی��م و با دارندگان محت��وا هم تعامل می 
کنی��م. برخلاف اینکه در برخی حوزه ها همه فکر می کنند همه 
کارها را باید خودش��ان انجام دهند ما نمی خواهیم جایی که یک 
شرکت سرمایه گذاری کرده، ما هم مجددا سرمایه گذاری کنیم. 
تقریبا با همه دارندگان امکانات این حوزه مذاکره کردیم. بعضی 
از این مذاکرات خیلی خوب به نتیجه رس��یده است، البته بعضی 
ها هم احتیاط می کنند، اما ما به دنبال ایجاد یک ش��بکه رقابتی 
در بازار هستیم و از همه پتانسیل های موجود استفاده می کنیم، 
ت��ا در نهایت با اجرای موفق این مس��یر بتوانیم بگویم خصوصی 
س��ازی مخابرات تکمیل می شود. به عبارت دیگر می توان گفت 
 MVNO و FCP در حوزه ارتباطات مجوزهای خوبی همچون
صادر ش��ده که با سرمایه گذاری مناسب در این بخش و داشتن 
نقش��ه ای رقابتی همه می توانیم کمک کنیم تا این حوزه رونق 
بگیرد و در نهایت بتوانیم به هدف اصلی دولت که بزرگتر ش��دن 

و درآمدزاتر شدن این بخش است برسیم.

  برای رسیدن به نقطه هدفی که مطرح فرمودید 
چه اهـداف کوتاه مدت، میان مدت و دراز مدتی را 

مد نظر دارید؟
 اهداف کوتاه مدت مواردی اس��ت که در تعهدات پروانه ای آمده 
اس��ت و م��ا در کوتاه مدت ب��ه دنبال همان اهداف مطرح ش��ده 
در پروانه هس��تیم. یک س��ری اهداف میان مدت هم داریم و در 
همین راستا به دنبال این هستیم تا امکاناتی که از گذشته بوده یا 
نتوانس��تند پروانه بگیرند یا پروانه گرفتند و توان توسعه بیشتر از 
این را نداشتند را یکپارچه کنیم تا بتوانیم سرویس های خوبی ارائه 
دهیم یا اینکه مذاکره کنیم تا یک س��ری از مواردی که به دنبال 
واگذاری هستند را در اختیار بگیریم. اما هدف بلند مدت این است 
که واقعا یک شبکه سازی مدرن و به روزی را در کشور ایجاد کنیم 
و البته ش��بکه س��ازی مدرن و به روز جزو اهدافی اس��ت که وزیر 
محترم ارتباطات هم بر آن تاکید دارند و جزو اهداف خیلی خوبی 

است که این دولت به دنبال تحقق آن است.

 در توضیحی در سـایت شـرکت فنـاپ تلکام 
است تاکید شده که این شرکت برای ارائه خدمات 
ارتباطی و ارزش افزوده روی شبکه موبایل و شبکه 
ثابت پهن باند ایجاد شـده است، بفرمایید تاکنون 
چه میزان در رسیدن به اهدافتان در این بازه زمانی 
موفـق بوده اید و فکر می کنید بـا توجه به اولویت 
ارائه سـرویس هـای بروز ارتباطـی در کوتاهترین 
زمـان ممکـن، در نهایـت چقـدر طول بکشـد تا 

سرویس های شما ارائه شود؟ 
عم��لا در بحث  FCP و MVNO از زمان صدور مجوز تا کنون، 
هنوز سالگردش هم نرسیده است، اما با توجه به اهدافی که تعریف 
شده بود به نظر می رسد به اهداف رسیده ایم یعنی ۱۰۰ درصد هم 
نباش��د در حدود ۹5 درصد به اهدافمان رس��یده ایم. واقعیت این 
است که ما به دنبال این هستیم که بتوانیم از پروژه های روز حوزه 
ارتباطات استفاده کنیم. به عنوان نمونه در حوزه تلفن ثابت روشی 
که ما قبلا در مخابرات کار می کردیم خیلی روش پرهزینه ای بود. 
مثلا یک کانال 4۰ در ۱۶۰ سانتی متری حفاری می شد اما روشی 
که ما الان به دنبالش هس��تیم کانال ۳ در ۳5 سانتی متری است؛ 
این روش قابل مقایس��ه نیست و هزینه اش هم به مراتب پایین تر 
اس��ت. بنده معتقدم در اهداف کوتاه مدتی که تعریف ش��ده بود، 
خوب به نتیجه رس��یده ایم. برای اهداف بلند مدت هم هنوز زود 
اس��ت قضاوت کنی��م، ولی تا این لحظه به مانع��ی برنخوردیم که 
بگوییم ش��رایط خاصی پیش آمده اس��ت. این یک سال که خوب 
پیش رفتیم و باید برای اهداف بلند مدت هم بیشتر منتظر ماند تا 

خروجی کار مشخص شود.
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می توان گفت در حوزه ارتباطات مجوزهای خوبی همچون FCP و 
MVNO صادر شده که با سرمایه گذاری مناسب در این بخش و 

داشتن نقشه ای رقابتی همه می توانیم کمک کنیم تا این حوزه رونق 
بگیرد و در نهایت بتوانیم به هدف اصلی دولت که بزرگتر شدن و 

درآمدزاتر شدن این بخش است برسیم.
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بنده خودم را مخابراتی می دانم و به همین دلیل شرکت مخابرات 
اولین جایی بود که با آن مکاتبه کردم. از بعد اجرایی و فنی مشکلی 
نیست، ولی از بعد حقوقی با مشکلاتی مواجه شدیم. به نظر می رسد 

با سیاست هایی که هم اکنون مخابرات ایران مد نظر دارد به این 
سادگی نمی توان کار را شروع کرد.

گفت وگوی
ویـژه

  در چشـم انداز 5 سـاله ای که مدنظر است در 
واقع قرار اسـت بـه برترین ارائه دهنـده خدمات 
ارتباطی به مشـتریان شـخصی و شـرکتی تبدیل 
شـوید، بفرمایید برای رسـیدن به ایـن هدف هم 

اکنون در چه مرحله ای قرار دارید؟
عرض کردم خیلی زود اس��ت و زمان کمی گذشته است. این یک 
برنامه 5 س��اله اس��ت، ولی اقداماتی که طی این یک س��ال انجام 
داده ایم نسبت به برنامه جلوتر است. ما پیش بینی مان این است که 
برای دو سال اول در حجم زیاد مشتری نخواهیم داشت که بتوانیم 
این بحث را داش��ته باشیم و قصد هم نداریم که با تبلیغات شروع 
کنیم، می خواهیم سرویسی بدهیم که مشتری به سمت سرویس 

کشیده شود و از این مسیر بتوانیم به نتیجه برسیم. 

  اجـازه بفرمایید بـه صورت خـاص وارد بحث 
مجوزهای FCP شـویم. با توجه به توضیحاتی که 
در این خصوص دادید و برنامه ای که برای استفاده 
از بسترهای موجود سایر شرکت ها دارید بفرمایید 
آیا از بسـتر شـرکت مخابرات هم در توسـعه این 

بخش استفاده خواهید کرد؟
 بنده خودم را مخابراتی می دانم و به همین دلیل شرکت مخابرات 
اولی��ن جای��ی بود که ب��ا آن مکاتبه کردم. از بع��د اجرایی و فنی 
مشکلی نیس��ت، ولی از بعد حقوقی با مشکلاتی مواجه شدیم. به 
نظر می رسد با سیاست هایی که هم اکنون مخابرات ایران مد نظر 
دارد به این س��ادگی نمی توان کار را ش��روع کرد؛ ولی قطع امید 

هم نکرده ایم.
 از نظر اجرایی اگر شرکت مخابرات باشد بهترین خواهد بود منتها 
اگر نباش��د هم در کار خللی ایجاد نخواهد شد. البته اگر مخابرات 
باش��د باز در هزینه و قیمت تمام ش��ده ما تاثیر خواهد داش��ت و 
قیمت تمام ش��ده بالا خواهد بود، ولی اگ��ر به روش جدید پیش 
برویم هزینه پایین می آید. می توان گفت که اس��تفاده از امکانات 
مخابراتی فقط این حس��ن را دارد که ش��بکه ای ایجاد می شد و از 
نظر زمان بندی جلو می افتادیم و زمان ذخیره می شد. این بحث را 
زمانی که در مخابرات ایران بودم با ایرانسل هم داشتم که متاسفانه 
آن موقع از طرف همکاران مورد  موافقت قرار نگرفت. آن موضوع 
ه��م این بود که با ایرانس��ل به توافق رس��یده بودیم که دکل های 
مش��ترك داشته باش��یم و کارهای مش��ترك انجام دهیم. من به 
عنوان مدیرعامل مخابرات ایران با آقای دزفولی به نتیجه رس��یده 
بودم. برای مخابرات ایران درآمد داش��ت و برای ایرانسل هم زمان 
ذخیره می شد. خیلی ها فکر می کردند اگر این کار را نکنیم ایرانسل 
ب��الا نمی آید، ولی الان یک تجربه خوب داریم و می توانیم بگوییم 
ش��رکتی که به دنبال توس��عه اس��ت بالا می آید، چه ما همکاری 
کنی��م و چه همکاری نکنیم. این حوزه هم همین طور اس��ت اگر 
آنهای��ی که دارندگان امکانات هس��تند با هم همکاری کنند زمان 
ذخیره می شود یعنی مش��تری زودتر به امکانات خوب می رسد و 
اگر همکاری نکنند با تاخیر امکانات ارائه می ش��ود. این تصور که 
دیگران نمی توانند ، دیگر تمام ش��ده اس��ت یعنی بازار رقابتی در 
دنیا در حال شکل گیری است و ما هم دیر یا زود به آن می رسیم، 
پس بهتر اس��ت زودتر برسیم. به همین دلیل ما با همه دارندگان 
امکانات مذاکره می کنیم وعرض کردم اولین جایی هم که مکاتبه 

کردیم مخابرات ایران بود. 

  در خصـوص مذاکـرات و همکاری هایتان با سـایر 
اپراتورهـای تلفن همراه در حوزه هـای کاری از جمله 

MVNO توضیح بفرمایید.
  اینجا دو بحث است یکی زمانی که ما به عنوان MVNO می خواهیم 
ب��ا آنها بحث کنیم که مقررات خ��اص خودش را دارد که با هرکدام از 
این اپراتورها به توافق برسیم طبیعی است که دوطرفه خواهد بود؛ یک 
منافعی برای آنها خواهد داشت و یک منافعی هم برای ما. علاوه بر این 
در همکاری با اپراتورها می توان در حوزه اشتراك گذاری امکانات وارد 
ش��د. به عنوان مثال عرض می کنم ما اگر یک جاهایی فیبر یا کانالی 
را داری��م می توانی��م در اختیار آنها قرار دهی��م و جاهایی هم که آنها 
امکاناتی دارند می  توانیم ما از آنها اس��تفاده کنیم. می توان از دکل ها 
هم به صورت اشتراکی استفاده کرد. منتها من تصورم این است که در 
این حوزه ایرانسل منعطف تر است و در مذاکرات با سایرین، بیشتر به 

مباحث تجاری  فکر می کنند تا دیگر حواشی. 

  طـی ایـن مدت با همـراه اول و رایتـل هم مذاکره 
کرده اید؟

 هم��کاران در حال مذاکره با اپراتورهای تلفن همراه هس��تند.  عرض 
کردم ب��ا آنهایی که منعط��ف ترند، چون خودش��ان دنبال بحث های 
اقتصادی هس��تند، راحت تر می ش��ود مذاکره کرد، ما هم ترجیح می 
دهیم با آنان مذاکراتمان را ادامه دهیم . البته با س��ایرین هم در حال 

مذاکره هستیم.

  در حوزه IPTV چه اقداماتی انجام داده اید؟
در مجموع��ه خودمان »باران تل��کام« را داریم که در این حوزه خیلی 
فعال است. هم »باران تلکام« را در مجموعه داریم که در واقع نگوییم 
IPTV، در ح��وزه ارتباط��ات تعاملی ویدئویی فعال اس��ت. در حوزه 
CDN هم »ابر آروان« را داریم و نس��بت به س��ایر دارندگان مجوز در 
این دو حوزه هم در شهرهایی که هدف قرار داده ایم حضور پیدا کردیم 
و از برنامه عقب نیستیم. در دو - سه تا شهر حضور یافتیم و تجهیزات 
را نصب کردیم. در اس��تان هایی که امکانات IXP زیرس��اخت وجود 
 IXP دارد زودت��ر وارد می ش��ویم. اگرچه خودمان هم ب��ه فکر ایجاد
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اگر تمام کارهایمان خوب پیش 
رود در حد یک میلیارد دلار 

برای دو سال اول امکان سرمایه 
گذاری ایجاد شده است که 

می تواند در حد 20 درصدش 
داخلی و 80 درصدش هم 

خارجی باشد و با این عدد هم 
نمی شود کارهای کوچک کرد باید 
یک سری کارهای بزرگی را در 
برنامه داشت که شبکه سازی 

یکی از آنهاست.

گفت وگوی
ویـژه

توامان هستیم. فکر کنم در این حوزه عقب نمی مانیم شاید هم زودتر 
از دیگران بتوانیم یک سری کارها را پیش ببریم. 

  در بحث پرداخت خدمات همراه چه سرویس هایی 
را ارائه خواهید داد؟

 یک حسن مجموعه ما نس��بت به دیگر FCPها یا MVNOها این 
اس��ت ک��ه در حوزه بانکی نقش آفرین هس��تیم؛ ای��ن مجموعه تمام 
کارهای بانکی شامل PSP و ارتباطات پرداخت ها را دارد و بستر شبکه 
پرداخت ها را تهیه کرده است و به دیگران هم سرویس می دهد. بنابراین 
در این حوزه طبیعتا به محض اینکه ش��بکه مان کامل شود ارتباطات 
خیلی خوبی ارائه خواهد شد و این خدمات برای ارائه سرویس های آتی 

خیلی کمک خواهد کرد.

  برنامه ای برای همکاری با سایر بانک ها غیر از بانک 
پاسـارگاد که تعاملات گسـترده ای با آن ها دارید، مد 

نظر است؟
 در دس��تور کار کل مجموعه فناپ، تعامل با بانک ها مورد نظر است. 
الان به چندین بانک هم سرویس ارائه می دهند که مورد نظر است تا 
صحبتی با تمام مجموعه هایی که در این حوزه ها کار می کنند داش��ته 
 )Core Banking( باشیم تا در حوزه بانکداری متمرکز الکترونیکی

وسرویس های POS ارائه خدمت شود. 

  در خصوص جذب سـرمایه گذار مخصوصا سرمایه 
گذار خارجی چه برنامه هایی مد نظر دارید؟

اصلا مبنای کار ما مش��ارکت با سرمایه گذار خارجی و اپراتور خارجی 
است. خوشبختانه مذاکراتی که تا به حال داشتیم در مرحله ای مناسب 

است و در حال رسیدن به نتیجه مطلوب است. 

  در صورت تمایل بفرمایید که با کدام سرمایه گذارها 
و اپراتورهای خارجی وارد مذاکرات نهایی شده اید؟ 

 مذاکرات ما با سه مجموعه خارجی که از کشورهای مختلف آسیایی و 
اروپایی هستند به نتایج خوبی رسیده است و آن ها علاقه مند هستند 

تا در این حوزه در ایران هم س��رمایه گ��ذاری کنند. ما الان به 
جای��ی رس��یده ایم که اگر تمام کارهایمان خ��وب پیش رود در 
حد یک میلیارد دلار برای دو س��ال اول امکان س��رمایه گذاری 
ایجاد ش��ده است که می تواند در حد ۲۰ درصدش داخلی و ۸۰ 
درصدش هم خارجی باش��د و با این عدد هم نمی شود کارهای 
کوچک کرد باید یک س��ری کارهای بزرگی را در برنامه داشت 

که شبکه سازی یکی از آنهاست.

 در کل فضای مخابراتی و ارتباطی کشـور را 
چطور ارزیابی می کنید و اصلا این فضا را رقابتی 
می دانیـد یـا انحصـاری و اکنون کـه مجوزهای 
مختلفی در حوزه ارتباطات برای بخش خصوصی 
صادر شده است بفرمایید چه تغییراتی در فضای 

بازار ایجاد خواهد شد؟
 م��ن به جرات می گویم که یک��ی از موفقیت هایی که در دولت 
آقای روحانی می توان به آن اش��اره کرد، ذهنیت رقابتی کردن 
بازار ارتباطات اس��ت و انصافا هم خیلی خ��وب عمل کرده اند. 
تیم وزارت ارتباطات خیلی زحمت کشیدند و البته ترکیب تیم 
تنظیم مقررات هم خیلی خوب است؛ یعنی افرادی آنجا هستند 
که به این دیدگاه خیلی علاقه مندند که حوزه ارتباطات رقابتی 
شود و این خیلی تاثیر گذار است. من معتقدم اگر این سیاست 
حداقل س��ه س��ال دیگر هم در همه حوزه های ارتباطات ادامه 
پی��دا کند، هم بازار رقابتی خواهد ش��د و ه��م درآمد دولت در 
حوزه ارتباطات بالا خواهد رفت و هم س��رویس های ارائه ش��ده 
به مش��تریان ارزان تر خواهد ش��د. من خیلی به مجوزهایی که 
صادر ش��ده امیدوارم، هرچند که تعداد مجوزها زیاد است، ولی 
در بازار رقابتی این ها با هم ادغام می  ش��وند و زمزمه اش هم از 
حالا شنیده می شود، حتی اگر سازمان تنظیم مقررات شرایطی 
را تعیین کند که این ها با هم یکپارچه ش��وند و توانشان را روی 
هم بگذارن��د و بتوانند امتیازاتی دریافت کنند، بس��یار مطلوب 
است. من معتقدم که بازار به شدت به سمت رقابتی شدن پیش 

می رود حتی در موبایل هم از این بهتر خواهد شد. 
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  پس در واقع بحث حاکمیت را خیلی تاثیرگذار 
می دانید؟

 همیش��ه حاکمیت نق��ش دارد و تصمیم گیری و تصمیم س��ازی در 
حاکمیت اتفاق می افتد. سیاست گذاری که اتفاق می افتد باعث جذب 
س��رمایه یا دفع سرمایه می ش��ود که من معتقدم در این حوزه خیلی 

خوب عمل شده است.

  چه پیشـنهادی برای دسـت اندرکاران و متولیان 
حوزه ارتباطی کشور دارید؟

 فقط در حوزه ارتباطی نمی ش��ود این را خلاصه کرد. در س��ایر بخش 
های دیگر هم قوانین و مقررات دس��ت و پاگیر زیاد اس��ت. هر چقدر 
بیشتر بتوانند این قوانین و مقررات را شفاف تر کنند این شفافیت باعث 
می شود که رشد و توسعه  بیش��تر شود. حوزه یک معضل اصلی دارد، 
متاس��فانه در همه حوزه های ایران در بخش اقتصادی این را داریم که 
ما نتوانستیم بحث تعاون و مشارکت را در ایران خوب جا بیاندازیم. در 
قانون اصل 44  ماده ۱۰ این قانون را داریم . در این بند آمده است که 
»کلیه ش��رکتها و اتحادیه های تعاونی مجازند در بدو تأسیس یا هنگام 
افزایش س���رمایه تا س��قف 4۹ درصد س��ه�ام خود را با امکان اعمال 
رأی حداکثر تا ۳5 درصد کل آراء و تصدی کرس��ی های هیأت مدیره 
به همین نس��بت به ش��رط عدم نقض حاکمیت اعضاء و رعایت سقف 
معین برای س��هم و رأی هر سهامدار غیرعضو که در اساسنامه معین 
خواهد ش��د به اشخاص حقی�قی یا حقوقی غیرعضو واگذار نمایند...«. 
حیف اس��ت واقعا از این ظرفیت اس��تفاده نشود؛ چرا که نجات دهنده 
تعاونی ها بوده اس��ت، اما هنوز در ایران بحث مشارکت و تعاون خوب 
پیش نمی رود. علتش هم این است که عدم شفافیت خیلی زیاد است. 
اگر ما بتوانیم این بحث را تا حدودی ش��فاف کنیم بسیار موثر خواهد 
بود. البته این سال ها در وزارت ارتباطات روی این موضوع خیلی تلاش 
ش��ده اس��ت. دلیلش هم این اس��ت که برخی مدیران ارشد این دوره 
وزارت ارتباط��ات در بحث های قانون گذاری صاحب تجربه هس��تند و 
کمک زیادی در این حوزه کرده اند، ولی هنوز هم جای کار دارد. خیلی 
از این موارد است که پیش می آید و پیشنهاد داده می شود. اکثرا هم 

دوس��تانی هستند که راحت تر می شود با آنها صحبت کرد، چون همه 
از داخل مجموعه و آشنا با مباحث حوزه ارتباطات هستند. من معتقدم 
که در این حوزه اس��تارت خوبی زده ش��د، البته استارت اول از برنامه 
سوم شروع شد و در برنامه چهارم یک مقدار کند شد و در برنامه پنجم 
و این اواخر یک شتاب داده شد و امیدواریم کارها در برنامه ششم، هم 
از نظر اقتصادی، هم از نظر حقوقی و هم مقرراتی خیلی ش��فاف شود. 
شفافیت حرف اول را در این مباحث می زند که بشود پیش رفت، ولی 
یک نقص اساس��ی در این موضوع است آن هم اینکه بخشی از درآمد 
حوزه باید برای توسعه حوزه برگردد نه توسعه از طریق سیستم دولتی. 
باید به دارندگان مجوزها یک س��ری امکانات داده ش��ود تا با س��رعت 
بیش��تری توس��عه یابند. می توان گفت که به آن میزانی که در قانون 
برنامه پیش بینی می ش��ود به خاطر مش��کلات اقتصادی در کشور در 
حوزه وارد نمی ش��وند تا از نظر اقتصادی کمک شود اما به تدریج که 
پیش برود فکر می کنم این موضوع هم یک مقدار پررنگ می ش��ود و 

حوزه هم به جهتی که اهداف برنامه است می رسد.

  در پایان اگر نکته خاصی باقی مانده است بفرمایید.
در آخر می خواهم اشاره ای هم به بحث شبکه ملی اطلاعات کنم. یکی 
از م��واردی که می توان��د حوزه ارتباطات را رش��د دهد  تقویت همین 
شبکه است و همه بازیگران این حوزه باید در تقویت این شبکه بکوشند، 
علتش هم این اس��ت که در این ش��بکه باید همگان به تمام اطلاعات 
داخلی دسترسی آسان داشته باشند؛ چه سیستم  دولتی باشد، چه بخش 
خصوصی باش��د و چه ارائه دهندگان خدمات به عموم مردم. سیاس��ت 
گذاری خوبی ش��ده است و وزارت ارتباطات هم خوب پیگیری می کند، 
منتها هم��ه باید به کمک این موضوع بیایند. مثال عرض می کنم تمام 
سازمان ها و نهادهای دولتی یا حتی کسانی که می خواهند کالا و خدمات 
خصوصی خودش��ان را بفروشند باید بدانند که ارائه خدمت در دل این 
شبکه هم امن تر خواهد بود، هم راحت تر و هم استفاده کننده ها راحت تر، 
ارزان تر و سهل تر از آنچه که پیش بینی می شود می توانند به این اطلاعات 
دسترس��ی داشته باشند. این جزو مواردی است که من معتقدم باید به 

آن تاکید شود.

هنوز در ایران بحث مشارکت 
و تعاون خوب پیش نمی رود. 
علتش هم این است که عدم 

شفافیت خیلی زیاد است. اگر ما 
بتوانیم این بحث را تا حدودی 
شفاف کنیم بسیار موثر خواهد 

بود. 

گفت وگوی
ویـژه



w
w

w
.4

G
ne

w
s.

ir

31

13
95

اه 
ی   م

/ د
 16

ره 
ما

ش

گفت وگوی
 ماه

حسین تهرانی؛ مدیرعامل شرکت باران تلکام:

سرویس آیو بر بستر شبکه تمامی اپراتورها قابل ارائه است

عدم وجود مقررات شفاف مانعی جدی در حوزه IPTV است

   شـرکت باران تلکام ثمره چه راهبرد و یا چه نگرشی 
بوده است؟

شرکت باران تلکام در ابتدای مسیر خود توسط سهامداران فعال در صنعت 
فناوری اطلاعات و ارتباطات ایجاد شد که دقیقا ناشی از یک فرصت سنجی در 
این حوزه بوده است. در واقع تحلیل سهامداران از چند مولفه باعث تأسیس 
این شرکت شد که یکی روند صعودی قابل توجه در استفاده کاربران فضای 
مجازی از ویدئو که در تمامی تحلیل ها قابل مشاهده بود. این آمارها اعداد 
قابل توجهی را در این حوزه نش��ان می دهند که به عنوان مثال در س��ال 
۲۰۱5 س��هم ویدئو از کل ترافیک اینترنت )س��هم داده های ویدئو از کل 
داده ها( در منطقه خاورمیانه نزدیک به ۶۰ درصد بوده و پیش بینی کرده 
اند که این س��هم تا سال ۲۰۲۰ در منطقه ما به حدود ۸۰  درصد افزایش 

فریده شریف زاده

امروزه روند خدمات تلویزیون اینترنتی به سوی تکنولوژی OTT است

کش�ورهای توس�عه یافته از تلویزیون اینترنتی به عنوان یک رس�انه نوین 
بهره های فراوانی می برند و با برنامه ریزی منس�جم، قوانین ش�فاف و تعامل 
چندسویه و البته اولویت های مشخص و تدوین شده، به دنبال دستیابی به 
اهداف خود هستند. خوشبختانه در ایران نیز با توجه به حساسیت و سفارش 
بزرگان نظام، ش�اهد توسعه رس�انه ها به ویژه در فضای مجازی هستیم که 

سرویس های مختلفی را در این حوزه، ارائه می کنند.
در این راس�تا، شرکت برید فناور آریان )باران تلکام( در سال 1393 فعالیت 
خود را در حوزه تلویزیون اینترنتی )IPTV( آغاز کرد و در سال 1394 موفق 
به اخذ مجوز عرضه خدمات صوت و تصویر فراگیر سازمان صدا و سیما شد و 
فعالیت تجاری خود را در این حوزه با نام تجاری »آیو« آغاز کرد. حوزه فعالیت 
باران تلکام به گونه ای است که نه تنها به عرضه محصولات صدا و سیما محدود 
نمی شود، بلکه تمامی سازمان ها و نهادهای ذی نفع و پدیدآورندگان محتوا و 

خدمات رسانه ای را نیز شامل می شود.
برای آگاهی بیشتر از نحوه ش�کل گیری شرکت باران تلکام، تمایز خدمات 
و س�رویس های این ش�رکت و محص�ول آن آیو با دیگر فع�الان این حوزه، 
فاکتورهای مهم در موفقیت سرویس آیو و آشنایی با موانع موجود بر سر راه 
توسعه این سرویس ها، پای صحبت حسین تهرانی، مدیرعامل شرکت باران 

تلکام نشستیم.
در جریان این پرس�ش و پاسخ،  تأکید ش�د که این حوزه نیازمند شفافیت 
مقررات و ایجاد مرجع واحد تصمیم گیری و تعامل است و به دلیل آشفتگی در 
فضای قانونی و مقررات و گستردگی ذاتی فضای مجازی، سرویس هایی بدون 
رعایت هیچ چارچوبی در حال فعالیت هستند و سرویس هایی مانند آیو که 
دغدغه فعالیت قانونی و رشد در فضای متبوع حاکمیت کشور را دارند، هر روز 

با سیاست جدیدی از سوی نهادهای ذیربط، روبرو می شوند.
حاصل گفت و گوی خبرنگار ماهنامه نسل چهارم با مدیرعامل شرکت باران 

تلکام در پی می آید:

یابد که اگر این رشد را در کنار رشد فزاینده استفاده از شبکه های باند پهن 
قرار دهیم، فرصت بسیار گرانقدری را در این حوزه مشاهده خواهیم کرد که 
نش��ان از پتانسیل بالای بازار در استفاده از محتوای ویدئو دارد. دیگر مولفه 
این بود که تقریبا تمام شاخص ها نشان دهنده استفاده کاربران از ابزارهای 
هوشمند و توسعه زیرساخت در کشور و در حال رشد است که در این میان 
بخش مهمی از زنجیره ارزشی مربوط به توسعه دهندگان پلتفرم و توسعه 
سرویس و محتواست که نیروی محرکه دوم در این حوزه محسوب می شود. 
سومین مولفه هم اهمیت صنعت مدیا )رسانه( در زنجیره ارزش کسب و کار 
سهامداران شرکت باران بوده که باعث ایجاد ارزش افزوده قابل توجه در سایر 

فعالیت ها و توانمندی های کنونی آنان می شده است.

  با وجود همه این فرصت ها و روندهای جهانی که شما 
برشمردید، چرا سابقه تاریخی موفقی در حوزه IPTV در 
کشور وجود ندارد و تلاش های پیشین چندان موفق نبوده 

است؟
دقت به این نکته ضروری است که روندها و تحلیل هایی که بدان اشاره کردم، 
مربوط به محتوای ویدئو دیجیتال به طور کلی بود و حوزه IPTV تنها یک 
اشتقاق محتوایی و تکنولوژیک از کل محتوای ویدئو دیجیتال محسوب می 
ش��ود. در این راس��تا اگر چه تلاش های مختلف در حوزه IPTV به دلایل 
مختلف از جمله تصدی گری سازمان صدا و سیما، عدم وجود قوانین حمایت 
کننده و عدم شکل گیری مکانیزم بازار رقابت، چندان موفقیت آمیز نبوده، اما 
در حوزه ویدئو دیجیتال، طی چند سال گذشته، سرویس های خوب و موفقی 
در کشور عرضه شده که به سرعت در حال گسترش هستند و یقینا با توجه 

بیشتر دولت و نهاد مرتبط به این حوزه، این رشد سریعتر هم خواهد شد.

   اشاره کردید به سرویس های ویدئو دیجیتال در کشور، 
اساساً چه تفاوتی میان این سرویس ها و IPTV وجود دارد؟ 
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در حال حاضر یکی از مهمترین موانع رشد این سرویس ها 
Regulation یا تنظیم مقررات است؛ نه به این معنا که ما در این حوزه 

به شفافیت مقررات و ایجاد مرجع واحد تصمیم گیری و تعامل نیاز 
داریم، بلکه به این معنا که ما در این حوزه به شفافیت مقررات و ایجاد 

مرجع واحد تصمیم گیری و تعامل نیاز داریم. 

به یک معنا، IPTV تلویزیونی است که روی پروتکل اینترنت »IP« قابل 
عرضه اس��ت که یک مفهوم کلی از Streaming روی همه ش��بکه های 
مبتنی بر »IP« است، اما امروز یک معنای مصطلح از IPTV به کار برده می 

شود که در مقابل سرویس های ویدئویی OTT  قرار می گیرد. 
منظور تکنولوژی س��نت���ی IPTV است که روی شب��که مدیری���ت 
ش�����ده Managed Network عرضه می شوند و لذا تناظر خوبی با 
شبکه های سنتی تلویزیون کابلی داشتند، البته روی بستر شبکه IP . در 
مقابل سرویس های )OTT  )Over The Top یا فراشبکه مطرح هستند 
که مس��تقل از نوع شبکه، قابل عرضه اند. طبیعی است که با رشد ضریب 
نفوذ اتصال باند پهن )Broad Band( سرویس های OTT  به دلیل عدم 
محدودیت به نوع ش��بکه و عدم محدودیت توانایی، به سرعت توسعه پیدا 
کردند و امروزه حتی روند س��رویس های تلویزیون اینترنتی نیز به س��وی 

تکنولوژی OTT است .

   در ایـن بین نقاط تمایز باران تلکام یا به عبارت بهتر 
آیو چیست؟

 اولین نقطه تمایز این است که آیو یک سرویس OTT است و لذا بر بستر 
شبکه تمامی اپراتورها قابل ارائه است. تنها کافی است کاربر، اتصال اینترنت با 
سرعت متوسط - حدود 5۱۲ یا بالاتر- داشته باشد. نقطه تمایز دیگر که در 
سایر سرویس های کشور وجود ندارد، قابلیت Multi-Screen سرویس آیو 
است، به این معنا که سرویس آیو روی موبایل، تبلت، کامپیوتر شخصی )وب(، 
تلویزیون هوشمند و ستاپ باکس قابل دریافت است و در همه این درگاه ها، 
کاربر تجربه کاری مشابهی داشته و با گرفتن یک حساب کاربری روی تمامی 
این درگاه ها، سرویس خود را به صورت یکپارچه دریافت می کند. این قابلیت 
عملا انعطاف بسیار بالایی در دریافت سرویس به کاربر می دهد که نشان از 

جامعیت در طراحی سرویس آیو دارد.

  بـا وجود تمامی عدم موفقیت های پیشـین در حوزه 
IPTV و همچنین وجود سـرویس هایی موفق در کشور 
و در حوزه ویدئو دیجیتال، شـما فاکتور مهم در موفقیت 

سرویس هایی مانند آیو را چه چیزی می دانید؟
این پرسش، جواب مبسوطی دارد و عملا ناشی از تحلیل عمیق این صنعت و 
فضای کسب و کار مرتبط آن در کشور است، اما علی رغم اهمیت فاکتورهایی 
مانند انتخاب تکنولوژی صحیح، پیاده سازی درست و کامل، کیفیت سرویس 
و پای��داری و .... یک عامل، نقش کلیدی و تعیین کنن��ده دارد و آن عامل 
محتواست. به نظر من، محتوا به مثابه روح و جان سرویس IPTV است که 
ذائقه سنجی درست، تولید و تأمین صحیح و نهایتا عرضه محتوای مناسب، 

مهمترین کلید موفقیت در این حوزه محسوب می شود.

   به عنوان یکی از فعالان این حوزه، چه موانعی بر سر راه 
توسعه این سرویس ها می بینید؟

 Regulation در حال حاضر یکی از مهمترین موانع رشد این سرویس ها 
یا تنظیم مقررات است؛ نه به این معنا که ما در این حوزه به شفافیت مقررات 
و ایجاد مرجع واحد تصمیم گیری و تعامل نیاز داریم، بلکه به این معنا که ما 
در این حوزه به شفافیت مقررات و ایجاد مرجع واحد تصمیم گیری و تعامل 
نیاز داریم. در این حوزه از طرفی ما دچار مقررات زدگی هس��تیم، چرا که 
نهادهای مختلفی از کارهای مختلف، خود را ذی مدخل می دانند و بایدها 
و نبایدهایی برای سرویس دهندگان تعریف می کنند و از طرف دیگر نمی 
توان از یک مرجع مشخص نام برد که اگر شما در چارچوب قوانین آن مرجع 
رفتار کنی، اطمینان داشته باشی که فعالیت شما از نظر قانونی حم���ایت 
می ش��ود. در این رابطه، حرف بسیار است، اما به دلیل همین آشفتگی در 
فضای قانونی و مقررات و گستردگی ذاتی فضای مجازی، هم اکنون سرویس 
هایی بدون رعایت هیچ چارچوبی در حال فعالیت هستند، این در حالی است 
که برخی سرویس های دیگر مانند آیو که دغدغه فعالیت قانونی و رشد در 
فضای متبوع حاکمیت کشور را دارند، هر روز با سیاست جدیدی از سوی 
نهادهای ذیربط، روبرو می شوند. در یک کلام باید گفت یکی از موانع جدی 
پیش رو، عدم وجود مقررات شفاف است و این حوزه نیازمند مقررات  مفصل 
نیست. فقط کافی است به بازیگران صالح - از نظر فنی و الزامات قانونی - 
اجازه داد تا بر اس��اس مکانیزم بازار، رشد ارگانیک خود را تجربه کنند و در 
یک چارچوب مشخص نظارتی بر فعالیت آنها نظارت شود. این چارچوب ها 
هم شامل چارچوب های نظارتی شرعی، قانونی و سیاسی است و هم شامل 
چارچوب های تجاری مانند حفظ فضای رقابتی و این هاست. موضوع دیگر، 
موانع زیرس��اختی است. یکی از ملزومات رشد چنین سرویس هایی وجود 
زیرساخت مناسب مخابراتی است که از آن دست می توان به ظرفیت شبکه 
انتقال زیرساخت در کش��ور، وجود شبکه های توزیع محتوا )CDN(، در 
دس��ترس بودن سرویس های باند پهن )MBB&FBB( برای کاربر نهایی 

و .... اشاره کرد.
بر اساس گزارشی که ITU )اتحادیه جهانی مخابرات( اخیرا در مورد وضعیت 
کشورها در حوزه باند پهن منتشر کرده، ایران با ضریب نفوذ ۱۰.۸ درصدی 
باند پهن ثابت، در رتبه ۸۱ جهان قرار دارد که البته ضریب نفوذ باند پهن 
در حوزه موبایل حدود دو برابر این عدد است که نشان می دهد به توسعه 

بیشتری در این حوزه نیاز داریم.
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مدیرعامل شرکت اپسان:

20 میلیون مشترک تلفن همراه از سرویس های ما استفاده می کنند 

اکوسیستم بومی مبتنی با نیازها، اقتضائات و الزامات جامعه را ارائه می دهیم
25 تا 30 میلیون تراکنش روزانه را در اپراتورهای تلفن همراه پردازش می کنیم

این روزها گوشی های تلفن همراه دیگر تنها وسایل ارتباطی نیستند. تحول بزرگی که 
در این عرصه رخ داده، گوشی موبایلمان را به وسیله ای برای یادگیری، دریافت اطلاعات 
ارزشمند و پر کردن اوقات فراغتمان نیز تبدیل کرده است. حالا دیگر در هر زمینه ای علاقه 
داشته باشید می توانید به سادگی خدمات مرتبط با آن را دریافت کنید. »اپسان« یکی از 
نام های پرآوازه در زمینه تولید و ارائه اپلیکیشن های موبایل و خدمات ارزش افزوده است که 

گوشی شما را به همراهی آگاه و سرگرم کننده تبدیل کرده است.
شرکت خدمات فناوری اطلاعات و ارتباطات اپسان، عضو گروه شرکت های فناپ، در ۱۷ 
آبان سال ۱۳۹۱ فعالیت خود را در زمینه ارائه محصولات و خدمات تلفن همراه آغاز کرد. 
مدیرعامل ش��رکت اپسان ضمن تشریح فعالیت ها  و اقدامات مهم این شرکت، یکی از 
برنامه های اصلی  اپسان را نقش آفریني در قامت طراح، تجمیع کننده و عرضه کننده 
خدمات محتوایي مبتني بر تلفن همراه اکوسیستم و یا زیست بوم دیجیتال فناپ می داند 
که در آن انواع و اقسام سرویس هایی که کاربران دریافت می کنند به صورت یکپارچه در 

اختیارشان قرار می گیرد.
کیوان جامه بزرگ در گفت و گو با خبرنگار ماهنامه نسل چهارم با بیان اینکه  بیش از ۱۰ 
سال است که خدمات ارزش افزوده در بستر تلفن همراه فراگیر شده است، افزود: مجموعه 
فناپ از سال ۹۰ در حوزه خدمات پرداخت همراه ورود کرد و یکی از شرکت های پیشگام 
در این بخش بود که بعد از تجربه های موفقی در زمینه موضوع خدمات ارزش افزوده، مقوله 

محتوایی تلفن همراه را نیز در دستور کار قرار داد.
وی، با بیان اینکه در این زمینه با هر دو اپراتور ایرانس��ل و همراه اول فعالیت و همکاری 
می کنیم، گفت: تمرکز جدی ما در همکاری با همراه اول تامین محتوا و خدمات ورزشی، 
فرهنگی و مذهبی بود که اخیراً به عنوان تجمیع کننده انواع خدمات ارزش افزوده این 
همکاري ها توسعه یافته است. براي مشترکان ایرانسل هم بیش از ۱5۰سرویس ورزشي، 

فرهنگي، سرگرمی و سلامت طراحي و عرضه شده است.
جامه بزرگ ادامه داد: اخیرا نیز با رایتل  همکاری های خود را آغاز کردیم که بیشتر تمرکز 

ما بر روی محتوی غني مبتني بر ۳G است. 
مدیرعامل شرکت اپسان، همچنین اظهار کرد: قاعدتا بیشتر تمرکز ما در سال های گذشته 
عمدتا بر بستر اس ام اس و ام ام اس بود و از سال گذشته که خدمات )۳G( فراگیر شد 
برنام��ه ریزی جدی بر تولید محتواي غني مبتني بر داده کردیم که این خدمات عمدتا 
 ۲G مبتنی بر اپلیکیشن هاي تلفن همراه عرضه مي شود و در واقع سبد محصولات ما از

به ۳G توسعه یافت. در حال حاضر بیش از یکصد بازي از برترین بازي هاي تولیدکنندگان 
برتر جهان را مخصوص تلفن همراه در اپ استورهاي داخلي منتشر کردیم.

وی ادامه داد:  به طور کلی حدود ۲۰ میلیون مشترك تلفن همراه از سرویس های ما در 
قالب مشترکان تلفن همراه استفاده می کنند و ما روزانه ۲5 تا ۳۰ میلیون تراکنش را در 

اپراتورهای مختلف موبایل پردازش می کنیم. 
مدیرعامل شرکت اپسان، یکی از  معروف ترین سرویس های  شرکت اپسان را  سامانه 
های هواداري ورزشي عنوان کرد و افزود: حدود  ۳ سال تمرکز اصلی ما بر روی این موضوع 
بود و از شاخص ترین پروژه های ما سامانه های هواداری محسوب می شود که مهمترین 
آنها باشگاه ۹۰۹۰ )هواداران تیم هاي ملي فوتبال(، دوبنده )هواداران کشتي ملي( و یال 

)دوستداران سوارکاري( بوده که به عنوان همکار فدراسیون هاي مرتبط مي باشد. 
جامه بزرگ، گفت:  اپسان با ایجاد بسترهای مناسب و ارائه محصولات و راه حل های جامع، 
امکان بهره برداری مشترکین اپراتورهای ایرانس��ل، همراه اول و رایتل را از محصولات و 
خدمات خود فراهم کرده و با ارائه زیرساخت های فنی مناسب و نیروی انسانی کارآمد به 
عنوان تولیدکننده و توسعه دهنده محتوا، توسعه دهنده زیرساخت و بسترهای ارائه محتوا 
و جمع آوری کننده و نشردهنده محتوا، توانایی ارائه سرویس های مختلف بر بستر تلفن 

همراه کشور را داراست.
وی در عین حال بیان کرد:  برنامه ریزی ما به عنوان مکمل در حوزه خدمات ارزش افزوده، 
تقویت زنجیره ارزش هلدینگ فناپ و گروه مالی بانک پاسارگاد در حوزه خدمات ارزش 
افزوده تلفن همراه است؛ به عنوان مثال زمانی که بحث شهروند هوشمند در فناپ مطرح 
می شود ما هم به سمت سرویس های مهم  در آن زمینه حرکت می کنیم و یا زمانی که 
هلدینگ فناپ و گروه سرمایه گذاری پاسارگاد به حوزه سلامت الکترونیک  ورود می کنند 

ما هم به سمت سرویس هایی می رویم که مرتبط با آن موضوع باشد.
 جامه بزرگ همچنین یکی از برنامه های مهم شرکت را مشارکت در ایجاد  اکوسیستم و 
یا زیست بوم  دیجیتال فناپ دانست که در آن انواع و اقسام سرویس هایی که کاربران روي 

تلفن همراه دریافت می کنند به صورت جامع و یکپارچه در اختیارشان قرار می گیرد.
وی ادامه داد: نمونه هاي موفق جهاني این زیست بوم ها گوگل، آمازون و یا مایکروسافت 
هستند که مجموعه اي هم افزا از انواع سرویس ها و محص�ولات را به مشتریان ارائ���ه 
می دهند و شرکت هایی هم به صورت محدود و منطقه اي این سبد محصولات را عرضه 
می کنند؛ ویچت و هوآوي نمونه محدودتر این زیست بوم ها هستند. تلاش ما این است 
که اکوسیستم بومی مبتنی با نیازها، اقتضائات و الزامات جامعه اطلاعاتي ایراني ارائه دهیم.

مدیرعامل شرکت اپسان تاکید کرد: نقش شرکت اپسان به عنوان جزء مهم این اکوسیستم 
 B۲C آن اس��ت که تلاش می کند در بحث طراحی این خدمات و توسعه بازار خدمات

نقش جدی ایفا کند.
وی همچنین خاطرنشان کرد که  اکوسیستم یک محصول  فیزیکي مشخص و واحد نیست 
و قاعدتا یک سیستم رشد یابنده بوده و به لحاظ تکنولوژی و روش های عرضه محصولات و 
خدمات به طور دائم در حال توسعه است واین اکوسیستم باید خود را با روندهاي جدیدی 

که در دنیا مطرح می شود مثل اینترنت اشیا و یا رایانش ابری تطبیق دهد. 
مدیرعامل ش��رکت اپسان در پایان تصریح کرد:  موضوع انتقال و مهاجرت خدمات  از 
نس��ل ۲ به  نس��ل ۳ اقدام بزرگی بود و عمده تلاش ما این است که بتوانیم سرویس 
های س��اده ای که قبلا به مردم عرضه می کردیم را در قالب خدمات غني تر بر بستر  

Mobile broadband عرضه کنیم. 
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در گفت و گو با مدیران ارشد شرکت 
»فناپ تلکام« مطرح شد:

برای ایجاد شبکه  فیبرنوری و شبکه  رادیویی LTE هدف گذاری کردیم

کنکاش

مزیت مان را در مسیر فرکانس و فیبر شهری می دانیم

طی 3 سال آینده یکی از مطرح ترین بازیگران بازار تلکام کشور خواهیم بود
مشاور مدیرعامل فناپ تلکام، تاکید کرد: 

طی 3 سال آینده یکی از مطرح ترین بازیگران بازار تلکام کشور خواهیم بود

خدمات کیف پول بانکی از نخستین سرویس های MVNO ما خواهد بود 

شرکت »فناپ تلکام« )توسعه فناوری ارتباطات پاسارگاد آریان(، کنسرسیومی حاصل 
مشارکت 9 شرکت معتبر در زمینه خدمات حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات به رهبری 
هولدینگ فناپ و پیشتاز در ارائه خدمات ارتباطی و ارزش افزوده بر بستر شبکه موبایل 
و شبکه ثابت پهنای باند گسترده است. این شرکت به منظور ارائه خدمات ارتباطی و 
ارزش افزوده روی کانال شبکه تلفن همراه و شبکه ثابت پهنای باند گسترده تاسیس 
شده است و با بیش از یک دهه تجربه موفق و بهره مندی از دانش متخصصان داخلی 
و خارجی حوزه مخابراتی، قابلیت لازم برای ارائه خدمات ارتباطی نوین و اقتصادی به 

مشتریان شخصی و شرکتی را دارد.
در چشم انداز 5 سال این شرکت، رسیدن به جایگاه برترین ارائه دهنده بسته خدمات 
ارتباطی - مخابراتی )ثابت و موبایل( به مشتریان شرکتی و شخصی در کشور مورد نظر 

است.
 »ارائه و اجرای خدمات« مشتمل بر ارائه و اجرای خدمات ارزش افزوده و طرح های جامع 
فناوری اطلاعات و ارتباطات ) انواع س�رویس هاي مبتني بر انتقال صوت، متن، دیتا و 
دیگر انواع اطلاعات( بر اساس پاسخگویی به نیاز بازارهای شرکتی و شخصی، »همکاري 
با س�ایر اپراتورها« مشتمل بر همکاري با سایر اپراتورهای مخابراتی داخلی و خارجی 

اعم از ثابت و سیار در زمینه  مبادله  ارتباطات، ترانزیت ترافیک، رومینگ و استفاده از 
سایر منابع مشترک، »برقراری اتحاد استراتژیک« مشتمل بر برقراری اتحاد استراتژیک 
با شرکت های داخلی و خارجی موفق و مشارکت با آنها در اجرای پروژه های مخابراتی 
بزرگ و پیشرفته ، ارایه  خدمات مشاوره و نظارت مدیریتی و اجرایی در حوزه ی مخابرات 
س�یار و ثابت در داخل و خارج از کش�ور و »تحقیق و توسعه« مشتمل بر مشارکت در 
زمینه تحقیق و توسعه فناوری مخابراتی، مدیریت، برنامه ریزي و پیاده سازي آموزش هاي 
تخصصي و تحقیقات به منظور توسعه  مهارت هاي لازم در مهمترین محورهای فعالیت 

این شرکت تعریف شده است.
فناپ تلکام با اخذ مجوز ایجاد و بهره برداری از شبکه ارتباطات ثابت FCP و موافقت 
اولیه MVNO در نظر دارد اقدامات موثر و منحصربفردی در فضای رقابتی بازار حوزه 
ارتباطات ارائه دهد. این ش�رکت همچنین با دریافت مجوز IPTV، در حوزه ارتباطات 

تعاملی ویدئویی و در حوزه CDN فعال است.
به منظور تشریح حوزه فعالیت و برنامه های حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات فناپ در 
کنکاش این شماره از ماهنامه نسل چهارم با مدیران شرکت های مرتبط با حوزه فاوا در 

این هلدینگ به گفت و گو نشسته ایم که در ادامه می خوانید؛

س��هیل مظلوم در گفت و گو با خبرنگار ماهنامه نسل چهارم، اظهار کرد: تصور 
م��ی کنم وجه تمایز ما با دیگر رقبایمان توان فن��ی، تجربه مدیریتی و امکانات 
مجموعه فناپ تلکام اس��ت که اجازه می دهد برنامه ها و اهداف مورد نظر را به 

نتیجه برسانیم.
وی در این باره توضیح داد: تجربیاتی که مدیران این شرکت در صنعت مخابرات 
داشته اند سرمایه بزرگی است؛ بکارگیری آن تجربیات و از طرفی امکان و توان تامین 

مالی آسان تر گزینه هایی هستند که شرکت را از دیگر رقبا متمایز می کند.
مظلوم ادامه داد: پشتوانه مالی گروه مالی پاسارگاد باعث می شود اهداف و برنامه 
های از پیش تعیین ش��ده برای خطوط کسب و کاری جدید با شتاب بیشتری 

دنبال شود.
وی در عین حال بیان کرد: در این کس��ب و کار تصور می شود مسیر رشد روی 
فیبرنوری و فرکانس LTE متمرکز اس��ت تا از آن مسیر، جایگاه شرکت در بازار 

تقویت شود.
مش��اور مدیرعامل فناپ تلکام افزود: در کنار اینها خدمات ADSL، پهنای باند 
و تلفن ثابت نیز مطرح اس��ت، اما مزیت مان را در مسیر فرکانس و فیبر شهری 

جستجو  می کنیم.
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برای ایجاد شبکه  فیبرنوری و شبکه  رادیویی LTE هدف گذاری کردیم

استراتژی اصلی ما ایجاد شبکه ارتباطی گسترده است

کنکاش

قائم مقام مدیرعامل فناپ تلکام:

قائم مقام مدیرعامل فناپ تلکام درباره استراتژی اصلی این شرکت در بازار، 
تاکید کرد: بنا نداریم در همان فضایی که شرکت های PAP در بازار حضور 
داش��ته اند ما نیز فعالیت کنیم؛ در حال حاضر مشغول ایجاد شبکه انتقال 
گسترده در کشور هستیم و در واقع استراتژی اصلی شرکت، ایجاد شبکه 

ارتباطی گسترده است.
محسن یوسف پور در گفت و گو با خبرنگار ماهنامه نسل چهارم، اظهار کرد: 
از اوایل س��ال ۹۳ و با شروع زمزمه های صدور پروانه FCP ما نیز اقدام به 
فراهم کردن مقدمات دریافت پروانه   FCP کردیم و به محض مصوب شدن 
اصول حاکم بر صدور پروانه های FCP توس��ط رگولاتوری ما نیز فعالیت 

خودمان را در این حوزه با مشارکت ۸ شرکت فعال و با تجربه آغاز کردیم.
وی افزود: حدود کمتر از یک سال است که پروانه  FCP را دریافت کردیم 
و قبل از آن برخلاف عمده  رقبای صاحب پروانه  FCP که در سال های قبل 
با پروانه های دیگر در همین بازار فعالیت داشتند، در این حوزه فعالیت جدی 
نداشتیم، ولی در یک سال اخیر تمرکزمان را بر روی توسعه  زیرساخت های 
لازم ارتباطی، توسعه  شبکه و تحکیم ارتباط با ذی نفعان کلیدی بازار انجام 

دادیم.
مدیر واحد تلکام شرکت فناپ، ایجاد شراکت های گسترده با سایر فعالان بازار 
را از دیگر موارد مورد تاکید شرکت دانست و تاکید کرد: دامنه  فعالیت های 
خود را گسترش می دهیم چون معتقدیم برای ایجاد درآمد، باید بازارهای 
مختلف شناسایی شوند که این برنامه را مدنظر داشته و طرح تجاری مفصلی 

در این راستا آماده شده است.
یوس��ف پور، ادامه داد: طرح تجاری که آماده کردیم ابعاد مختلفی دارد و 

هدف گذاری ما ایجاد شبکه  فیبرنوری و شبکه  رادیویی LTE است.
 MVNO  قائم مقام مدیرعامل فناپ تلکام درباره ی عملکرد شرکت در حوزه
نیز توضیح داد: موافقت اصولی پروانه  MVNO برای شرکت فناپ تلکام از 

به دنبال ایجاد اپراتور FMC برای همگرایی ارتباطات سیار و ثابت هستیم

سوی رگولاتوری صادر شده است و بلافاصله پس از عقد قرارداد همکاری با 
اپراتور میزبان، پروانه  MVNO نیز برای شرکت صادر خواهد شد.

وی در عی��ن ح��ال بیان ک��رد: ما همزمان س��راغ هر دو پروان��ه  FCP و 
MVNO رفتیم، چرا که در حال حاضر پروانه  MVNO تنها نقطه  ورود 
 FMC به بازار ارتباطات س��یار است، آن چه مورد نظر ماست ایجاد اپراتور
است و در واقع به دنبال همگرایی ارتباطات سیار و ثابت هستیم و مایلیم از 
تجمیع خدمات ارتباطی سیار و ثابتی که به مردم ارائه می کنیم و طراحی 
یکپارچه  ارتباطات س��یار و ثابت بتوانیم سهم مناسبی از بازار اراتباطات را 

کسب کنیم.
وی افزود: در حال حاضر با توجه به فعالیت صاحبان پروانه های پیش��ین 
در صنعت ارتباطات، بازار در یک وضعیت مشخصی تثبیت شده است، اما 
بدیهی است با صدور پروانه  جدیدی مثل FCP آرایش رقبا و وضعیت بازار 

متفاوت خواهد شد و فعالان جدیدی در بازار ظهور خواهند کرد.
یوسف پور ادامه داد: گمان می کنیم برای کسب سهم بازار نمی توان به همان 
روشی که فعالان صنعت در گذشته در بازار داشتند ادامه  مسیر داد بلکه با 
در نظر گرفتن ظرفیت های جدید ب��ازار و فرصت اقدامات جدید می توان 
به روش های نو در این مس��یر گام برداشت و به سهم بازار بیشتری دست 

یافت.
قائم مقام مدیرعامل فناپ تلکام در عین حال بیان کرد: موضوع اساسی این 
اس��ت که تمام این برنامه ها احتیاج به سرمایه گذاری گسترده دارد و ما به 
عنوان عضوی از گروه مالی پاسارگاد، با توجه به این که تصمیم استراتژیک 
ورود به صنعت ارتباطات در گروه مالی پاسارگاد اتخاذ شده است، با منابع 
مالی تخصیص یافته از سوی گروه مالی پاسارگاد فعالیت گسترده  خود را آغاز 
کرده ایم و البته مذاکرات جدی نیز با سرمایه گذاران خارجی انجام داده ایم و 

امیدواریم بتوانیم سرمایه گذاران خارجی را نیز به این پروژه وارد کنیم.

در حال حاضر با توجه 
به فعالیت صاحبان 

پروانه های پیشین در 
صنعت ارتباطات، بازار 

در یک وضعیت مشخصی 
تثبیت شده است، اما 
بدیهی است با صدور 

 FCP پروانه  جدیدی مثل
آرایش رقبا و وضعیت 

بازار متفاوت خواهد شد 
و فعالان جدیدی در بازار 

ظهور خواهند کرد.
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کنکاش

معاون MVNO فناپ تل�کام، از امضای قراداد با یکی از اپراتورهای تلفن 
هم�راه برای دریافت پروانه MVNO خبر داد و تاکید کرد که با انعقاد این 
قرارداد در آینده نزدیک، زمینه ارائه سرویس های این اپراتور مجازی فراهم 

خواهد شد.
محمد اسحاقی ابیانه، معاون MVNO فناپ تلکام در گفت و گو با خبرنگار 
ماهنامه نسل چهارم، بیان داشت: MVNOها یا اپراتورهای مجازی تلفن 
همراه، اپراتورهایی هستند که بدون در اختیار داشتن اسپکتروم فرکانسی 
و شبکه دسترسی رادیویی، سال هاست در دنیا به مشترکین خدمات ارائه 

می دهند.
 در واقع این اپراتورها بر بستر اپراتورهای میزبان و با استفاده از ظرفیت مازاد 
آنها، به ارائه خدمات خاص و متمایز به بخش های کوچکی از بازار می پردازند 
که اپراتورهای میزبان به دلیل بزرگی س�ازمان و گستردگی حوزه خدمات 

خود، نتوانسته و یا علاقه مند به فعالیت در آن بخش های بازار نبوده اند. 
وی تشریح کرد: به عنوان نمونه در هلند 64 اپراتور مجازی 41 درصد سهم 
ب�ازار، در آلمان 93 اپراتور مجازی 40 درصد س�هم بازار و در س�وئیس 13 

اپراتور مجازی 18 درصد از سهم بازار را به خود اختصاص داده اند.

  فعالیت بیش از یک هزار اپراتور مجازی در دنیا
وی ب��ا بیان اینکه بیش از یک هزار اپراتور مجازی در حوزه های مختلف 

MVNOها فرصتی برای کشف و توسعه بازارهای جدید ایجاد می کنند

اپراتورهای مجازی شریک تجاری اپراتورهای میزبان هستند، نه رقیب شان 
معاون MVNO فناپ تلکام :

خدمات کیف پول بانکی از نخستین سرویس های MVNO ما خواهد بود

در دنیا فعالیت می کنند، افزود: از آنجا که رگولاتوری تصمیم نداشت پس 
از صدور سومین پروانه اپراتور تلفن همراه، پروانه جدیدی صادر کند، و از 
سوی دیگر با توجه به اهمیت ادامه رقابت در این بازار، اشباع و فراهم کردن 
زمینه استفاده مشترکین از سرویس های نوین با قیمت های رقابتی، فضای 

مناسبی برای فعالیت اپراتورهای مجازی ایجاد شد.
اسحاقی ابیانه ادامه داد: در همین راستا با اعلام فراخوانی برای اعطای پروانه 
ب��ه متقاضیان اپراتورهای مجازی تلفن همراه، 5۱ متقاضی برای دریافت 
پروان��ه اعلام آمادگ��ی کردند که درنهایت ۲4 ش��رکت موفق به دریافت 

موافقت نامه اصولی شدند.
به گفته وی، فناپ تلکام نیز که جزو نخس��تین شرکت های متقاضی به 
شمار می رفت، توانست در تاریخ ۲5 بهمن ماه سال گذشته موافقت نامه 
اصولی اپراتور مجازی تلفن همراه را از سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 

رادیویی دریافت کند.

  امضای قراداد با یکی از سه اپراتور میزبان
معاون MVNO فناپ تلکام با اشاره به اینکه پس از دریافت موافقت نامه 
اصولی، مذاکرات رس��می این شرکت با اپراتورهای تلفن همراه ادامه پیدا 
کرد، گفت: پیش از اخذ این موافقت نامه نیز مذاکراتی را با اپراتورها انجام 
داده بودیم اما به دنبال اخذ موافقت نامه اصولی، برای انعقاد قرارداد با یکی 
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از س��ه اپراتور میزبان، پای میز مذاکره رسمی با آنها رفتیم تا زمینه ارائه 
خدمات مان فراهم شود.

  MVNO از نگاه برخی اپراتورها تهدید است
اسحاقی ابیانه در ادامه به مشکلات اپراتورهای مجازی در کشور اشاره کرد 
و افزود: یکی از مشکلات اپراتورهای مجازی، دیدگاهی است که اپراتورهای 
میزبان به آنها دارند و به واس��طه این نگاه، همکاری با اپراتورهای مجازی 
را به منزله تهدیدی برای کوچک تر شدن بازارشان می پندارند، در حالی 
که MVNOها فرصتی برای کش��ف و توسعه بازارهای جدید ایجاد می 

کنند.
معاون MVNO فناپ تلکام، با بی��ان اینکه در دنیا اپراتورهای مجازی 
در کنار اپراتورهای میزبان قرار می گیرند، گفت: در کش��ور ما اپراتورهای 
میزبان هنوز به این اعتقاد نرس��یده اند که اپراتورهای مجازی می توانند 
ب��ه آنها کمک کنند و نقش بازوی اجرایی آنه��ا در بخش هایی از بازار را 

داشته باشند.
وی در عی��ن حال بی��ان کرد: اگرچه اپراتورهای میزبان س��هم بازار قابل 
توجهی در کش��ور دارند و به نوعی در همه بخش ها ورود کرده اند، ولی 
تعامل تج��اری اپراتورهای میزبان و اپراتورهای مج��ازی، درنهایت برای 
طرفین سودمند بوده و مهمتر آنکه مشترکین از ارائه سرویس های نوآورانه 

و جدید بهره مند خواهند شد.
اسحاقی ابیانه همچنین با تاکید بر اینکه فضای کسب و کار برای اپراتورهای 
مجازی بسیار پیچیده و مبهم است، گفت: به دلیل نوع قرارداد اپراتورهای 
مجازی با اپراتورهای میزبان و شرایط کسب وکاری فی مابین، این اپراتورها 
آزادی عمل و امکان س��ودآوری محدودی دارن��د، اما تاکید می کنم که 
استراتژی کلان ما حضور موثر و پایدار در بازار به عنوان یکی از بازیگران 

اصلی حوزه تلکام در هماهنگی کامل با اپراتور میزبان است.
مع��اون MVNO فناپ تلکام در بخش دیگری از س��خنان خود با بیان 
اینکه رگولاتوری بنا نبود از ابتدا وارد تعامل بین اپرتورهای مجازی و میزبان 
شود، تاکید کرد: اپراتورهای مجازی و میزبان باید با هم توافق کنند، ولی 
اپراتوهای میزبان کمی حساس و سخت گیر هستند و به همین دلیل فضا 

برای اپراتورهای مجازی پر ریسک و چالشی شده است.
او معتقد است: اپراتورهای مجازی که در ابتدا با تفکر، برنامه ریزی دقیق و 
همچنین فراهم کردن مقدمات و  شرایط لازم، وارد این بازار ش���ده اند 
می توانند با اپراتورهای میزبان تعامل سازنده ای داشته باشند و به تدریج 

حس اعتماد را در آنها ایجاد کنند.
اسحاقی ابیانه بر این باور است که اپراتورهای مجازی پس از شروع فعالیت 
م��ی توانند مذاکرات با اپراتورهای میزب��ان را ادامه دهند؛ چرا که آنها در 
نهایت به این نتیجه خواهند رس��ید اپراتورهای مجازی به نوعی شریک 

تجاری آنها هستند، نه رقیب شان.
 

  خود را اپراتور مجازی بانکی می دانیم 
اسحاقی ابیانه خاطرنشان کرد: به عنوان شرکتی از گروه فناپ و زیرمجموعه 
گروه مالی پاسارگاد، تمرکز اصلی ما بر ارائه سرویس به عنوان اپراتور مجازی 

بانکی است و خود را اپراتور مجازی بانکی می دانیم.
وی ادامه داد: طبیعی است که مشتریان بانکی و در وهله نخست مشتریان 
بانک پاسارگاد، نقطه آغاز سرویس دهی ما باشند. هر چند باید روی این 
موضوع تاکید کنم که به بخش های دیگر نیز علاوه بر حوزه بانکی توجه 
خواهیم داش��ت، اما بنا داریم در ابتدا خدمات به روز و نوآورانه بانکی ارائه 

دهیم.
معاون MVNO فناپ تلکام در عین حال اظهار کرد: همزمان که فرآیند 

دریاف��ت موافقت اصولی و طی کردن مراحل قانون��ی در حال انجام بود، 
بخش بازاریابی ما با جدیت مطالعه بازار و بخش های مختلف آن و تهیه 
نقشه راه محصولات و سرویس ها و همین طور برنامه بازاریابی را در دستور 

کار داشت. 
به گفته وی، خدمات کیف پول بانکی )الکترونیکی( از جمله نخس��تین 

سرویس های فناپ تلکام در حوزه MVNO خواهد بود. 

  استفاده فناپ از تجارب بین المللی 
اس��حاقی ابیانه در خصوص بهره مندی فناپ تلکام از مشاوران و شرکای 
بین المللی، گفت: فناپ با تکیه بر تجربه طولانی همکاری با اپراتورهای 
موبایل کشور و ش��ناخت قواعد همکاری، پایگاه مشتریان قابل توجه در 
سرویس های مختلف، شبکه توزیع و فروش گسترده، برند شناخته شده 
فناپ و پاسارگاد و توان سرمایه گذاری مورد نیاز، تصمیم به ورود به این 
عرصه گرفت. یکی از استراتژی های مهم ما در فناپ به منظور حضور موثر 
در بازار تلکام، استفاده از تجارب بین المللی و همچنین بهره مندی از توان 
شرکا و مشاوران بین المللی صاحب تجربه بوده است؛ از این رو مذاکرات 
مفصلی با شرکت های صاحب نام متعدد صورت گرفت و درنهایت نیز با 
شرکت انگلیسی »لبارا« به توافق رسیدیم که به امضای تفاهم نامه همکاری 

با آنها انجامید.
مع��اون MVNO فناپ تلکام یادآور ش��د: لبارا در واقع پنجمین اپراتور 
مجازی دنیا اس��ت که حدود شش میلیون مشترك فعال در بیش از ۱۰ 
کش��ور اروپایی دارد؛ با وجود برخی محدودیت هایی که این شرکت برای 
ادام��ه فعالیت های��ش در حوزه بین المللی ایجاد ک��رده، توافق ما با آنها 

همچنان پابرجاست و امکان استفاده از برند لبارا در ایران وجود دارد.
وی تاکید کرد: مساله مهمی که در حال بررسی آن هستیم، این است که 
اس��تفاده از این شریک چقدر برای ما و مشترکین ما ایجاد ارزش خواهد 

کرد. 
اسحاقی ابیانه در بخشی از سخنان خود تاکید کرد که فناپ از ابتدا تصمیم 
داشت به عنوان بازیگر اصلی وارد این حوزه شود تا حضوری موثر و ماندگار 
داشته باشد، بنابراین در این خصوص پروانه  FCP و مجوز IPTV را نیز 
قب��ل از دریافت موافقت نامه اصولی MVNO اخذ کرد تا بتواند در این 

حوزه، خدمات مناسب و جامعی ارائه دهد.
وی ادامه داد: در این زمینه بنا داریم سبدی از محصولات مخابراتی اعم از 
ثابت و موبایل را به مشتریان ارائه دهیم. به عب�ارت ساده تر مشت���ریان 
می توانند با داشتن یک اکانت از اپراتور چهارگانه فناپ، به کلیه خدمات 

مورد نیازشان دسترسی داشته باشند.

  تا یک دهه آینده کمتر از 10 اپراتور مجازی باق��ی خواهند 
ماند

معاون MVNO فناپ تلکام، گفت: برآوردها حاکی از آن است که طی 
۱۰ س��ال آینده کمتر از ۱۰ اپراتور مجازی به عنوان بازیگران اصلی این 
میدان باقی خواهند ماند و ۱۰ تا ۱5 درصد سهم بازار را به خود اختصاص 
خواهند داد؛ طبیعی اس��ت در این می��ان، اپراتورهایی که خود را به طور 
کامل آماده و تجهیز کرده اند باقی می مانند که معتقدم فناپ تلکام یکی 

از آنها خواهد بود.
اسحاقی ابیانه در پایان با تاکید بر اینکه فناپ تلکام بنا دارد در نهایت به 
عنوان اپراتور مجازی کامل ادامه کار دهد، گفت: ما روی ارائه محصولات 
نوآورانه و متمایز به مردم تاکید داریم. ماموریت ما به عنوان اپراتور مجازی، 
طراحی و ارائه محصولات و سرویس های نوآورانه در سایه سادگی و بهره 

برداری آسان توسط مشترکین به بخش های هدف بازار است. 



قائم مقام مدیرعامل شرکت فناپ خبر داد: 

رونمایی از  پلتفرم جامع فناپی در نمایشگاه الکامپ سال آینده  
FCP      ها،       بازار        پیچیده ای         ایجاد      کرده        اس�ت تعداد           بالای 

قائم مقام مدیرعامل شرکت فناپ با اظهار امیدواری از رونمایی پلتفرم جامع فناپی در الکامپ آینده، از توجه و تمرکز این شرکت به مباحث حوزه 
بین الملل در نمایشگاه سال آتی خبر داد.حسین اسلامی در گفت و گو با خبرنگار ماهنامه نسل چهارم با بیان اینکه فناپ در  الکامپ امسال  در 5 
حوزه بانکی، پرداخت، تلکام، زیرساخت های فناوری اطلاعات و حوزه سرمایه گذاری شامل استارت آپ ها، سرمایه گذاری  خطرپذیر و شتاب دهنده 

در نمایشگاه حضور یافت، گفت: شعار ما در راستای موضوعات و حوزه های مرتبط با هوشمندی بود.
وی با بیان اینکه تغییر سبک زندگی مبتنی بر هوشمندی را شعار فناپ قرار دادیم، تاکید کرد که فناپ قصد دارد زیرساخت هایی فراهم کند که 

صنایع دیگر نیز بتوانند از آن برای ارائه خدمات خود در حوزه های مختلف و در راستای هوشمندسازی به مردم استفاده کنند.

  در الکامپ امسال به عنوان منادی شهر هوشمند معرفی شدیم
اسلامی درباره بازخوردهای نمایشگاه الکامپ امسال هم توضیح داد: ما 
در نمایش��گاه س��عی کردیم خودمان را به عنوان منادی شهر هوشمند 

معرفی کنیم و در واقع به دنبال سرزمین هوشمند هستیم.
 B۲C وی ادامه داد:  نکته دیگر آن است که فناپ آرام آرام وارد خدمات
می ش��ود چون تا قبل از این بیش��تر به بانک ها، شهرداری ها و یا دیگر 
مراکز و س��ازمان ها خدمات ارائ��ه می دادیم، ولی در حال حاضر با مردم 
به طور مس��تقیم وارد تعامل ش��ده ایم و به دنبال  ارتباط با عامه مردم 

هستیم. 
قائم مقام مدیرعامل شرکت فناپ ادامه داد: موضوع سوم آن است که ما 
به دنبال ارتباط با مخاطبان هس��تیم. در الکامپ امسال مردم توانستند 
فناپ را به صورت جامع و کامل مشاهده کنند و از محصولات و خدمات 
آن آگاهی یابند و در واقع فناپ به صورت کامل در این نمایشگاه عرضه 
ش��د.وی اضافه کرد: در عین حال افرادی که در بس��یاری از حوزه های 
مختلف نگاهشان هوشمند بوده و در واقع دیدگاهی همسان با فناپ دارند 
توانستند به طور کامل با این مجموعه آشنایی یافته و اگر علاقه مند به 

حضور و فعالیت در این مجموعه هستند همکاری خود را اعلام کنند.
اس��لامی در عین حال تاکید کرد: سال بعد تلاش می کنیم استوارتر از 

امسال در الکامپ حضور یابیم و معتقدیم این رشد مداوم خواهد بود. 

  توجه به حوزه بین الملل در الکامپ سال آینده
قائم مقام مدیرعامل ش��رکت فناپ، توجه به مباحث حوزه بین الملل را 
از موارد مورد تاکید در نمایشگاه الکامپ سال آینده عنوان کرد و افزود: 
مخاطبان، غرفه داران و امیدواریم بازدیدکنندگانی نیز از خارج از کشور 
به این نمایش��گاه اضافه شوند و نگاهمان برای سال آینده آن  است که 
بعضی از محصولات را به مصرف کننده نهایی ارائه داده و معرفی کنیم 

که البته  امسال بخش های مختلف را معرفی کردیم.
اس��لامی با بیان اینک��ه امیدواریم در الکامپ س��ال آینده پلتفرم جامع 

فناپی را رونمایی کنیم، ادامه داد: در این راستا زیرساخت هایی را فراهم 
خواهیم کرد  که مبتنی بر آن اکثر شرکت های فعال ICT می توانند 

یک سری از خدمات خود را در آن بستر ارائه دهند. 
وی در این باره توضیح داد: نگاهمان این اس��ت زمانی که شخصی وارد 
خانه جدیدی می ش��ود و نیاز به اینترنت، تلویزیون تعاملی، وای فای یا 
تلف��ن ثابت دارد همه را بتوانیم در قال��ب دیوایس فناپی به آنها عرضه 
 POS ،کنیم؛ همچنین مشتری برای پرداخت های خود از طریق موبایل

و یا هر روش دیگر بتواند از بستر فناپ این سرویس ها را دریافت کند.
وی تصری��ح کرد: پلتفرمی در حوزه ه��ای مختلف ارائه خواهیم داد که 
به عنوان مثال ش��رکت های ارائه دهنده خدمات فروش بلیت و یا دیگر 
ش��رکت ها بتوانند مبتنی بر زیرس��اخت های ما خدمات خ��ود را ارائه 
دهند.اس��لامی در عین حال تاکید کرد: مهمترین نتیجه و بازخورد ما 
از این نمایش��گاه دریافت راهبرد مناسب از مخاطبانمان بود؛ مخاطبانی 
که مش��تریان ما بوده و یا مخاطبانی که در زمره اس��تارت آپ ها از ما 
خدمات می گیرند و یا کسانی که مخاطبان حوزه ICT هستند و تمایل 
به همکاری با ما دارند.وی، چش��م انداز فناپ را ارائه یک اکوسیس��تم و 
پلتفرمی دانست که مبتنی بر آن بسیاری از شرکت های ICT خدمات 

جدیدی به مردم ارائه می دهند .

  استراتژی اصلی فناپ، حرکت به سمت مشتری نهایی است
 وی در عین حال اس��تراتژی اصلی فناپ را حرکت به س��مت مشتری 
نهایی دانست و مهمترین هدف این مجموعه را ارائه خدمات با کیفیت 
و سبک زندگی ایرانی هوشمند دانست که مردم بتوانند با لذت، آسایش 

و اطمینان زندگی کنند.
قائم مقام مدیرعامل شرکت فناپ همچنین اظهار امیدواری کرد که در 

سال آینده فناپ بتواند در بخش بین الملل حضوری فعال داشته باشد.
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 مصرف اینترنت در میان عموم مردم و یا شرکت ها رو به 
FCP افزایش  است و این بازار رشدی مداوم دارد، بنابراین
ها نیز با تهدیدهایی رو به رو بوده و رقبایی دارند و از طرفی 

فرصت هایی نیز برای آنها وجود دارد که همان بحث کشش بازار 
و افزایش نیاز مصرف کنندگان به این سرویس هاست.

 اس��لامی با بیان اینکه از زمان بازگش��ت مسوولیت برگزاری الکامپ به 
س��ازمان نظام صنفی رایانه ای ما نیز تصمیم گرفتیم حضور خودمان را 
در این نمایشگاه فعال کنیم، گفت: فناپ به سمت مشتری نهایی تمرکز 

دارد و امسال سال دوم حضور ما در الکامپ بود. 
وی با بیان اینکه فناپ  در س��ال گذش��ته در دو بخش مجزا و دو سالن 
حضور داش��ت که یکی به عنوان غرفه مرکزی و دیگری با عنوان غر فه 
اس��تارت آپ های مرتبط با فناپ بود، افزود: امس��ال یک غرفه مرکزی 
و در واقع جزیره مرکزی را در س��الن ۳۸ ب��ه خود اختصاص دادیم که 
توانس��تیم در آن مکان کل گروه فناپ، محص��ولات و خدماتش را ارائه 

داده و معرفی کنیم.

  تعداد 3 یا 4 مجوز صادر شده برای FCPها کافی بود
قائم مقام مدیرعامل شرکت فناپ  در بخشی از سخنان خود همچنین 
 FCP ها  و با بیان اینکه  تعدد بالایFCP درباره پیش بینی خود از بازار
ها، بازار پیچیده ای را ایجاد کرده است، اظهار کرد: این موضوع نیازمند 
تجدید نظر است. از دیدگاه بنده حداکثر تعداد مجوزهایی که باید برای 
FCP صادر می شد ۳ یا  4 مجوز بود.وی افزود: مصرف اینترنت در میان 
عموم مردم و یا شرکت ها رو به افزایش  است و این بازار رشدی مداوم 

دارد، بنابراین FCPها نیز با تهدیدهایی رو به رو بوده و رقبایی دارند و از 
طرفی فرصت هایی نیز برای آنها وجود دارد که همان بحث کشش بازار 

و افزایش نیاز مصرف کنندگان به این سرویس ها است.
وی در عین حال اظهار امیدواری کرد که با همکاری وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات و سازمان تنظیم مقررات این موضوع به نوعی حل شده 
و از طرفی مخابرات نیز در راس��تای این ه��دف با وزارت خانه همراهی 

کرده تا بتوان به اهداف مورد نظر  FCPها دست یافت.
مطابق پیش بینی قائم مقام مدیرعامل شرکت فناپ، در آینده تعدادی 
از FCPها حذف شده و یا از رتبه های اول و مناسبی برخوردار نخواهند 
بود و فقط حدود چهار FCP خدمات خود را توسعه خواهند داد تا جایی 

که احتمالا 4 یا 5 شرکت در حوزه FCP به الکامپ بعدی بیایند.
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  عدالت  اجتماعی، گمشده سواد رسانه ای
دکتر یونس شکرخواه، استاد روزنامه نگاری با اعتقاد بر اینکه سواد رسانه ای 
مستلزم رعایت عدالت اجتماعی است، تاکید کرد: هنوز هم به تعریفی که 
۱۰ سال پیش گفته ام، پایبندی دارم. هنوز هم فکر می کنم در بحث سواد 

رسانه ای، عدالت اجتماعی مطرح است.
او در عین حال با هشدار نسبت به این مطلب که آموزش سواد رسانه ای بحث 
خطرناکی در جامعه  ماست، افزود: سواد رسانه ای یک چرخه پرماجراست که 
باید دید چه کسانی آن را می نویسند. سواد رسانه ای می تواند ضرورت دانش 
رسانه های عمومی را برای ما گوشزد کند. این استاد روزنامه نگاری همچنین 
مطرح کرد: سواد رسانه ای هنوز برایم سوال شده است و تسلیم پاسخ های 
موجود نمی ش��وم. پرسشی که دارم این است که سواد رسانه ای برای کدام 
مخاطبان نوشته شده است؟شکرخواه از عدالت  اجتماعی به عنوان گمشده 
سواد رسانه ای یاد کرد و گفت: من هنوز هم فکر می کنم که عادلانه نیست 
که بچه ها در معرض محتوای خشونت آمیز یا پورنوگرافیک قرار بگیرند و یا 
اینکه عده ای از اقشار جامعه به هر علتی مهارت استفاده از محتوای رسانه ای 
را نداشته باشند.او تاکید کرد: عادلانه نیست که ما با هدف مصارف تجاری در 
معرض رسانه ها باشیم، اما هوشیاری لازم به ما داده نشده باشد؛ اینها نشانه 
آشکار نبود عدالت اجتماعی است.شکرخواه ادامه داد: ما خوب بلدیم که در 
یک مهمانی، کسی را دور بزنیم و برایش پیامک ارسال کنیم، خوب بلدیم 
در کلاس درس، یواشکی از معلم مان عکس بگیریم و آن را در جایی آپلود 
کنیم و بسیاری از یواشکی های دیگر. من مطمئنم که یک کارگر خدماتی 
ساده هم که به هر حال گوشی هوشمند دارد و به تلگرام هم متصل است، 
شماره همکارش را دارد، ولی نمی داند که این حق دسترسی به این تکنولوژی 
ارتباطی جدید، الزاماً به معنی حق ارتباط نیست و با آن متفاوت است. اینکه 
عده ای تشخیص بدهند که چگونه می توانند استفاده یا سوءاستفاده کنند و 
عده ای نتوانند تشخیص بدهند و به همین دلیل مورد سرزنش قرار بگیرند، 

نمونه ای از نبود عدالت اجتماعی است.

نگاه ها به موضوع سواد رسانه ای حمایت گرایانه است و نه اخلاق گرایانه

بدون دسترسی آزاد به اطلاعات، توسعه سواد رسانه ای شکل نمی گیرد
در نشست تخصصی »سواد رسانه ای از دیروز تا فردا« مطرح شد:

نشست تخصصی سواد رسانه ای در گذر تاریخ ایران، با حضور یونس شکرخواه، حسن نمک دوست، بهاره نصیری، رسول انبارداران و 
علی شاکر در دفتر مطالعات و برنامه ریزی رسانه ها برگزار شد.دکتر یونس شکرخواه، گفت: »از چند نشریه پرتیراژ کشور، یکی متعلق 
به شهرداری است، یکی متعلق به دولت و دیگری متعلق به صداوسیماست و ما در واقع سه روایت از کشور ایران داریم بسته به اینکه 

صندلی شما به کدام طرف شیفت شده باشد، شما یک تصویر متفاوت از ایران داری«.

  آموزش سواد رسانه ای مصونیت و حمایت ایجاد نمی کند
او با اعتقاد بر این که آموزش س��واد رسانه ای در جامعه ما بحث خطرناکی 
است و مصونیت و حمایت ایجاد نمی کند، بلکه آماده سازی می کند، یادآور 
شد: از چند نشریه پرتیراژ کشور، یکی متعلق به شهرداری است، یکی متعلق 
به دولت و دیگری متعلق به صداوسیماست و ما در واقع سه روایت از کشور 
ایران داریم بسته به اینکه صندلی شما به کدام طرف شیفت شده باشد، شما 

یک تصویر متفاوت از ایران دارید.
این روزنامه نگار باسابقه تاکید کرد: سواد رسانه ای می تواند ضرورت داشتن 
رسانه های مستقل را به ما گوشزد کند که اگر »لوموند« خواندیم، فرانسوی 
نشویم و اگر »نیویورك تایمز« خواندیم، آمریکایی  نشویم. ما باید بدانیم که در 
همان خانه ای که زندگی می کنیم، برای پدرمان یک نسخه از سواد رسانه ای 
تجویز کنیم، برای بچه مان یک نسخه دیگر و برای خودمان هم یک نسخه 
جدا .شکرخواه گفت: ما فقط ناظر سیستم هستیم نه اینکه فکر کنیم در حال 

پیچیدن نسخه هستیم؛ چرا که متأسفانه ما تنها بخشی از سیستم هستیم.

  بدون دسترس�ی آزاد به اطلاعات، توسعه سواد رسانه ای 
شکل نمی گیرد

دکتر حس��ن نمک دوس��ت تهرانی در ادامه  این نشس��ت درب��اره  لزوم 
دسترسی آزاد به اطلاعات و رابطه آن با سواد رسانه ای، اظهار کرد: اساسا 
بدون دسترس��ی آزاد به اطلاعات، توسعه سواد رسانه ای شکل نمی گیرد. 
مس��اله ای که وجود دارد این است که ما یک عادتی داریم و آن این است 
که وقتی با یک پدیده مواجه شویم، پیش از آنکه روی آن کار کنیم از آن 
بمبی می س��ازیم و آن قدر بزرگش می کنیم که نمی توانیم آن را مدیریت 
کنی��م. پس از این که با ای��ن پدیده روبه رو می ش��ویم و آن را تبدیل به 
غول می کنیم، س��عی می کنیم با آن به خوبی بیزینس کنیم و سمینار و 
نشست های متعددی راه می اندازیم. متاسفانه سواد رسانه ای اکنون در این 
موقعیت اس��ت. تصوری هم از جانب برخی ها مطرح می شود و آن اینکه 

سواد رسانه ای یعنی کل دانش ارتباطات.
این استاد ارتباطات در ادامه مطرح کرد: از مجموعه مطالبی که طی این 
س��ال ها فهمیدم، احس��اس می کنم آن چیزی که ما از آن به عنوان سواد 
رس��انه ای ی��اد می کنیم، یعنی عمومی و همگانی ک��ردن و ترویج دانش 
رس��انه ای برای عموم و این ف��رق می کند با زبان متخصصان که مباحث 
تخصصی س��واد رسانه ای را مطرح می کنند. در دانش عمومی باید شعور 
مخاطب را نسبت به ارتقاء سواد رسانه ای بالا برد. درك مردم آنقدر فراگیر 
است که خیلی اوقات فکر می کنند آنچه رسانه  می گوید عین واقعیت است، 
در حالی که س��واد رسانه ای می خواهد بگوید عموم مردم حواستان باشد، 
الزاما آنچه که رسانه  می گوید مساوی با واقعیت نیست. در این راستا بخش 

مهمی از ارتقاء سواد رسانه ای قدرت تحلیل انتقادی داشتن است.
س�واد رس�انه ای یعنی ترویج دانش رس�انه ای ب�رای عموم 

مردم 
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وی مطرح کرد: من از مجموع مطالعاتم به این نتیجه رس��یده ام که س��واد 
رس��انه ای یعنی ترویج و همگانی کردن دانش رس��انه ای برای عموم مردم 
و ش��هروندان. ما که نمی خواهیم دانش آموزان سواد تخصصی رسانه ای یاد 
بگیرند، بلکه می خواهیم یک دانش عمومی نسبت به مقوله رسانه در آنها 
ایجاد کنیم؛ به عنوان مث��ال اینکه ما خیلی از اوقات تصور می کنیم آنچه 
رسانه ها می گویند، عین واقعیت است و پیدا کردن گره های این مشکل، همان 
سواد رسانه ای است؛ مثلاً اینکه به آنها بیاموزیم که الزاماً آنچه رسانه می گوید، 
مساوی با واقعیت یا منطبق بر واقعیت نیست و این همان چیزی است که 

می بایست در اختیار عموم مردم و شهروندان قرار بگیرد.
نمک دوست سپس یادآور شد: ارتقاء سواد رسانه ای و داشتن قدرت تحلیل 
انتقادی به عموم ش��هروندان کمک می کند که بتوانن��د وقتی با رویدادی 
رس��انه ای مواجه می ش��وند، وجه آن را پیدا کنند. اینکه بدانند پش��ت آن 
رس��انه ای که رویدادی را آفریده اس��ت چه اهداف و چه سیاست هایی بوده  
است؛ بنابراین وقتی از این بعد به بحث سواد رسانه ای نگاه می کنیم صحبت 

از حق دسترسی آزاد به اطلاعات مطرح می شود.
این اس��تاد ارتباطات سپس با طرح پرسش��ی، مطرح کرد: نکته مهم این 
اس��ت که آیا آنچه که امروز با عنوان »صنعت س��واد رسانه ای« در ایران جا 
افتاده است، اصلاً به حق دسترسی شهروندان به اطلاعات در ایران پرداخته 
است؟ متأسفانه باید گفت خیر و ما در این زمینه، سواد رسانه ای را به غولی 
که از دس��ترس مردم خارج شده است، تبدیل کرده ایم و آن را از مأموریت 
اصلی اش که همانا توانمندسازی عموم مردم برای دسترسی، تجزیه و تحلیل 
و تولید محتوای رسانه ای است، دور کرده ایم.نمک دوست همچنین یکی از 
رویکردهای اصلی در سواد رسانه ای را نگاه تحلیل انتقادی عنوان کرد؛ این که 
یک شهروند بداند پشت رسانه های ما چه اهداف و سیاست هایی وجود دارد.

 
  مقایسه  رویکرد سواد رسانه ای در دو کشور کانادا و ژاپن 

با ایران
بهاره نصیری درباره  ارتقای سواد رسانه ای و همچنین یافته های خود با توجه 
به مقاله ای که پیش تر با موضوع بررسی سواد رسانه ای در کشورهای کانادا 
و ژاپن و مقایس��ه  آن با ایران، به نگارش درآورده است، گفت: رویکرد کانادا 
به آموزش سواد رسانه ای رویکردی محتوایی از نوع تفکر انتقادی است، اما 
در ژاپن این رویکرد، رویکردی محتوایی و یادگیری مبتنی بر فعالیت بوده 

است.
او ادامه داد: عمده ترین علتی که باعث شد بحث سواد رسانه ای در کانادا مورد 
توجه قرار گیرد، نفوذ فرهنگ آمریکایی به این کشور بود. همین امر موجب 
ش��د خیلی از معلمان و اس��اتید نگران این نفوذ باشند و بر همین اساس، 
خانواده ها برای دفاع از ناسیونالیسم کانادایی اقدام به آموزش سواد رسانه ای 
کردند.او ادامه داد:  کشور کانادا در سال ۱۹۸۷ بحث سواد رسانه ای را مطرح 
کرد، بحث مالکیت و هویت کانادایی یکی از سرفصل های این مبحث برای 
دانش آموزان بود.این پژوهشگر همچنین درباره  مطرح شدن سواد رسانه ای در 

کشور ژاپن نیز اظهار کرد: کشور ژاپن به جای اصطلاح سواد رسانه ای در این 
زمینه از اصطلاح کاربردی و موثر »اطلاعات« استفاده می کند. با گسترش 
اینترنت، یادگیری منفعل رواج پیدا کرد و هر فردی به اطلاعات دسترسی 
پیدا می کند، بدون اینکه دقت کافی داشته باشد؛ این در تضاد  با نگرش این 

کشور بود.

  در کش�ور ما مختصات یادگیری سواد رسانه ای مشخص 
نشده است 

نصیری در مقایسه  رویکرد سواد رسانه ای در دو کشور کانادا و ژاپن و مقایسه 
آن با ایران، اظهار کرد: این کشورها بر اساس نیازها و ضرورت هایی که داشتند 
برنامه ریزی کرده اند، اما در کشور ما مختصات یادگیری سواد رسانه ای مشخص 
نشده است و این بحث کلاف پیچیده ای است که برداشت های متفاوتی از آن 
می شود. تعاریفی همچون رسانه هراسی، بصیرت رسانه ای، تقوای رسانه ای و... 

که همگی با ماهیت سواد رسانه ای متفاوت هستند.
او با اعتقاد بر اینکه کاربست اجتماعی معنای سواد رسانه ای دیگر برای جامعه  
ما پیچیده  شده است، مطرح کرد: سواد صرفا به معنای تکنیکی آن نیست، 
بلکه به معنای سواد زندگی و درونی کردن ساختار احساسات جامعه، نوعی 
شعور و قدرت رمزگذاری بینابین است. مفهوم سواد در جامعه یک مفهوم 
ایدئولوژیک اس��ت و اتفاق بدی که می افتد، تبدیل ش��دن سواد به معنای 
کاسب کارانه و بازاری است. در حالی که سواد از جنس عقل،  حکمت و خرد 
است.او در همین زمینه یادآور شد: وقتی سواد از بستر اجتماعی ما جدا و 
مرزهای فرهنگی را نادیده می گیرد  تبدیل به معنای بازاری و یک بحران در 
جامعه ی ما می شود؛ به عنوان مثال کتاب های ما سال  به سال زیاد می شوند 

اما سرانه مطالعه سال  به  سال کاهش پیدا می کند.
این پژوهشگر همچنین در بخش پایانی سخنانش اظهار کرد: وقتی سواد از 
مقوله تفکر دور و به مقوله تکنیک نزدیک می شود، باعث می شود که با بحران 

روبه رو شویم. سواد در جامعه ما به امر تکنیکال تبدیل شده تا به یک تفکر.

  نگاه ها به موضوع س�واد رس�انه ای حمایت گرایانه است و 
نه اخلاق گرایانه

در بخش دیگری از این نشست علی شاکر، دانشجوی دکترای ارتباطات که 
مطالبی را پیش از این در راستای سواد رسانه ای و صلح نوشته است، اظهار 
کرد:  بحث سواد رسانه ای در حال حاضر تبدیل به صنعت شده است و نگاه ها 

به این موضوع حمایت گرایانه است و نه اخلاق گرایانه.
او در این نشس��ت انتقاداتی را به کتاب پایه ده��م دانش آموزان با عنوان 
»تفکر و س��واد رس��انه ای« وارد دانست و گفت: عجله در نگارش مطالب، 
نبود پیش زمینه فکری و تحلیل در میان دانش آموزان،  بی دقتی در تشریح 
درس ها، تاکید بیش از حد بر جنبه های منفی رس��انه  و س��خت نگاری 

مطالب از جمله نقاط ضعف این کتاب محسوب می شود.
وی با طرح این س��وال که »س��واد رسانه ای چه چیزی نیست«، در پاسخ 
به این پرس��ش یادآور شد: کتاب »تفکر و سواد رس��انه ای« حاوی ۱۲۰ 
عکس اس��ت که ۸۰ فریم آن مرتبط با بحث رس��انه ای است و 4۰ فریم 
دیگر، عکس های رس��انه هراس یا رسانه ستیز است و عمدتاً با هدف القای 
این گزاره اس��ت که »رس��انه به ما دروغ می گوید«. به همراه این کتاب، 
تعدادی فیلم آموزشی هم عرضه شده است که اگرچه افزودن این محصول 
آموزش��ی به یک کتاب درسی، کار قابل تقدیری است، در عین حال باید 
گفت که متأسفانه در همین فیلم ها هم ما شاهد رسانه هراسی هستیم تا 

سواد رسانه ای.
نصیری نیز درباره کتاب »تفکر و س��واد رسانه ای« یادآور شد:  این کتاب 
نیازمند این است که اصلاح و بازنگری شود. متاسفانه  در جامعه ما سواد 
رسانه ای  تبدیل به مد علمی شده است و نگاه ها به شدت کاسب کارانه و 

بازاری است و هر کسی خط فکری خود را در این خصوص ارائه می دهد.

عمده ترین علتی که باعث شد بحث سواد رسانه ای در کانادا 
مورد توجه قرار گیرد، نفوذ فرهنگ آمریکایی به این کشور 
بود. همین امر موجب شد خیلی از معلمان و اساتید نگران 
این نفوذ باشند و بر همین اساس، خانواده ها برای دفاع 

از ناسیونالیسم کانادایی اقدام به آموزش سواد رسانه ای 
کردند.



مهم ترین تحولات دنیای تکنولوژی 
در سال ۲۰۱۶

تحولاتی که دنیای تکنولوژی در س�ال 2016 تجربه کرد، گس�تردگی فراوانی داش�ت و شاید 
هیچگاه نتوان به همه آنان پرداخت. آنچه در پی می آید حوزه هایی هستند که در سال گذشته، 

بیشترین توجه را به خود معطوف کردند.

پربیراه نخواهد بود اگر سال ۲۰۱۶ را سال »رخنه های اطلاعاتی« بنامیم. اقدام هکرها 
برای دسترس��ی غیرمجاز به اطلاعات و داده های حس��اس امری  است که در طول 
سالیان پیش نیز خبرساز شده بود، ولی سال ۲۰۱۶ از بابت حجم اینگونه اقدامات و 

همچنین توفیق در حملات، یک نقطه عطف محسوب می شود.
برای درك عمق فاجعه، کافی است به ماجرای یاهو اشاره شود که امسال را در حالی 
به پایان رساند که مجبور شد اذعان کند اطلاعات بیش از یک میلیارد کاربرش، در 
دس��ترس هکرها قرار گرفته است و این واقعه مجزا از حمله مشابه دیگری بود که 
آن هم یاهو را هدف گرفته  بود و در آن اطلاعات 5۰۰ میلیون کاربر دیگر هم هک 
شده  بود.این دو حمله که به فاصله زمانی به نسبت اندکی از یکدیگر صورت گرفتند، 
حقیقت تازه ای را هویدا کردند؛ اینکه می توان ش��یوه  مورد اس��تفاده در یک رخنه 
اطلاعاتی در گذشته را دوباره و چه بسا چندین بار به کار گرفت و در سالهای بعد نیز 
موجب دردسر شد.البته یاهو تنها قربانی این دست از حملات نبوده است. لینکدین 

نیز در سالی که گذشت به همین سیاق، دردسرهای فراوانی را متحمل شد.

امنیت سایبری: 
شتاب بی سابقه در رخنه های اطلاعاتی

ک��لاود: 
ورود به دوران بلوغ و ظهور قدرتمند آمازون

از خدم��ات  اکن��ون صحب��ت 
کلاود )فن��اوری اب��ری( ام��ری 
جاافت��اده اس��ت و هر ش��خص 
حقیق��ی یا حقوقی ب��ه فراخور 
به گونه ای  نیازمندی های خود، 
در حال بهره گیری از خدمات این 
گونه س��رویس ها است.خدمات 
کلاود به خدمات اینترنتی گفته 

می شود که کاربران می توانند ذخیره و پردازش اطلاعات را به جای کامپیوتر خود، به 
واسطه اینترنت و با استفاده از سرورهای قدرتمند انجام دهند.

در طول سالیان اخیر گوگل و مایکروسافت از بازیگران عمده این عرصه بودند، اما باید 
گفت که برنده نهایی سال ۲۰۱۶ در زمینه خدمات کلاود کامپیوتینگ، بدون شک 
آمازون اس��ت.آمازون با طرح و راه اندازی سرویس های وب آمازون AWS، در زمینه 
ارائه خدمات کامپیوتری به مشتریان سازمانی )انترپرایز(  به عنوان رقیبی قدر در این 
عرصه قد علم کرد. افزون بر آن، AWS به سهولت به سودآورترین واحد این کمپانی 

بدل شد.
البته، رقبا نیز بیکار ننشستند:

• گوگل تمرکزش را بر توسعه »هوش مصنوعی« و »یادگیری ماشین« گذاشت؛ با این 
هدف که با نتیجه گیری از این تلاش و تلفیقش با خدمات کلاود گوگل، جایگاه خود در 

این صنعت را تثبیت و موفقیتش را تضمین کند.
• مایکروسافت آژور در عین کسب موفقیت قابل توجه در سال ۲۰۱۶، چاره کار برای 

استمرار موفقیت خود را در استقبال از تکنولوژیهای اوپن سورس دید.
• اوراکل نیز با خریداری نت س��ویت )NetSuite(، جایگاه خود به عنوان یک بازیگر 

موفق و کهنه کار در این عرصه را کماکان حفظ کرد.

اپ��ل: 
اسیر مسلک خویش

نمی ت��وان نگاهی به حال و هوای دنی��ای تک انداخت و به اپل 
اش��اره ای نکرد. این کمپانی در س��ال ۲۰۱۶ نیز پردرآمدترین 
شرکت تکنولوژی بود، اما به اعتقاد بسیاری از ناظران، در مصاف 
با رقبایش که مدام در حال قدرت گرفتن بیشتر در بازار هستند، 
نش��انه های اندکی از خود بروز داد که نش��ان دهد در درازمدت 

امکان رقابت با آنان را دارد.
اپل بارها هدف این اتهام قرار گرفت که استراتژی متمرکزی برای 

پیشبرد برنامه هایش ندارد.
 می توان نشانه های زیادی از افول اپل در سال گذشته را مشاهده 
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مقالـه

کرد: سرویس آی کلاود اپل، در مقایسه با گوگل، مایکروسافت و آمازون یک سر و 
گردن عقب تر است.

• لپ تاپ های جدیدش صدای اعتراض مشتریان حرفه ای )پاور یوزر( این کامپیوترها 
را درآورد. از دید آنان، عدم گنجاندن پردازنده های گرافیکی انویدیا در چند سری 
اخیر مک بوك - ظاهراً به قصد کم مصرف تر کردن لپ تاپ - ارتقاء به این مدل های 

جدید را فاقد توجیه می کند.
• آیپدپرو نیز محصولی بود که اس��تقبال چندانی از آن نش��د، چون کمتر کس��ی 

می توانست کاربرد عمده ای را برایش تصور کند.
بزرگترین توفیق این کمپانی در سال ۲۰۱۶، فروش موفق ای فون ۷ بود که از حد 
مورد انتظار اپل نیز فراتر رفت. البته نباید فراموش کرد که بخش قابل توجهی از این 
موفقیت چشمگیر، به واسطه شکست فاجعه بار رقیب این گوشی، گلکسی نوت ۷ 

بود که ناخواسته به فروش  آیفون جدید شتاب بخشید.
ولی با وجود موفقیت ای فون ۷، در سال ۲۰۱۶ از شتاب کلی فروش گوشی های 

آیفون کاسته شد.
ب��ا توجه به اینکه حدود ۷۰درصد درآم��د اپل از محل فروش آیفون هایش تامین 
می شود، واضح است که ادامه این روال در سال های آتی می تواند این شرکت را به 

مشکلات عظیمی دچار کند.

یکی از نظراتی که در چند سال اخیر مدام از طرف بسیاری از ناظران مطرح می شد، این 
بود که مفهومی به نام PC که از س��ه دهه از عمر آن می گذرد، در فرم های مختلفش 
)دسک تاپ و لپ تاپ( به پایان راه خود رسیده  است و در نهایت با اسمارتفون و تبلت 

جایگزین خواهد شد.
اما سال ۲۰۱۶، نقطه عطفی برای صنعت PC بود و نشان داد که آن ادعاها چندان هم 

قرین به واقعیت نیست:
• مایکروسافت با ارائه سرفس پرو، سرفس بوك و سرفس استودیو شیوه تازه ای از نگاه به 

مفهوم PC را به جهان عرضه کرد.
• اپل با افزودن »تاچ بار« به مک بوك های جدیدش پتانسیل جدیدی خلق کرد تا به سهم 

خود در شیوه تعامل بین یک PC و کاربرش، تحول ایجاد کند.
• دیگر تولیدکنندگان - از جمله اچ پی و لنوو - با معرفی چندین لپ تاپ و »تو این وان« 

آیا PC مرده است؟ خیر!

)Two In One( باعث شدند که بازار PC از خمودگی چندساله اش خارج شود.
البته، تحولات مثبتی که صنعت ساخت PC در سال ۲۰۱۶ تجربه کرد، به معنای آن 
نیست که این صنعت مجدداً به روزهای اوجش در سالیان گذشته باز خواهد گشت.
آنچه مسلم است، این است که با وجود قابلیت های فعلی گوشی های امروزی، استفاده 
از یک PC )چه ویندوز، چه مک و چه لینوکس( در محیط خانه همچون س��ابق 

ضرورتی ندارد.
آنچ��ه که ت��داوم حیات PC به عنوان یک پلتفرم را حفظ خواهد کرد، مش��تریان 

تجاری اش هستند که نیاز به تایپ، نوشتن و طراحی کردن دارند.
در نتیجه، تغییری که سال ۲۰۱۶ در این صنعت به وجود آورد، کاهش کمی عرضه 

PCها به بازار، افزایش کیفی و بالطبع قیمت آن ها بود.
منبع: بی بی سی
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معرفی بهترین موبایل های هوشمند ۲۰۱۶ 

۳T One Plus
Moto Z

XLگوگل پیکسل و پیکسل

زهرا طاهری

طبق آخرین آمار موجود بازار گوشی های هوشمند در سال 2016 میلادی 1.1 درصد 
رشد کرده است. این درحالی است که در این سال تلفن های هوشمند پرطرفداری 
تولید شده اند.به گزارش نیو اطلس، موبایل های هوشمند قابلیت های بهتری در 
مقایسه با نمونه های پیش�ین خود دارند. این دستگاه های هوشمند که در اواخر 
دهه 1990 میلادی به بازار عرضه ش�دند، بس�یار سریع سهم وسیعی از بازار را به 
خ�ود اختصاص دادند. این درحالی اس�ت که صنعت تلفن های هوش�مند چه در 
بخش حجم بازار و چه در بخش مدل و تولید کننده به طور مداوم در حال رش�د 
است. بنابراین تعجبی ندارد که تا 2017 میلادی یک سوم جمعیت جهان  صاحب 
یک تلفن هوشمند خواهند بود.  به عبارت دیگر حدود 2.6 میلیارد دستگاه تلفن 
هوش�مند در سراسر جهان وجود خواهد داشت.این صنعت در حال رشد در سال 
2016 میلادی نمونه های پرطرفداری را ارائه کرده است که چه از لحاظ قیمت و چه 
از لحاظ کیفیت توجه مصرف کنندگان را به خود جلب کرده است. در همین راستا 
وب سایت نیواطلس نگاهی به برترین تلفن های موبایل  تولید شده در سال 2016  

دارد که علاوه بر ویژگی های خارق العاده ، میان مشتریان نیز محبوب بوده اند:

این تلفن که در اواخر ۲۰۱۶ میلادی معرفی شده، درحقیقت نسخه بهبودیافته 
One Plus ۳ اس��ت. این موبایل هوشمند با توجه به  قابلیت های خود، قیمت 
مناسبی دارد. ۳T One Plus به قیمت 4۳۹ دلار ۶4 گیگابایت حافظه دارد و 
علاوه بر آن مجهز به حس��گر اثر انگشت، جک هدفون، ۶ گیگابایت رم، پردازنده 
۸۲۱ اسناپدراگون ۲.۳5  گیگاهرتزی است. همچنین به سرعت شارژ می شود و 

عمر باتری آن در کنار وضوح تصویر ۱۶ مگاپیکسلی از دیگر ویژگی آن است.

 اگر واقعا به دس��تگاه های هوش��مند علاقه داشته باشید،  این دستگاه هوشمند 
آرزوی شما را برآورده می کند.  ظاهر این دستگاه بسیار معمولی است اما قابلیت 
های خارق العاده ای دارد.دوربین Moto Z به وس��یله دکمه ای کوچک روش��ن 
و خاموش می ش��ود. لنزهای افزودنی شرکت Hasselblad True Zoom  به 
دوربین این تلفن هوشمند قدرت زوم ۱۰ برابر، فلش زنون و توانایی عکسبرداری 
در RAW م��ی دهند. بلند گوهای JBL Boost نیز کیفیت صدای خارق العاده 
ای به آن می دهند.  همچنین باتری Incipio Power Pack  ۲۲ ساعت به عمر 
باتری اضافه می کند.  همچنین یک پروژکتور نیز به تلفن هوشمند متصل می شود 

که قابلیت نمایش عکس ها و ویدئوها روی دیوار و صفحه نمایش را دارد.

 نخس�تین تلفن هوش�مند اندرویدی که  گوگل ساخته طرفداران 

بسیاری دارد. تلفن های پیکسل هم مانند بسیاری از  محصولات و 

خدمات دیگر گوگل به ظاهر زیاد توجهی ندارد و درمقابل عملکرد 
خارق العاده ای دارند.

 دوربین پیکسل یک سرو گردن بالاتر از دوربین تلفن های هوشمند 

در بازار اس�ت. مزایای س�خت افزاری آن نیز متعدد هستند.  آنها 

نخستین تلفن های همراهی هستند که دستیار شخصی گوگل در 

 ،Google Daydream View  آن وجود دارد. همچنین  مجهز به

هدست های واقعیت مجازی موبایل  نیز هستند.



گزارش
ویـژه
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۱۰ HTC
آیفون ۷ و ۷ پلاس

45

LG V۲۰

قبل از آنکه  گوشی هوشمند پیکسل رونمایی 
ش��ود، تصور می ش��د این مدل خارق العاده 
ترین گوشی موبایل هوش��مند در بازار باشد. 
این گوشی اندروید  بسیار سریع است، قابلیت 
خوانش حافظ��ه میک��رواس دی  و دوربینی 
خ��ارق العاده دارد. کیفی��ت صوتی آن نیز بی 
نقص است و البته گزینه مناسبی برای افرادی 

است که به تماشای فیلم علاقه دارند.

شاید بسیاری از  کاربران اپل از نسخه جدید آن چندان 
راضی نباشند اما با این وجود این گوشی ها خارق العاده 

هستند.
دوربین  آیفون 7 پلاس ب�ا دولنز، مزیت های زیادی در 
مقایسه با آیفون 7 دارد. مانند زوم بهتر و البته دیجیتال 
زوم و حالت عکسبرداری از پرتره. همچنین عمر باتری 
و صفحه نمایشگر آن کیفیت بالاتری دارند. اما اگر قیمت 
آیفون7 پلاس یا اندازه آن برای کاربر مناس�ب نباش�د، 

آیفون 7 نیز گوشی هوشمند خوبی به شمار می رود.

 بس��یاری از کارشناس��ان فناوری و حوزه گوش��ی های 
هوشمند معتقدند LG V۲۰ بهترین گوشی تولید شده 
در سال گذشته است.  درحالیکه اپل جک هدفون را حذف 
کرده، شرکت ال جی سعی دارد بهترین تجربه گوش دادن 
به موسیقی را برای کاربرانش فراهم کند. درحقیقت اگر 
 LG V۲۰ شما فایل های صوتی باکیفیتی داشته باشید
 LG.بهترین گوشی همراه برای شنیدن این فایل هاست
V۲۰ ش��امل صفحه نمای��شQHD و همین طور یک 
صفحه نمایش دوم است که میانبرها و نوتیفیکیشن ها در 
آنجا دیده می شود.  در کنار آنها دوربین قدرتمند و بخش 

سخت افزاری آن نیز قابل تحسین هستند.

سامس��ونگ ممکن است گلکسی نوت ۷ را از هفته 
آینده برای همیشه در آمریکا غیرفعال کند.

به گزارش ورج، به نظر می رس��د سامس��ونگ قصد 
دارد برای همیشه دستگاه های گلکسی نوت ۷ را در 
آمری��کا از کار بیندازد و برای ای��ن کار آپدیتی ارائه 
خواهد داد که مانع از ش��ارژ شدن این دستگاه های 

فراخوان شده می شود.
در هش��داری که برای کاربران گلکسی نوت ۷ داده 
شده آمده اس��ت: از تاریخ ۱5 دسامبر )۲5 آذرماه( 
سامس��ونگ نرم افزارش را طوری اصلاح خواهد کرد 
که از ش��ارژ شدن گلکسی نوت ۷ جلوگیری کند و 

بنابراین این گوشی دیگر کار نخواهد کرد.
سامسونگ از ماه گذشته گلکسی نوت ۷ را در آمریکا 
محدود کرد و این گوش��ی را از شارژ شدن بیش از 
۶۰ درصد بازداش��ت. این به روزرسانی همچنین هر 
زمان که صفحه گوش��ی روشن می شد ظاهر شده 
و به دارنده گوش��ی یادآوری می کرد که این گوشی 

فراخوانی شده و باید بازگردانده شود.
پیش از این، سامسونگ در کانادا این گوشی را غالبا 
با غیرفعال کردن بلوتوث، وای فای، دیتای موبایل و 
تماس تلفنی بی اس��تفاده کرد و این گوشی قادر به 
برقراری تماس تلفنی یا استفاده از اینترنت نبود. اما 
اکنون سامسونگ اقدامات جدی تری در پیش گرفته 
تا گوش��ی های باقی مانده از دست مصرف کنندگان 
را بازگرداند.با جلوگیری از ش��ارژ شدن این گوشی، 

خداحافظی همیشگی با گلکسی نوت۷

اطلاعات فاش ش��ده نش��ان می دهد یک ش��رکت تولید 
کننده لپ تاپ قص��د دارد لپ تاپ XPS ۱۳ را به روز کند 
و احتمالا در نسخه ارتقا یافته لپ تاپ به تبلت تبدیل می 
شود.به گزارش تک تایمز، این محصول شرکت دل به دلایل 
مختلف از جمله عملکرد خارق العاده و صفحه نمایش ایده 
آل خود بین کاربران بسیار محبوب شد. در همین راستا دل 
تصمیم گرفت به جای ارائه محصول جایگزین آن، نسخه ارتقا 
یافته آن را سال گذشته عرضه کند که شامل هفتمین نسل 
پردازشگر های Kaby Lake و باتری با عمر بیشتر بود.اکنون 
نیز  تصاویر فاش ش��ده نشان می دهد برنامه های بیشتری 
ب��رای این لپ تاپ محبوب وجود دارد.این تصویر که در وب 
سایت شرکت دل منتشر شده، نوآوری های متعددی دارد. 
یکی از مهمترین معایب XPS ۱۳ در مقایس��ه با رقبایش 
در بازار ظاهر معمولی آن بود. حال دل قصد دارد نس��خه ۲ 
در یک لپ تاپ XPS ۱۳ با قابلیت خمیده ش��دن بیشتر 
را عرضه کند.همچنین این لپ تاپ جدید  صفحه نمایش 
Infinity Edge دارد و می تواند به یک تبلت تبدیل شود. 
البت��ه هیچ اطلاعاتی درباره زمان عرضه به بازار و قیمت آن 
نشده است.جالب آنکه  انتقال لپ تاپ ها به حالت ۲ در یک 
سبب شده تمام مدل های این دستگاه صفحه نمایش لمسی 

داشته باشند.

لپ تاپی با قابلیت تبدیل شدن به تبلت

سامسونگ آخرین قدم را برای غیرقابل استفاده کردن 
این گوش��ی برداش��ته است. این ش��رکت همچنان به 
دارندگان گلکسی نوت ۷ پیشنهاد می دهد این گوشی 
را بازگردانده و یا با دستگاه سامسونگ دیگری تعویض 
کند.اولین فراخوان سامسونگ برای گلکسی نوت ۷ اوایل 
سپتامبر صورت گرفت، زمانی که آشکار شد تعدادی از 
این گوشی ها آتش گرفته اند. پس از آن در اواسط اکتبر 
و  زمانی که مشخص شد این گوشی ها مستعد داغ شدن 

هستند، پیشنهاد جابه جایی دستگاه های نوت ۷ را داد.
از تاری��خ چهار نوامب��ر، زمانی که سامس��ونگ آخرین 
آپدیت را برای گلکس��ی نوت ۷ ارائ��ه داد ۸5 درصد از 
گوشی های فروخته شده به آنها بازگردانده شد، اما هنوز 
حدود ۲۸5 هزار دستگاه در دست مشتریان وجود دارد. 
به نظر می رسد از کارانداختن کامل گوشی آخرین تلاش 
سامس��ونگ برای دریافت گوشی ها و یا حذف خطراتی 

باشد که مشتریان با آن مواجه هستند.
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کارمندان برای خاموش کردن گوشی حق قانونی یافتند

مهوین رفیع تبار

تعابیر متفاوت یک سمبل در فرهنگ های مختلف

؛  )Emoji(  » »اموجی ه�ا ب�رای  مترج�م  م  اس�تخدا گه�ی  آ

آن را هیروگلیف زمانه ما می دانند. نمادها و سمبل های کوچکی که نوعی خط تصویری 
هستند. سمبل هایی ظاهرا قابل فهم برای همگان. اما درك مردم از اموجی ها در همه 

جا یکسان نیست.
حرفه جدیدی راه اندازی شده. حرف مترجمی برای خط تصویری اموجی )Emoji(. رد 
اموجی  را که بگیریم به ژاپن می رسیم. اول بار آنجا باب گشت و سپس جهانی و فراگیر 
شد. نمادها و سمبل های کوچکی که جهان اینترنت و تلفن های هوشمند را از اساس 
تغییر دادند. سمبل های کوچکی که هم پرده از احساس فرد فرستنده بر می گیرند و یا 
ابراز علاقه و عشق می کنند، یا حکایت از غم فرستنده دارند یا از یاس، ناامیدی و یا خشم 
و رنجش او.اخیرا سمبل جدیدی هم اضافه شده که کسی را نشان می دهد با شانه هایی 
که بالا کشیده و دست هایش را به سمت جلو باز کرده است. به نشانه ی گیر کردن در 
موضوعی و عدم توفیق در یافتن راه و چاره برای مشکلی. حتی رنگ پوست اموجی ها 

هم برای استفاده در فرهنگ های مختلف فرق می کند.
اما ظاهرا موضوع به این س��ادگی ها هم نیست. بعضی از این اموجی ها در فرهنگ های 
مختلف معنایی متفاوت دارند و همه جا یکس��ان درك نمی شوند. از این رو یک دفتر 

ترجمه در لندن اخیراً آگهی استخدام برای مترجم اموجی منتشر کرده است.
حرفه ای کاملا جدید، ولی ظاهرا مورد نیاز. وظیفه ای که بر دوش این فرد قرار می گیرد، 
دنبال کردن تحولات سمبل های اموجی در بازارهای مختلف است و ترجمه این سمبل ها 

برای طرح و تهیه سمبل های اموجی جدید.

بدفهمی های فرهنگی
با شروع کار خدمات پیام رسانی نظیر واتس اپ، خط تصویری اموجی کاربردی جهانی 
یافت. به ویژه برای کاربران جوان تر از ۲۰ س��ال تلفن های هوش��مند. این گروه تمایل 
زیادی به اس��تفاده از کلمات ندارد و مکالمه و پیام خود را از طریق افزودن اموجی ها 
شکل می دهد.حال آنکه تفاوت های فرهنگی در استفاده و فهم اموجی ها مرتب مشاهده 
می شود. یک چتر، یک چادر، یک تکه کیک می تواند در فضاهای فرهنگی مختلف تعبیر 
و تفسیری متفاوت داشته باش��د. به سخن دیگر، هر کشوری از اموجی هایی استفاده 

می کند که می توانند در فضاهای فرهنگی متفاوت به شکل دیگری فهمیده شوند.

خانم یورگا زیلینس��کین، رئیس دفتر »ترانس لیشن تودی« در لندن در باره اموجی ها 
می گوید: »ما برای فهم همه اموجی هایی که در سطح جهانی رد و بدل می شوند، کار 
زیادی در پیش داریم.« از این روست که کسی که در این حوزه کار می کند باید با شور 
و اش��تیاق در راستای فهم اموجی ها و بدفهمی های آن در فضاهای فرهنگی متفاوت 

تلاش کند.

چرا نمایش اموجی ها مرتب تغییر می کند؟
برای آنکه کامپیوترها، تبلت ها و تلفن های هوش��مند بتوانند این سمبل های کوچک 
را درس��ت نش��ان دهند، از یک کد جهانی به نام یونی کد استفاده می شود. مثلا برای 
نمایش یک چهره خندان از یک کد خاص اس��تفاده می ش��ود. ولی نمایش همین کد 
در سیستم  عامل های مختلف به گونه ای متفاوت است. چرا که استانداردهای یونی کد 

نمایش اموجی ها را دقیقاً تعیین نکرده است.
و اینکه حروف و کد جدیدی در سطح جهانی تعریف شود، موضوعی است که می تواند 
سال ها طول بکشد. اما یک کنسرسیوم بین المللی بر نمایش اموجی ها توسط یونی کد 
نظ��ارت دارد. در ماه ژوئن امس��ال ۷۲ اموجی جدید اضافه ش��دند. از آن جمله بودند 
سمبل های آووکادو، کباب ترکی و سمبل سلفی. بدیهی است که ترجمه سمبل های 

اموجی در قیاس با ترجمه واژه ها کار دشوارتری است.

شرکتهای فرانسوی از این پس باید این حق را برای کارمندانشان به رسمیت بشناسند 
که در تعطیلات آخر هفته اجباری به چک کردن گوشی شان نداشته باشند.

از اول ژانویه، قانون اشتغال جدیدی اجرا می شود که سازمانهایی با بیش از 5۰ کارمند 
را وادار خواه��د کرد حقوق کارمندان برای نادیده گرفتن گوشیهایش��ان در تعطیلات 
پایان هفته را مورد مذاکره قرار دهند.اس��تفاده بیش از حد از دس��تگاه های دیجیتالی 
عامل مش��کلات متعدد از جمله بی خوابی و روابط خانوادگی شناخته شده است و به 
افزایش اضافه کاری بدون حقوق منجر ش��ده اس��ت که ط��ی آن کارمندان خ�ارج از 
اداره کار می کنند.این تدبیر از س��وی وزیر کار فرانس��ه معرفی ش��د که پیش از این 

تحقیقاتی به درخواست وی انجام شده بود. تحقیقات مذکور نسبت به پیامدهای حجم 
انبوه اطلاعات دریافتی بر سلامت کارمندان هشدار داده بود.طبق قانون جدید، شرکتها 
باید حق کارمندان برای خاموش کردن گوشی هایشان و کاهش دخالت کار در زندگی 
خصوصی ش��ان را به رسمیت بشناس��ند.اگر چنین توافقی حاصل نشود، شرکتها باید 
چارتری را منتشر کنند که تقاضاها و حقوق کارمندان خارج از ساعات کار را مشخص 
می کند.اتحادیه های کارگری در فرانسه مدتها خواستار چنین اقدامی بودند اما قانون 
جدیدی که حق جدید برای خاموش کردن گوشی را برای کارمندان قائل شده است، 
هیچ مجازاتی برای شرکتهایی که این حق را نادیده می گیرند، پیش بینی نکرده است.

روزنامه چپ گرای لیبراسیون این اقدام را مورد تمجید قرار داد و اعلام کرد این قانون 
ضروری بود زیرا کارمندان در فرانسه اغلب بر اساس تعهد به شرکتشان و قابل دسترس 
بودن مورد قضاوت قرار می گیرند.بعضی از گروه های بزرگ مانند فولکس واگن و دایملر 
در آلمان یا شرکت هسته ای آروا و شرکت بیمه اکسا در فرانسه پیش از این اقداماتی را 

برای محدود کردن ارسال پیام به کارمندان در خارج از ساعات کار اتخاذ کرده بودند.
طبق تحقیقاتی که از سوی گروه Eleas منتشر شده است، بیش از یک سوم کارمندان 
فرانسوی هر روز از دستگاهشان برای انجام کار خارج از ساعات اداری استفاده می کنند.

بر اساس گزارش خبرگزاری فرانسه، حدود ۶۰ درصد از کارمندان موافق ساماندهی این 
وضعیت برای روشن شدن حقوقشان هستند.



یک مشکل غیرمنتظره برای خودروهای متصل به اینترنت

شارژ گوشی هوشمند تنها با لمس صفحه نمایشمعرفی ستاره بازی های موبایلی در سال 2016
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بسیاری از مدلهای ب ام و با پایان یافتن مدت خدمات نسل دوم، اتصال اینترنتی خود 
را از دست خواهند داد.

به گزارش وال استریت ژورنال، مالکان ده ها مدل ب ام و که در سالهای اخیر فروخته 
شده اند، زمانی که تقویم به سال ۲۰۱۷ برسد، با مشکل غیرمنتظره ای روبرو خواهند 

شد زیرا خودروهای لوکس آنها ارتباطشان با دنیای خارج را از دست می دهند.
خودروهایی که از س��وی این خودروساز آلمانی فروخته شده اند به خدمات نسل دوم 
شرکت AT&T برای سرویس دستیار راننده ب ام و مجهز هستند که مشابه خدمات 
بی سیم »آن استار« جنرال موتورز و سایر خودروسازان است. دستیار راننده ب ام و در 
تصادفات برای هشدار به ماموران راهنمایی عمل می کند، مسی�رهای حرکت را نشان 

می دهد و در خودرو را از راه دور باز می کند و قابلیتهای دیگر دارد.
عمر این سرویس ماه جاری که AT&T شبکه بی سیم نس���ل دوم خود را تعطی�ل 
می کند، پایان خواهد گرفت و مالکان خودروهای دیگر در س��الهای آینده که س��ایر 
اپراتورهای بی س��یم حمایت از این فناوری قدیمی را متوقف می کنند، با این مشکل 
مواجه خواهند ش��د. ب ام و و س��ایر خودروس��ازان پیش از این ناچار شده اند سخت 
افزارهای جدید یا کارت هدیه به مالکان خودروها عرضه کنند.شرکت ب ام و اعلام کرده 
است مالکان این خودروها می توانند ۳۰۰ دلار برای لوازم جانبی، ۲۰۰ دلار کارت هدیه 
ویزا یا سخت افزاری برای ارتقای فناوری سلولاری دریافت کنند. نیسان موتور خودروساز 
دیگری اس��ت که تلاش می کند راه حلی برای این مش��کل پیدا کند.این مشکل که 
چند س��ال قبل از سوی AT&T مورد اشاره قرار گرفته بود، معضل شرم آوری برای 
خودروس��ازانی است تلاش می کنند ثابت کنند خودروهایشان از لحاظ تکنولوژی در 

مدت طولانی همچنان مناسب خواهند ماند.
برخلاف تلفنهای هوش��مند که تعویض آنها نسبتا ارزان است و به راحتی و به صورت 
بی سیم به روز می شوند، خودروها خرید سنگینی بوده و ممکن است بیش از ۱۱ سال 
مورد استفاده قرار گیرند.ش��رکتهای خودروسازی از دست مالکانی که علاقه چندانی 
به اس��تفاده از خدمات پردازش اطلاعات از راه دور داخل خودرو نداش��ته و در عوض از 
تلفنهای هوشمند سامسونگ الکترونیکس یا اپل برای خدمات نقشه، پخش آهنگ و 

سایر خدمات متصل استفاده می کنند، خشمگین هستند.
یک تحقیقات نشان می دهد بیش از نیمی از مالکان خودرو با گذشت ۹۰ روز از خرید 
خودرویش��ان، هرگز از خدمات دستیار آن استفاده نکرده اند که نشان می دهد شاید 
دوران این خدمات به سر آمده باشد زیرا رانندگان برای ناوبری و انجام تماس از طریق 

بلوتوپ، از تلفن هوشمند خود استفاده می کنند.

بازی های مخصوص موبایل در سال ۲۰۱۶، روزهایی پرهیجان را پشت سر گذاشتند.
به گزارش سایت فون آرنا، مؤسسه بازاریابی »SuperData Research« اعلام کرد 

که ۲۰۱۶، بهترین سال برای بازی های ویژه تلفن های همراه بود.
این حوزه در س��ال ۲۰۱۶ تا میزان ۹۱ میلیارد دلار درآمد تولید کرد. بنا بر اعلام این 
مؤسسه، در سال ۲۰۱۶ هر ماه حدود ۲ میلیارد و ۶۰۰ میلیون کاربر فعال، اوقات خود 
را با بازی های ویژه تلفن های همراه و تبلت ها سپری کردند. منطقه آسیا-  اقیانوسیه نیز با 

بیشترین هزینه در حوزه بازی های موبایلی در سال ۲۰۱۶ رکورددار شد.
پیش بینی می شود؛ درآمد حاصل از حوزه بازی های موبایلی در سه سال آینده همچنان 
افزایش یابد.ستاره بازی های موبایلی امسال، »پوکمون گو« بود که توانست ۷۸۸ میلیون 

دلار درآمد تولید کند.
البت��ه ۲۰۱۶ ب��رای پدیده »واقعیت مجازی« س��ال چندان درخش��انی نبود؛ چرا که 
تولیدکنندگان محتوا برای این حوزه تنها حدود ۲ میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار درآمد 
کسب کردند. پیش بینی می شود این رقم در سال ۲۰۱۹ به ۱۷ میلیارد و ۸۰۰ میلیون 

دلار برسد.

دانش��مندان از دانشگاه ایالتی پنسیلوانیا ادعا کرده اند موفق به ساخت یک دستگاه از 
جنس پلیمر آلی ش��ده اند که انرژی مکانیکی لمس صفحه نمایش گوش��ی هوشمند 
را به برق تبدیل می کند.به گزارش نیو ایندین اکسپرس، از آنجایی که این دستگاه از 
جنس پلیمر بوده، هم قابل انعطاف و هم س��بک است.محققان امیدوارند که با تعبیه 
این دس��تگاه در نسل بعدی گوشی های هوش��مند بتوان 4۰ درصد از انرژی مورد نیاز 
باتری را تامین کرد.این دس��تگاه که دیود یونی نام دارد، ش��امل دو الکترود بوده که با 
یون هایی که تقریبا مانند باتری هستند، پر شده است.هنگامی که یک نیروی مکانیکی 
به این دستگاه اعمال می شود، یون ها در غشا پخش شده و یک جریان مستقیم مداوم 
را ایجاد می کنند که میکرووات های برق را به باتری اصلی می رساند.این دستگاه جدید 
به لیست تکنولوژی هایی اضافه خواهد شد که برای طولانی تر کردن عمر دستگاه هایی 
مانند تلفن های هوشمند، دستگاه های پوشیدنی و سنسورهای بی سیم تلاش می کنند.

همچنین این دستگاه می تواند از انرژی باد و یا امواج اقیانوس به عنوان یک منبع قدرت 
فراوان، سازگار با محیط زیست و پایدار استفاده کند.

این پژوهش در Advanced Energy Materials به چاپ رسیده است.








